
Note about this document: The purpose of this 
translation is to help readers easily access the main 
ideas from the original letter to our shareholders, 
which was written in Spanish. 
 
I am not familiar with the language used in the 
translation, thus this effort had to be done 
through artificial intelligence, so I cannot 
guarantee that it reflects all the nuances I wish to 
convey or that all details are expressed accurately. 
For parts where clarity is lacking, I recommend 
referring to the English version. 
 
The complete report in both Spanish and English 
can be found here: 
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-
trimestrales/2024-anual/ 
 
Other translations of this letter can be viewed at 
the following link: 
https://bina.mx/inicio/carta-a-los-socios-
duenos/ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Примітка щодо цього документа: Мета цього 
перекладу – допомогти читачам легко зрозуміти 
основні ідеї з оригінального листа до наших 
акціонерів, який був написаний іспанською 
мовою. 
 
Я не володію мовою, якою було здійснено цей 
переклад, тому ця робота виконувалася за 
допомогою штучного інтелекту. Через це я не 
можу гарантувати, що переклад точно передає всі 
нюанси, які я хотів висловити, або що всі деталі 
представлені коректно. Для тих частин, де може 
бракувати ясності, рекомендую звертатися до 
англійської версії. 
 
Повний звіт іспанською та англійською мовами 
можна знайти за цим посиланням: 

https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-
trimestrales/2024-anual/  
 
Інші переклади цього листа доступні за 
наступним посиланням: 

https://bina.mx/inicio/carta-a-los-socios-duenos/  
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I have included a table of contents below to help 
get a grasp of what I am trying to express: 
 

 
Letter to the Shareholders of Bina Ormasel, SAPI 
de CV 

 
The year at Bina 

 
Progress of Bina’s intrinsic value per share 

 
Our Investments 

 
Fundamental change in Bina 

 
Our annual meeting 

 
Collection of underlying ideas 

 
Bina’s principle 

 
Compound gain in understanding 

 
Bina and China 

 
Bina and Mexico 

 
Increasing our understanding 

 
The unavoidable transformation of reality 

 
An algorithm to redeem lost time as a risk 
management strategy 

 
Geopolitical risk and Comunicación de 
Guillermo 

 
A sensible approach to the unavoidable 
future 

 
Bina as mission 

 

 
 
 

 
 

 
Я додав зміст нижче, щоб допомогти краще 
зрозуміти, що я намагаюся висловити: 
 
 
 
Лист до акціонерів Bina Ormasel, SAPI de CV 
 
Рік у компанії Bina 
 
 
Прогрес внутрішньої вартості акцій Bina 
 
Наші інвестиції 
 
 
Фундаментальні зміни у Bina 
 
Наша щорічна зустріч 
 
 
Збірник основних ідей 
 
Принципи Bina 
 
Комплексне розуміння як зростаюча перевага 
 
Bina та Китай 
 
Bina та Мексика 
 
 
Поглиблення нашого розуміння 
 
Неминуча трансформація реальності 
 
Алгоритм для відшкодування втраченого часу як 
стратегія управління ризиками 
 
 
Геополітичний ризик і "Comunicación de 
Guillermo" 
 
Розумний підхід до неминучого майбутнього 
 
 
Місія Bina 
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Letter to the Shareholders of Bina 
Ormasel, SAPI de CV 

 
To the shareholders of Bina Ormasel SAPI de 
CV: 
 

The year at Bina 
 
First, let's go to the numbers. 
 
Our “income statement” shows that in 2023, we 
had a comprehensive net profit of $49,191 pesos. 
In 2024, this amount was 3.4 times larger, 
reaching $167,807 pesos. 
 
In the market, this figure is widely used for 
decision-making, especially among speculators. If 
we were more prominent, some analysts might 
speculate along these lines: “If Bina can achieve 
this growth from 2023 to 2024, what growth 
could we expect in 2025?” 
 
Comprehensive income has two components. 
The first is the net income, which reflects 
business’s operational results. In 2023, Bina 
reported a net profit of $17,466 pesos, while in 
2024, we had a net loss of $2,654. Adding both 
years, we have an accumulated profit of $14,813 
pesos. 
 
The second component is the capital gains from 
our shares. In 2023, this gain was $31,724 pesos, 
and in 2024, it increased to $170,460 pesos, 
totaling $202,184 pesos over the two years. 
 
These two types of gains are important, but they 
have different interpretations. So, if you’re 
considering any business, my recommendation is 
to focus your attention on pre-tax earnings, as 
these reflect the operational decisions that truly 
drive the business activity. 
 
In our case, the operating profit in 2023 came 
from the activity I mentioned in last year’s report, 
which I will explain in more detail later. The 2024 
loss resulted from bank fees charged simply to 
keep the account open. 
 
On the other hand, capital gains are different. 
They are calculated based on valuation rules that 
determine asset values.  
 

Лист до акціонерів компанії Bina Ormasel, 
SAPI de CV 

 
 
Шановні акціонери компанії Bina Ormasel, SAPI 
de CV! 
 
Рік у компанії Bina 
 
Почнемо з цифр. 
 
Наш "звіту про прибутки та збитки" показує, що у 
2023 році ми отримали сукупний чистий 
прибуток у розмірі 49,191 песо. У 2024 році ця 
сума зросла в 3,4 рази, досягнувши 167,807 песо. 
 
 
На ринку цей показник широко використовується 
для ухвалення рішень, особливо серед 
спекулянтів. Якби наша компанія була більш 
відомою, деякі аналітики могли б припустити: 
"Якщо Bina змогла досягти такого зростання з 
2023 до 2024 року, то якого зростання можна 
очікувати у 2025 році?" 
 
Сукупний дохід складається з двох компонентів. 
Перший — це чистий прибуток, який відображає 
результати діяльності бізнесу. У 2023 році 
компанія Bina мала чистий прибуток у розмірі 
17,466 песо, а у 2024 році — чистий збиток у 
розмірі 2,654 песо. Разом за два роки ми отримали 
накопичений прибуток у розмірі 14,813 песо. 
 
Другий компонент — це приріст капіталу від 
наших акцій. У 2023 році цей приріст склав 31,724 
песо, а у 2024 році зріс до 170,460 песо, що в 
загальній сумі за два роки становить 202,184 песо. 
 
Ці два типи доходів є важливими, але їх потрібно 
інтерпретувати по-різному. Тому, якщо ви 
розглядаєте будь-який бізнес, я рекомендую 
зосередити увагу на прибутку до оподаткування, 
адже саме він відображає управлінські рішення, які 
дійсно стимулюють бізнесову активність. 
 
 
У нашому випадку операційний прибуток у 2023 
році був отриманий від діяльності, яку я згадував у 
минулорічному звіті, і яку я поясню детальніше 
пізніше. Збиток 2024 року був наслідком 
банківських комісій, які нараховувалися просто за 
підтримання рахунку. 
 
З іншого боку, приріст капіталу розраховується за 
правилами оцінки, які визначають вартість 
активів. 
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For example, in Bina’s reports, we use the 
purchase price of shares at a specific time to 
estimate their “market value” under the principle 
of: “What would happen if we liquidated the 
company today?” This gives a sense of capital 
gain, but it doesn’t necessarily mean it’s the true 
or “intrinsic” value. 
 
I invite you to think of these recorded capital 
gains as a matter of perception. Using an analogy, 
it’s like if someone you care about doesn’t like 
you. Their perception may have nothing to do 
with you personally but rather with that person’s 
view of the world. 
 
In this analogy, if someone doesn’t value you, it 
can motivate you to strengthen your character. 
But even if you grow and develop new strengths, 
it doesn’t mean others are obligated to recognize 
it or change their established views about you. 
 
I invite you to think of accounting records of 
capital gains as a matter of perception. Using an 
analogy, it’s like if someone you care about 
doesn’t like you. That perception may have 
nothing to do with you personally but rather with 
that person’s view of the world. 
 
In this analogy, if someone doesn’t value you, it 
can motivate you to strengthen your character. 
But even if you grow and develop new strengths, 
it doesn’t mean that you should require others to 
recognize it or change their fixed opinions about 
you. 
 
What’s interesting here is that these differences 
between market perception and reality create all 
sorts of opportunities for those trained to spot 
them. 
 
However, this can also lead to misunderstandings, 
which may cause decision-making errors, not only 
in business but in life in general. So, when 
evaluating “capital gains,” I recommend doing so 
with caution. 
 

* * * 

 
 
 
 
 

Наприклад, у звітах компанії Bina ми 
використовуємо ціну покупки акцій у конкретний 
момент часу для оцінки їхньої «ринкової вартості» 
за принципом: «Що б сталося, якби ми ліквідували 
компанію сьогодні?» Це дає уявлення про приріст 
капіталу, але це не обов’язково означає, що це 
справжня або «внутрішня» вартість. 
 
 
Я закликаю вас розглядати ці зафіксовані 
прирости капіталу як питання сприйняття. 
Використовуючи аналогію, це схоже на ситуацію, 
коли людина, яка для вас важлива, вас 
недооцінює. Її ставлення може взагалі не 
стосуватися вас особисто, а лише відображати її 
бачення світу. 
 
У цій аналогії, якщо хтось вас недооцінює, це 
може спонукати вас працювати над собою і 
зміцнити свій характер. Але навіть якщо ви 
змінитеся й розвинете нові сильні сторони, це не 
означає, що інші автоматично визнають ці зміни 
або змінять свої усталені уявлення про вас. 
 
Що цікаво, так це те, що такі розбіжності між 
ринковим сприйняттям і реальністю створюють 
безліч можливостей для тих, хто здатний їх 
побачити. 
 
 
 
Проте вони також можуть спричинити 
неправильне розуміння, що в свою чергу може 
призвести до помилок у прийнятті рішень не 
лише в бізнесі, а й у житті загалом. 
 
 
 
 
Використовуючи аналогію, це схоже на ситуацію, 
коли вас можуть оцінити занадто низько або 
неправильно через чужі уявлення, які не залежать 
від ваших реальних дій. 
 
Тому я рекомендую підходити до оцінки 
«приросту капіталу» обережно, завжди 
враховуючи, що це лише оцінка, а не абсолютна 
істина. 

 
* * * 
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Progress of Bina’s intrinsic value per 
share 
 
More numbers. 
 
We don’t need to reinvent the wheel. Our main 
purpose is similar to that of Warren Buffett’s 
Berkshire Hathaway, and it’s the original reason 
for our existence. 
 
Bina is a Mexican company aiming for something 
simple: to achieve an average performance that’s 
better than U.S. businesses over the long term. 
 
In the 43 months we’ve been operating, when we 
compare ourselves year by year with the U.S. 
market, we seem to be “tied” at 2 wins each. 
However, in net terms, we’re a little behind. 
 
Although we have outperformed the U.S. in the 
last two years, we haven’t yet caught up to cover 
the lag from our first two years. In simple terms: 
When we resumed operations in March 2021, we 
issued one share at $100 pesos. Today, that same 
share could be redeemed at Bina for $125 pesos. 
 
If you had invested in an index fund that follows 
the S&P 500 in the U.S. and another that follows 
the IPC market index in Mexico, with no fees, no 
taxes, and no transaction or management costs, 
your equivalent $100 pesos would now be worth 
$143 pesos in the U.S. fund and $111 pesos in the 
Mexican fund. 
 
Since we reported a net loss, there won’t be a vote 
on dividend distribution. Personally, I would 
always vote against it because our model shows 
we can generate at least $1 of book value for every 
$1 of retained dividends over five-year periods. 
 
In the details of this letter, I present solid evidence 
to help you see that we’ve exceeded this goal in 
terms of intrinsic value, even though this is not 
yet reflected in Bina’s book value per share. 
 

* * * 
 
 
 
 
 

 
 
Прогрес внутрішньої вартості акцій Bina 
 
Більше цифр. 
 
Нам не потрібно винаходити велосипед. Наша 
головна мета схожа до мети Berkshire Hathaway 
Уоррена Баффета, і це є першопричиною 
нашого існування. 
 
Bina — це мексиканська компанія, яка має просту 
ціль: досягати середньої прибутковості, що 
перевищує результати бізнесів у США на 
довгостроковій перспективі. 
 
За 43 місяці нашої діяльності, якщо порівнювати 
наші результати рік за роком із ринком США, ми 
виглядаємо «на рівних»: дві перемоги на нашу 
користь і дві на їхню. Однак, у чистому вираженні 
ми трохи відстаємо. 
 
Попри те, що за останні два роки ми 
перевершили результати США, ми ще не 
компенсували відставання за перші два роки. 
Простими словами: коли ми відновили діяльність 
у березні 2021 року, ми випустили одну акцію за 
$100 песо. Сьогодні цю ж акцію можна викупити в 
Bina за $125 песо. 
 
Якщо б ви інвестували $100 песо в індексний 
фонд, що слідкує за S&P 500 у США, і ще один у 
фондовий індекс IPC у Мексиці, без комісій, 
податків і витрат на операції або управління, то ці 
$100 сьогодні були б варті $143 у фонді США і 
$111 у мексиканському фонді. 
 
Оскільки ми зазнали чистого збитку, голосування 
за розподіл дивідендів проводитися не буде. 
Особисто я завжди голосував би проти, оскільки 
наша модель демонструє, що ми можемо 
генерувати принаймні $1 балансової вартості на 
кожен $1 нерозподілених дивідендів у п'ятирічній 
перспективі. 
 
У деталях цього листа я представляю надійні 
докази того, що ми перевершили цю мету з точки 
зору внутрішньої вартості, навіть якщо це поки 
що не відображено в балансовій вартості акцій 
Bina. 

 
* * * 
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Our Investments 
 
At the end of the calendar year 2024, our capital 
was invested in companies we don’t control. 
Below is a list of our main holdings as of the date 
of this report. 
 

Наші інвестиції 
 
На кінець календарного року 2024 наш капітал був 
інвестований у компанії, які ми не контролюємо. 
 
Нижче наведено список наших основних активів 
станом на дату цього звіту. 

 
        2024-10-01 
Shares  Company  Cost*  Market 

    (in thousand pesos) 
227  Alibaba Group Holding Limited . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   $455.5  $518.0 
9  Bank OZK . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   4.2  4.2 

  Others . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   35.7  14.2 

  Total investments in shares at market value . . . . . . . . . . .   $495.4  $536.4 

 
* This is the purchase price. 
 

        2024-10-01 
акції  Компанія  Вартість*  Ринок 

 

 

 

 (в тисячах мексиканських 
песо) 

227  Alibaba Group Holding Limited . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   $455.5  $518.0 
9  Bank OZK . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   4.2  4.2 

  інші . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   35.7  14.2 

  Загальні інвестиції в акції за ринковою вартістю . . . . .   $495.4  $536.4 

 
* Це ціна покупки. 
 

* * * 
 

Fundamental change in Bina 
 
From now on, Bina will undergo a major change 
at a fundamental level. This decision comes from 
how I see reality. 
 
I believe the world we know will soon only be a 
memory, and that our reality will quickly change 
into something new over the coming years. 
 
The decision is this: we will keep our current 
position as long as our resources stay the same. 
 
If we receive new resources and partners, this will 
bring a major shift in how the intrinsic value of 
each Bina share is designed.  
 
The new resources will have a clear purpose: to 
build a collection of rights to the highest quality 
businesses we can acquire from each industry. 
 

Фундаментальні зміни в Bina 
 
Відтепер Bina зазнає суттєвих змін на 
фундаментальному рівні. Це рішення 
продиктоване моїм баченням реальності. 
 
 
Я вважаю, що світ, який ми знаємо, скоро стане 
лише спогадом, і наша реальність швидко 
зміниться на щось нове в найближчі роки. 
 
Рішення таке: ми збережемо нашу поточну 
позицію, якщо наші ресурси залишатимуться 
незмінними. 
 
Якщо ми отримаємо нові ресурси та партнерів, це 
призведе до значних змін у способі формування 
внутрішньої вартості кожної акції Bina. 
 
Нові ресурси матимуть чітку мету: створити 
портфель прав на найякісніші підприємства, які ми 
зможемо придбати у кожній галузі. 
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The business portions that we are selecting to buy 
will be carefully chosen based on global standards, 
but they will also be limited by our resource 
capacity. 
 
Our goal is to preserve the value of these 
companies, ensuring their continuity into the 
future. 
 
This approach differs from that of Berkshire 
Hathaway, as well as funds that mirror the S&P 
500 index, which focus on buying shares of the 
500 largest and most well-known U.S. companies. 
 
The principles set in the Owner’s Manual will 
remain active in Bina. 
 
This includes our goal to outperform the average 
performance of U.S. businesses. The manual can 
be found here: https://bina.mx/inicio/manual-
del-socio-dueno-de-bina/ 
 

* * * 
 

Our annual meeting 
 
Two years ago, our last annual meeting was held 
online, with only my sister present. 
 
This time, the meeting will be in person in the city 
of Durango on February 8, 2025. 
 
To decide on the format and venue, I’d like to 
know if any of you are interested in attending in 
person. Regardless, I’ll try to arrange an online 
broadcast for those who can’t attend. 
 
I’m preparing a general presentation that will 
serve as a guide for the meeting. 
 
If any questions come to mind while reading the 
annual report, please share them with me. Your 
questions might be the same as others have but 
don’t feel comfortable asking. 
 
By sending your questions in advance, you allow 
me to prepare detailed responses and ensure I 
address any concerns as effectively as possible. 
 

* * * 
 

Частки бізнесу, які ми плануємо купувати, будуть 
ретельно відібрані відповідно до світових 
стандартів, але їхній вибір також обмежуватиметься 
нашими ресурсними можливостями. 
 
Наша мета — зберегти вартість цих компаній, 
забезпечивши їхнє існування в майбутньому. 
 
 
Цей підхід відрізняється від методів Berkshire 
Hathaway і фондів, які відображають індекс S&P 
500, що орієнтуються на купівлю акцій 500 
найбільших і найвідоміших американських 
компаній. 
 
Принципи, викладені у «Посібнику для власника», 
залишатимуться активними у Bina. 
 
Це включає нашу мету перевершити середній 
показник ефективності американських компаній. 
Ознайомитися з посібником можна тут: 

https://bina.mx/inicio/manual-del-socio-dueno-de-
bina /. 

 
* * * 

 
Наші щорічні збори 
 
Два роки тому наші останні щорічні збори 
проходили онлайн, і єдиною учасницею була моя 
сестра. 
 
Цього разу збори відбудуться очно в місті Дуранго 
8 лютого 2025 року. 
 
Щоб визначитися з форматом і місцем 
проведення, я хочу дізнатися, чи хтось із вас 
зацікавлений бути присутнім особисто. Незалежно 
від цього, я постараюся організувати онлайн-
трансляцію для тих, хто не зможе приїхати. 
 
Я готую загальну презентацію, яка слугуватиме 
орієнтиром для зустрічі. 
 
Якщо під час читання річного звіту у вас виникнуть 
запитання, будь ласка, поділіться ними зі мною. 
Можливо, ваші питання співпадуть із тими, які 
мають інші, але не наважуються висловити. 
 
Надіславши свої запитання заздалегідь, ви 
допоможете мені підготувати детальні відповіді та 
максимально ефективно розв'язати будь-які ваші 
сумніви. 

 
* * * 

 

https://bina.mx/inicio/manual-del-socio-dueno-de-bina/
https://bina.mx/inicio/manual-del-socio-dueno-de-bina/
https://bina.mx/inicio/manual-del-socio-dueno-de-bina
https://bina.mx/inicio/manual-del-socio-dueno-de-bina
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So far, I believe I’ve covered the essentials of 
Bina’s progress from the time we restarted 
operations up to today. 
 
However, this annual letter is different and much 
longer than previous ones because I’ll be 
discussing personal topics, like my views on the 
supernatural, which may surprise or even shock 
some readers. 
 
Although my main intention is for this letter to be 
read by Bina’s current shareholders, I understand 
that others might be curious about its content. 
 
 
I’m not writing this with the goal of attracting 
anyone outside of our current partners, but 
among the possible reactions, there may be 
people who feel interested in joining Bina. 
 
As I write this letter, I think of close friends who 
have believed in me, like Paco, César, Omali, 
Antonio, David, and my sister Jacqueline. 
Knowing them, I realize that some may feel 
puzzled, others may be bored, and some of you 
may even decide to move away from this 
initiative. 
 
Whatever your decision, please know how much 
I value your trust in Bina and your friendship. My 
purpose in sharing these details isn’t to 
overwhelm you, but to anticipate your questions 
and give the sincerest answers I can. 
 

До цього часу я вважаю, що висвітлив 
основні моменти прогресу Bina від того часу, 
як ми відновили діяльність, до сьогодні. 
 
Однак цей річний лист відрізняється і є 
набагато довшим за попередні, оскільки я 
буду обговорювати особисті теми, такі як мої 
погляди на надприродне, що може здивувати 
або навіть шокувати деяких читачів. 
 
Хоча моя основна мета — щоб цей лист 
прочитали поточні акціонери Bina, я 
розумію, що інші можуть бути зацікавлені в 
його змісті. 
 
Я не пишу цей лист з метою залучити будь-
кого, окрім наших поточних партнерів, але 
серед можливих реакцій можуть бути й такі, 
хто зацікавиться в приєднанні до Bina. 
 
Під час написання цього листа я думаю про 
близьких друзів, які вірили в мене, таких як 
Пако, Сезар, Омалі, Антоніо, Давид та моя 
сестра Жаклін. Знаючи їх, я розумію, що 
деякі можуть бути здивовані, інші можуть 
занудьгувати, а деякі з вас навіть можуть 
вирішити віддалитися від цієї ініціативи. 
 
Як би ви не вирішили, будь ласка, знайте, як я 
ціную вашу довіру до Bina та вашу дружбу. 
Моя мета, ділячись цими деталями, — не 
перевантажити вас, а передбачити ваші 
запитання та дати найщиріші відповіді, які я 
можу. 
 

 

November 9, 2024 
9 листопада 2024 року 

Guillermo Estefani Monarrez 
Chairman of the Board 
Голова Ради Директорів 
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Collection of underlying ideas 
 
On October 18, I sent an email directed especially 
to those interested in either increasing or 
decreasing their investment in Bina. 
 
I don’t want my perspective on the world to catch 
you off guard in regard to your position in Bina. 
While I don’t expect everyone to read all of the 
ideas I share below, I want to make sure you have 
the information needed for a well-informed 
decision. 
 
So, as an attachment to this letter, I’m sharing a 
collection of detailed ideas. I present them in a 
way that might help you understand my vision, the 
motives, paradigms, and principles underlying 
Bina’s fundamental changes. 
 
The ideas may seem disconnected from each 
other, and I admit that some could even appear 
shocking. 
 
However, I’m convinced they’ll be useful for 
understanding how I’ve come to develop my 
thoughts on reality and the crucial role I believe 
Bina will play within it. 
 

* * * 
 
Bina’s principle 
 
To me, the name Bina is elegant, though it sounds 
strange because it isn’t in Spanish. 
 
Since childhood, I’ve had the privilege of 
receiving an education rooted in reverence for 
God. This introduced me to the ideas of several 
theologians at a young age. 
 
Many years ago, one of these theologians 
explained me that Noah’s language was a Semitic 
language known as “Paleo-Hebrew.” 
 
According to this view, this was the language used 
by God to communicate with Adam and his 
descendants through Seth, all the way to Noah. In 
this narrative, Hebrew remained within 
Abraham’s family despite the confusion at Babel, 
when humans lost the ability to understand each 
other due to the rise of many languages. 
 

Збірка основних ідей 
 
18 жовтня я надіслав електронний лист, 
адресований особливо тим, хто зацікавлений у 
збільшенні чи зменшенні своїх інвестицій у Bina. 
 
Я не хочу, щоб моє бачення світу стало для вас 
несподіванкою стосовно вашої позиції в Bina. Хоч 
я і не сподіваюся, що кожен прочитає всі ідеї, які я 
поділюся нижче, я хочу, щоб у вас була необхідна 
інформація для прийняття обґрунтованого 
рішення. 
 
 
Тому, як додаток до цього листа, я ділюсь збіркою 
детальних ідей. Я подаю їх так, щоб це могло 
допомогти вам зрозуміти моє бачення, мотиви, 
парадигми та принципи, які лежать в основі 
фундаментальних змін у Bina. 
 
 
Ідеї можуть здатися непов'язаними між собою, і я 
визнаю, що деякі з них можуть навіть шокувати. 
 
Однак я переконаний, що вони будуть корисними 
для розуміння того, як я прийшов до розвитку 
своїх думок щодо реальності і ключової ролі, яку я 
вважаю, що Bina зіграє в ній. 

 
 
 

* * * 
 
Принцип Bina 
 
Для мене ім’я Bina елегантне, хоча воно звучить 
дивно, бо не є іспанським. 
 
З дитинства я мав привілей отримати освіту, 
основану на шанобливому ставленні до Бога. Це 
познайомило мене з ідеями кількох теологів ще в 
молодому віці. 
 
Багато років тому один з цих теологів пояснив 
мені, що мова Ноя була семітською мовою, 
відомою як “палеоєврейська”. 
 
 
Згідно з цією думкою, це була мова, якою Бог 
спілкувався з Адамом та його нащадками через 
Сета, аж до Ноя. У цьому наративі іврит зберігався 
в родині Авраама, незважаючи на плутанину при 
Вавилоні, коли люди втратили здатність розуміти 
одне одного через появу багатьох мов. 
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Now, Hebrew is accessible to the public, largely 
because of the 19th-century theologian James 
Strong, who created a concordance of the Bible. 
This was an impressive project, creating an index 
for every original word in the Judeo-Christian 
Scriptures. 
 
It included 5,624 words in Greek and 8,674 in 
Hebrew, so many of us who study Judeo-
Christian texts use this dictionary to understand 
them better. 
 
In mid-2014, after studying Ben Graham’s 
principles of value investing, I decided to start a 
“pilot project” based on what I had learned during 
my experience in gold mining. 
 
My goal was clear: to create a strong conceptual 
foundation that could scale. For that, I thought of 
a name that could connect with people in a deep 
and meaningful way. 
 
When it came time to name Bina, I chose the 
Hebrew language, first because I consider myself 
a man who is part of God’s people, and second 
because I wanted every human being, even in their 
spirit, to understand the impact of this name. 
 
I searched for words related to the principles of 
an “intelligent investor” and tried to combine 
them in a way that vocally sounded. 
 
I chose three terms: 
 
“Binah” (#H998), which expresses wisdom in 
terms of understanding, meaning, and truth. 
 
“Ormah” (#H6195), which refers to wisdom as 
prudence and skillfulness in taking action. 
 
“Sekel” (#H7922), which, although it sounds like 
the Israeli currency, actually refers to wisdom in 
terms of insight and intelligence. 
 
In Job 28:28, there is one of the clearest 
explanations about how to find wisdom: 
 

"Then God said to humans, 'Listen!  
Reverence for the Lord is wisdom,  

turning away from evil is understanding.'" 
 

Тепер іврит доступний для широкої публіки, 
здебільшого завдяки теологу 19-го століття 
Джеймсу Стронгу, який створив конкорданцію 
Біблії. Це був вражаючий проєкт, який створив 
індекс для кожного оригінального слова в юдео-
християнських Писаннях. 
 
 
Він містив 5 624 слова на грецькій мові та 8 674 на 
івриті, тому багато хто з нас, хто вивчає юдео-
християнські тексти, використовує цей словник 
для кращого розуміння. 
 
В середині 2014 року, після вивчення принципів 
інвестиційної стратегії Бена Грема, я вирішив 
розпочати "пілотний проєкт" на основі того, що я 
навчився під час моєї роботи в гірничодобувній 
галузі. 
 
Моя мета була чіткою: створити міцну 
концептуальну основу, яку можна було б 
масштабувати. Для цього я подумав про ім'я, яке 
могло б глибоко і змістовно з'єднатися з людьми. 
 
Коли настав час обирати назву для Bina, я вибрав 
іврит, перш за все тому, що вважаю себе 
людиною, яка є частиною Божого народу, і, по-
друге, тому, що я хотів, щоб кожна людина, навіть 
на рівні свого духу, зрозуміла значення цього 
імені. 
 
Я шукав слова, пов’язані з принципами 
"розумного інвестора", і намагався поєднати їх так, 
щоб вони звучали голосно. 
 
Я вибрав три терміни: 
 
"Біна" (#H998), що виражає мудрість у значенні 
розуміння, сенсу та істини. 
 
"Орма" (#H6195), що відноситься до мудрості як 
обачності та майстерності в прийнятті рішень. 
 
"Секель" (#H7922), що, хоча й звучить як 
ізраїльська валюта, насправді відноситься до 
мудрості в аспекті проникливості та інтелекту. 
 
 
У книзі Іова 28:28 є одне з найясніших пояснень 
того, як знайти мудрість: 
 
"Тоді Бог сказав людям: «Слухайте! 
Шанування Господа — це мудрість, 
відступати від зла — це розуміння»." 
 
 
 

https://biblehub.com/hebrew/998.htm
https://biblehub.com/hebrew/6195.htm
https://biblehub.com/hebrew/7922.htm
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To me, wisdom is more valuable than gold, silver, 
and precious stones. While it’s easy to desire it and 
see it as something essential in what we do, true 
wisdom is very hard to find and even harder to 
apply consistently. 
 
However, with this first idea, what I want to 
emphasize is this: I’m not trying to impose a 
dogmatic or harmful religious view, and I certainly 
don’t want to make anyone uncomfortable by 
sharing these ideas. 
 
In the style of Benito Juárez, I’ve tried to keep a 
line between what is natural and keep my ideas 
about the supernatural separate when it comes to 
Bina. However, reality has shown me that it’s 
impossible to avoid integrating aspects of the 
supernatural, which some may view as a hobby, 
with the natural ones, which I believe some 
wrongly consider to be the only reality. 
 
And I think it’s important to also let you know 
that from now on, these ideas will become a 
cornerstone of Bina’s activities. 
 

* * * 
 
Compound gain in understanding 
 
One clear benefit of wisdom is that it increases 
our understanding of reality. 
 
For any human being, understanding reality is 
very rewarding in itself. I still haven’t met anyone 
who doesn’t enjoy understanding something new. 
 
However, understanding has also another 
wonderful nature: as we organize what we learn 
into a system, understanding tends to multiply like 
compound gain. 
 
For example, lessons from mistakes, if combined 
with discipline and a genuine curiosity to learn, 
can turn into lasting value, and ignorance quickly 
fades away. 
 
In other words, Bina’s system allows us to 
become more valuable over time by the mere 
increase of our understanding. 
 
 

Для мене мудрість цінніша за золото, срібло та 
дорогоцінні камені. Хоча бажати мудрості і 
бачити її як щось важливе в нашій діяльності 
легко, справжню мудрість знайти дуже важко, а ще 
важче застосовувати її стабільно. 
 
Однак з цією першою ідеєю я хочу підкреслити 
одне: я не намагаюся нав’язати догматичне чи 
шкідливе релігійне уявлення, і, звісно, я не хочу, 
щоб хтось відчував себе некомфортно через ці 
ідеї. 
 
У стилі Беніто Хуареса я намагався проводити 
межу між тим, що є природним, і відокремлювати 
свої погляди на надприродне, коли йдеться про 
Bina. Однак реальність показала мені, що 
неможливо уникнути інтеграції аспектів 
надприродного, яке деякі можуть вважати хобі, з 
природними аспектами, які, як я вважаю, деякі 
помилково сприймають як єдину реальність. 
 
І я вважаю важливим також повідомити, що 
відтепер ці ідеї стануть наріжним каменем 
діяльності Bina. 

 
* * * 

 
 
 
Комплексний приріст у розумінні 
 
Одна з очевидних переваг мудрості полягає в 
тому, що вона збільшує наше розуміння 
реальності. 
 
Для будь-якої людини розуміння реальності є 
дуже корисним саме по собі. Я досі не зустрічав 
нікого, хто б не отримував задоволення від 
розуміння чогось нового. 
 
Проте розуміння має ще одну чудову властивість: 
коли ми організовуємо те, що вивчаємо, у систему, 
розуміння має тенденцію множитися, як складний 
приріст. 
 
Наприклад, уроки з помилок, якщо їх поєднати з 
дисципліною та справжньою цікавістю до 
навчання, можуть перетворитися на цінність, а 
неосвіченість швидко зникає. 
 
Іншими словами, система Bina дозволяє нам 
ставати ціннішими з часом лише завдяки 
зростанню нашого розуміння. 
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There’s another wonder of life that I practiced a 
lot while I was involved in politics. 
 
What’s amazing about making decisions is that 
new scenarios appear as you realize that some 
ideas were true while others were mere illusions. I 
think this is an essential part of the human 
experience. 
 
Whether decisions are good or bad, when you 
acquire wisdom through correct understanding, 
you realize that it’s okay for things to be the way 
they are, and perhaps they couldn’t have been any 
other way, because that’s how you arrive at the 
current understanding. 
 
For example, when I proposed restarting 
operations nearly four years ago, my vision was 
much more limited than what I understand now. 
 
I hope I express this clearly when I point out that 
if I hadn’t started Bina, I would never have 
understood the risks and opportunities that were 
invisible to me before. 
 
I will demonstrate this idea further with a practical 
example from Bina. 
 

* * * 
 
Bina and China 
 
I made a strategic mistake with our position in 
Alibaba. I won’t go into the details to justify 
myself, but rather to give you insight into how I 
examine things like this. 
 
I will use some technical concepts, so if there’s 
something unclear, it’s probably because I didn’t 
explain it well. Please feel free to contact me for 
any clarification. 
 
The thesis behind our position in Alibaba is quite 
simple: 
 
Alibaba is perhaps the biggest and most 
prominent company in the fastest-growing 
economy of the last few decades. 
 
 
 

Є ще одне чудо життя, яке я багато практикував, 
коли був залучений до політики. 
 
 
Те, що дивовижне в прийнятті рішень, це те, що 
з’являються нові сценарії, коли ви розумієте, що 
деякі ідеї були правдивими, а інші були просто 
ілюзіями. Я вважаю, що це важлива частина 
людського досвіду. 
 
Незалежно від того, чи є рішення хорошими чи 
поганими, коли ви набуваєте мудрості через 
правильне розуміння, ви усвідомлюєте, що все має 
бути саме таким, яким є, і, можливо, не могло бути 
інакше, тому що саме так ви досягли поточного 
розуміння. 
 
Наприклад, коли я запропонував відновити 
операції майже чотири роки тому, моя візія була 
набагато обмеженішою, ніж те, що я розумію 
зараз. 
 
Я сподіваюся, що я ясно висловлюсь, коли скажу, 
що якщо б я не почав Bina, я б ніколи не зрозумів 
ті ризики і можливості, які раніше були для мене 
невидимими. 
 
Я надам подальше пояснення цієї ідеї на 
практичному прикладі з Bina. 

 
* * * 

 
 
Bina та Китай 
 
Я зробив стратегічну помилку з нашою позицією 
в Alibaba. Я не буду вдаватися в деталі, щоб 
виправдатися, а радше хочу дати вам уявлення про 
те, як я аналізую такі питання. 
 
Я використаю кілька технічних концепцій, тому 
якщо щось буде незрозуміло, ймовірно, це через 
те, що я не пояснив це добре. Будь ласка, не 
соромтеся звертатися до мене для будь-яких 
уточнень. 
 
Теза, що стоїть за нашою позицією в Alibaba, 
досить проста: 
 
Alibaba, мабуть, найбільша та найвизначніша 
компанія в найшвидше зростаючій економіці 
останніх кількох десятиліть. 
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Its competitive position compared to its Asian 
peers is formidable, and due to certain cultural 
barriers, its market is very difficult for its 
American rivals to reach. 
 
Alibaba has managed to be pivotal in its market, a 
country that is not only the factory of the world, 
but its business model has also made many 
Chinese industries use its platform to distribute 
their products globally. 
 
If I had to describe the relationship between 
China and the United States using a familiar 
analogy, I would say the U.S. is the older sibling, 
while China is the restless sibling, though always 
reasonable when it comes to conflicts. 
 
With its great military power, China tends to act 
with moderation in global conflicts like those in 
Ukraine and Israel, and even in its economic 
rivalry with the United States. 
 
However, I also recognize that China faces an 
intrinsic vulnerability in its system. 
 
It’s not an insurmountable weakness, but there is 
a certain philosophical disconnect between what 
its current communist political regime believes 
and the supernatural reality. This implies, for 
example, that its vision for the future is more 
pessimistic, based solely on materialism, and 
much less liberal than the American one. 
 
In other words, I would say that their stance is 
something like this: 
 
“Our creativity is different from that of the West. 
 
Through force, we will make what others invent 
cheaper, and we will keep a cheap fixed exchange 
rate that allows us to export our inflation to other 
countries. Whoever wants to join us is welcome, 
and those who don’t, let them step aside.” 
 
In April 2020, Alibaba reported sales of $76 
billion. Just seven months later, in November, its 
stock reached a historic high of $307, bringing its 
market capitalization to $870 billion at that time. 
 
Today, the market believes this business is worth 
$234 billion. 
 

Його конкурентна позиція порівняно з азійськими 
конкурентами є вражаючою, і через певні 
культурні бар'єри його ринок дуже важко 
досяжний для американських суперників. 
 
Alibaba вдалося стати ключовим гравцем на 
своєму ринку, країні, яка є не лише фабрикою 
світу, але й чий бізнес-модель дозволив багатьом 
китайським індустріям використовувати свою 
платформу для розповсюдження своїх продуктів 
по всьому світу. 
 
Якби я мав описати відносини між Китаєм та 
Сполученими Штатами, використовуючи знайому 
аналогію, я б сказав, що США — це старший 
брат, а Китай — це неспокійний брат, хоча 
завжди розумний, коли йдеться про конфлікти. 
 
Завдяки своїй великій військовій силі Китай 
зазвичай діє помірковано у глобальних 
конфліктах, таких як війни в Україні та Ізраїлі, а 
також у своїй економічній конкуренції зі 
Сполученими Штатами. 
 
Однак я також визнаю, що Китай має вроджену 
вразливість у своїй системі. 
 
Це не непереборна слабкість, але існує певна 
філософська розбіжність між тим, у що вірить 
його нинішній комуністичний політичний режим, 
і надприродною реальністю. Це означає, 
наприклад, що його погляд на майбутнє є більш 
песимістичним, заснованим лише на матеріалізмі, 
і набагато менш ліберальним, ніж американський. 
 
Інакше кажучи, я б сказав, що їхня позиція 
виглядає приблизно так: 
 
«Наша креативність відрізняється від західної. 
 
Через силу ми зробимо те, що винайшли інші, 
дешевшим, і збережемо дешевий фіксований курс 
валют, що дозволяє нам експортувати нашу 
інфляцію в інші країни. Хто хоче приєднатися до 
нас — ласкаво просимо, а хто не хоче, нехай 
відступить». 
 
У квітні 2020 року Alibaba звітувала про продажі в 
76 мільярдів доларів. Лише через сім місяців, у 
листопаді, її акції досягли історичного максимуму 
307 доларів, що підняло її ринкову капіталізацію 
до 870 мільярдів доларів на той час. 
 
Сьогодні ринок оцінює цей бізнес в 234 мільярди 
доларів. 
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Despite the drop in its share price, Alibaba has 
continued to show its competitive advantage 
consistently in its real business. 
 
Now, my strategic mistake was taking too long to 
recognize the following: 
 
Although China is the second-largest economy in 
the world, it is still a developing country with the 
philosophical flaw I explained earlier. 
 
To illustrate this, I’ll use the table I created with 
data from Alibaba’s report, in millions of dollars 
updated to today. 
 

Незважаючи на падіння ціни своїх акцій, Alibaba 
продовжує демонструвати свою конкурентну 
перевагу в реальному бізнесі. 
 
Моя стратегічна помилка полягала в тому, що я 
надто довго не усвідомлював наступне: 
 
Хоча Китай є другою за величиною економікою 
світу, це все ще країна, що розвивається, з 
філософським недоліком, який я пояснив раніше. 
 
Щоб проілюструвати це, я використаю таблицю, 
яку я створив на основі даних з звіту Alibaba, у 
мільйонах доларів, оновлених до сьогоднішнього 
дня. 

 

Alibaba’s business breakdown 2021 2022 2023 2024 

21 vs 24 
% real 
change 

Domestic commerce in China 90,845 62,654 58,370 60,431 (33) 
International commerce 8,851 9,062 9,960 14,257 61 
Local consumer services 6,477 6,542 7,098 8,310 28 
Cainiao 6,751 9,736 10,950 13,760 104 
Cloud 10,973 14,867 14,620 14,781 35 
Digital media & entertainment 5,651 2,638 2,605 2,938 (48) 
Other 419 18,818 19,109 16,305 3,794 
Total revenue 129,966 124,316 122,713 130,782 1 
      
Domestic commerce in China 35,737 25,144 24,324 27,073 (24) 
International commerce (1,696) (1,553) (1,191) (1,242) (27) 
Local consumer services (5,290) (4,489) (3,292) (3,637) (31) 
Cainiao (718) (571) (512) (502) (30) 
Cloud (2,261) (753) (728) (995) (56) 
Digital media & entertainment (1,870) (1,023) (655) (959) (49) 
Innovation initiatives and others (1,414) (1,373) (1,329) (1,163) (18) 
Unallocated (6,238) (5,233) (2,442) (2,823) (55) 
Operating profit 16,249 10,148 14,176 15,751 (3) 
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Деталі бізнесу Alibaba 2021 2022 2023 2024 

21 vs 24 
% 

реальні 
зміни 

Внутрішня торгівля в Китаї 90,845 62,654 58,370 60,431 (33) 
Міжнародна торгівля 8,851 9,062 9,960 14,257 61 
Місцеве побутове обслуговування 6,477 6,542 7,098 8,310 28 
Cainiao 6,751 9,736 10,950 13,760 104 
Хмара 10,973 14,867 14,620 14,781 35 
Цифрові медіа та розваги 5,651 2,638 2,605 2,938 (48) 
інше 419 18,818 19,109 16,305 3,794 
Загальний дохід 129,966 124,316 122,713 130,782 1 
      
Внутрішня торгівля в Китаї 35,737 25,144 24,324 27,073 (24) 
Міжнародна торгівля (1,696) (1,553) (1,191) (1,242) (27) 
Місцеве побутове обслуговування (5,290) (4,489) (3,292) (3,637) (31) 
Cainiao (718) (571) (512) (502) (30) 
Хмара (2,261) (753) (728) (995) (56) 
Цифрові медіа та розваги (1,870) (1,023) (655) (959) (49) 
Інноваційні ініціативи та ін (1,414) (1,373) (1,329) (1,163) (18) 
Нерозподілений (6,238) (5,233) (2,442) (2,823) (55) 
Операційний прибуток 16,249 10,148 14,176 15,751 (3) 

 
 
 

By the way, negative numbers in the changes in 
operating losses actually mean that they are losing 
less money each year. For 2024, I had to estimate 
the data. 
 
What stands out right away is the drop in the value 
of sales in dollars from China’s domestic 
commercial business. 
 
Keep in mind that many analysts believe China 
keeps its currency artificially undervalued to 
encourage exports. 
 
What’s interesting to me is that, even though 
China has faced situations like pandemic 
restrictions in recent years, and is currently trying 
to recover from economic issues, Alibaba’s 
business model remains strong and flexible, proof 
of that is that it was able to recover the same 
overall levels of real value 130 billion dollars by 
2024. 
 
Another notable situation is how the operating 
profit remained above 10 billion dollars in 2022, 
almost recovering the 16 billion dollars from 2021 
by 2024. 
 
 
 

До речі, від’ємні числа в змінах операційних 
збитків насправді означають, що компанія втрачає 
менше грошей кожного року. Для 2024 року мені 
довелося оцінити дані. 
 
 
Те, що відразу кидається в очі, це зниження 
вартості продажів у доларах від внутрішнього 
комерційного бізнесу Китаю. 
 
Не забувайте, що багато аналітиків вважають, що 
Китай тримає свою валюту штучно заниженою, 
щоб стимулювати експорт. 
 
Мене цікавить те, що, навіть незважаючи на те, 
що Китай стикався з такими ситуаціями, як 
обмеження через пандемію в останні роки і зараз 
намагається відновитися від економічних проблем, 
бізнес-модель Alibaba залишається сильною і 
гнучкою. Доказом цього є те, що компанія змогла 
відновити ті самі загальні рівні реальної вартості в 
130 мільярдів доларів до 2024 року. 
 
 
Ще одна помітна ситуація — це те, як 
операційний прибуток залишався понад 10 
мільярдів доларів у 2022 році, майже відновивши 
16 мільярдів доларів з 2021 року до 2024 року. 
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Despite the drop in operating profit in China’s 
domestic business (from 35 billion dollars in 2021 
to 27 billion dollars in 2024), we can see that the 
total losses from non-strategic businesses, 
altogether, have been reduced dramatically by 
42%, from a 19-billion-dollar loss in 2021 to an 
estimated 11-billion-dollar loss. 
 
Another observation. As long as these figures are 
true, I believe there is no business like Alibaba in 
this world, as nearly all of its businesses continue 
to grow year after year, which can be a sign of 
competitive advantage and the existence of very 
large moats of all kind. 
 
If we exclude the value of sales from the domestic 
business, which dropped by a third from almost 
91 billion dollars in 2021 to over 60 billion dollars 
in 2024, we see that the rest of the businesses 
increased from 39 billion dollars in 2021 to 70 
billion dollars in 2024 in real terms. 
 
The problem with the previous explanation is that 
it might not fully reveal the mistake I made. I will 
show you how this mistake looks from a different 
angle, though I’m confident you will also see why 
Alibaba is such a solid idea. 
 
Pitifully, if you don’t have the right lens to see 
reality, as in my case here, the truth only becomes 
clear over time. 
 
In the following table, I’ll show you comparative 
data from certain countries, calculating the 
growth in their economic productivity (GDP) 
alongside the change in the value of their stock 
market indices converted to dollars. Keep in mind 
that both pieces of data are imperfect, and I only 
consider them as indicators. 
 

Попри зниження операційного прибутку від 
внутрішнього бізнесу Китаю (з 35 мільярдів 
доларів у 2021 році до 27 мільярдів доларів у 2024 
році), ми бачимо, що загальні збитки від не 
стратегічних бізнесів були значно знижені на 42%, 
з 19 мільярдів доларів збитку в 2021 році до 
оцінених 11 мільярдів доларів збитку. 
 
 
Ще одна спостереження. Якщо ці цифри вірні, я 
вважаю, що в світі немає бізнесу, як Alibaba, 
оскільки майже всі її бізнеси продовжують 
зростати з року в рік, що може бути ознакою 
конкурентної переваги та існування дуже великих 
бар'єрів для входу. 
 
Якщо ми виключимо вартість продажів від 
внутрішнього бізнесу, яка знизилася на третину з 
майже 91 мільярда доларів у 2021 році до понад 60 
мільярдів доларів у 2024 році, ми бачимо, що 
решта бізнесів збільшилася з 39 мільярдів доларів 
у 2021 році до 70 мільярдів доларів у 2024 році в 
реальних умовах. 
 
Проблема з попереднім поясненням полягає в 
тому, що воно може не повністю розкривати 
помилку, яку я зробив. Я покажу, як ця помилка 
виглядає з іншого кута, хоча я впевнений, що ви 
також побачите, чому Alibaba є такою надійною 
ідеєю. 
 
На жаль, якщо у вас немає правильного способу 
бачити реальність, як це було в моєму випадку, 
правда стає зрозумілою лише з часом. 
 
У наступній таблиці я покажу вам порівняльні дані 
з певних країн, обчислюючи зростання їх 
економічної продуктивності (ВВП) поряд зі 
зміною вартості їх фондових індексів, 
конвертованих у долари. Майте на увазі, що 
обидва ці набори даних є недосконалими, і я 
розглядаю їх тільки як показники. 
 

 

 

Gross domestic 
product 

(trillions of USD) 

Change in 
value of 

economic 
output 

(1) 

Market index 
(units in USD) 

Change in value 
of market index 

(2) 

Market growth 
/ economy 

growth 
(2) / (1) Country sep-19 sep-24 sep-19 sep-24 

USA 21.7 28.8 32 % 2,991 5,702 91 % 2.8 
China 13.7 18.4 34 % 420 389 (7) % (0.2) 
France 2.5 2.6 4 % 6,271 8,372 34 % 8.0 
Mexico 1.3 1.7 30 % 2,240 2,693 20 % 0.7 
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Валовий внутрішній 
продукт (трильйони 

доларів США) 

Зміна 
вартості 

економічно
ї продукції 

(1) 

Ринковий індекс 
(одиниці в 

доларах США) 

Зміна значення 
ринкового 

індексу  
(2) 

Зростання 
ринку / 

зростання 
економіки  

(2) / (1) Країна вер-19 вер-24 вер-19 вер-24 

США 21.7 28.8 32 % 2,991 5,702 91 % 2.8 
Китай 13.7 18.4 34 % 420 389 (7) % (0.2) 
Франція 2.5 2.6 4 % 6,271 8,372 34 % 8.0 
Мексика 1.3 1.7 30 % 2,240 2,693 20 % 0.7 

 
 
 

I chose September 2019 as the starting point 
because it’s right before we started seeing the 
effects of the COVID-19 pandemic restrictions.  
 
Remember that each of us interprets the same 
data differently. One way to interpret it is as 
follows: 
 
The U.S. economy grew by 32% during this 
period, however, if should adjust this for inflation, 
you must consider that the dollar's purchasing 
power actually decreased by 23% net. This helps 
explain some of the recent discontent in the U.S., 
as seen in the recent election results. 
 
Now, notice the growth in the value of the U.S. 
stock market, which increased by 91% during this 
period. This is a significant difference. 
 
In the 2002 report, I observed that the cause of 
the exuberance in the U.S. market was mainly due 
to the massive amount of money the central 
banking system pumped into circulation as part of 
its monetary policy to avoid an economic 
recession, combined with a process of rising 
interest rates. The report is here: 
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-
trimestrales/2022-anual/ 
 
Now it seems that the US central bank, the 
Federal Reserve has started a process of relaxing 
its monetary policy. However, the amount of cash 
in circulation is still dramatically different from 
the conditions five years ago. 
 
 
 
 
 
 

Я вибрав вересень 2019 року як початкову точку, 
оскільки це було перед тим, як ми почали 
відчувати вплив обмежень пандемії COVID-19. 
 
Пам’ятайте, що кожен з нас інтерпретує однакові 
дані по-різному. Один зі способів інтерпретувати 
це виглядає наступним чином: 
 
 
Економіка США зросла на 32% за цей період, 
однак, якщо ми врахуємо інфляцію, слід 
врахувати, що купівельна спроможність долара 
насправді знизилася на 23% чисто. Це допомагає 
пояснити деяке недоволення в США, що 
проявилося в останніх результатах виборів. 
 
Тепер зверніть увагу на зростання вартості 
фондового ринку США, який зріс на 91% за цей 
період. Це значна різниця. 
 
 
У звіті 2002 року я зазначив, що причина 
ексцесивного зростання на ринку США була 
переважно зумовлена величезною кількістю 
грошей, які центральна банківська система 
вкинула в обіг як частину своєї монетарної 
політики для уникнення економічної рецесії, в 
поєднанні з процесом підвищення процентних 
ставок. Звіт доступний тут: 

https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-
trimestrales/2022-anual/  
 
Зараз здається, що центральний банк США, 
Федеральна резервна система, розпочала процес 
ослаблення своєї монетарної політики. Однак 
кількість грошей в обігу досі значно відрізняється 
від умов п’яти років тому. 
 
 
 
 
 
 
 

https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2022-anual/
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2022-anual/
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2022-anual/
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2022-anual/
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Now let's look at the numbers for France, a 
NATO member, as a representative economy of 
what’s happening in Europe. The index I used is 
the CAC 40 (the largest French companies, like 
luxury brand LVMH, energy company Total, and 
industrial company Schneider, which all are 
considered global, with international 
representation). 
 
So, while France's real economy has grown only 
4% (over these five years!), its stock market has 
increased by 34%, suggesting there’s stock market 
enthusiasm for globalized French companies that 
is disconnected from what’s happening in the real 
french economy. 
 
Now, let’s look at the case of our beloved Mexico. 
Economic growth was 30%, but if we account for 
the 30% net loss in purchasing power, the result 
is not cheerful. 
 
Looking at the stock market, we see a net growth 
of only 20%. While this figure is more in line with 
Mexico’s economy, it is far from the exuberance 
shown in the U.S. market. 
 
Finally, the situation in China is also interesting. 
While its economy grew by 34%, the value of its 
stock market has decreased by 7% net today. 
 
The gap is Notable, and reflects the effects of 
several specific factors. 
 
Let’s remember that COVID-19 started in China, 
a country whose political and economic system is 
different from that of the United States. This 
difference can be seen in the way both countries 
dealt with a common challenge, like the 
pandemic. 
 
For example, in the United States (and Mexico), 
lockdowns and business closures were put in 
place for businesses considered "non-essential." 
This caused a significant economic contraction 
and millions of jobs were temporarily lost. 
However, by mid-2020, policies became more 
flexible, less strict, and more decentralized 
compared to China’s centralized and strict 
approach to adapt to the "new normal." 
 

Тепер давайте поглянемо на показники Франції, 
члена НАТО, як на представницьку економіку 
того, що відбувається в Європі. Індекс, який я 
використовував, це CAC 40 (найбільші французькі 
компанії, такі як люксовий бренд LVMH, 
енергетична компанія Total і промислова компанія 
Schneider, які всі вважаються глобальними, з 
міжнародною представленістю). 
 
 
Отже, хоча реальна економіка Франції зросла 
лише на 4% (протягом цих п’яти років!), її 
фондовий ринок збільшився на 34%, що свідчить 
про те, що є ентузіазм щодо глобалізованих 
французьких компаній, який не пов'язаний із тим, 
що відбувається в реальній французькій економіці. 
 
 
Тепер давайте розглянемо випадок нашої 
улюбленої Мексики. Економічне зростання 
склало 30%, але якщо врахувати 30% чистих втрат 
у купівельній спроможності, результат не виглядає 
оптимістично. 
 
Дивлячись на фондовий ринок, ми бачимо чисте 
зростання лише на 20%. Хоча ця цифра більше 
відповідає економіці Мексики, вона далеко не є 
такою високою, як ентузіазм на ринку США. 
 
Нарешті, ситуація в Китаї також цікава. Хоча його 
економіка зросла на 34%, вартість його фондового 
ринку сьогодні знизилася на 7% чисто. 
 
Різниця помітна, і вона відображає вплив кількох 
конкретних факторів. 
 
Згадаємо, що COVID-19 почався в Китаї, країні, 
чия політична та економічна система відрізняється 
від американської. Цю різницю можна побачити в 
тому, як обидві країни справлялися з загальним 
викликом, таким як пандемія. 
 
 
Наприклад, у Сполучених Штатах (і Мексиці) 
були введені локдауни та закриття бізнесів, які 
вважалися "необхідними". Це призвело до 
значного економічного спаду і мільйонів 
тимчасово втрачених робочих місць. Однак до 
середини 2020 року політика стала більш 
гнучкою, менш суворою та більш 
децентралізованою порівняно з централізованим і 
суворим підходом Китаю для адаптації до "нової 
норми". 
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You might remember that when the world 
seemed to be returning to "normal," I decided to 
restart Bina’s operations. 
 
In the 2020 letter 
(https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-
trimestrales/2020-anual/), I showed how we 
started by buying two shares of Alibaba Holdings 
at around $245 dollars per share. 
 
However, by March 23, 2021, the date of that 
letter, the price of the stock had dropped to $225, 
though it wasn’t a surprise since it had been falling 
from its peak of $320 in October 2020. 
 
During the COVID-19 restrictions, the stock had 
reached that peak above $300, driven by Jack Ma’s 
attempt to take his then-subsidiary Ant Group 
public. 
 
Ant Group’s initial public offering (IPO) was 
scheduled for October 2020, and if it had 
happened, it would have been the largest IPO in 
the world. This excitement was part of what drove 
the stock price at that time. 
 
However, when Jack Ma made critical comments 
about the financial inclusion situation in China, 
the Chinese government stepped in and stopped 
the IPO process, which struck Alibaba’s 
momentum in the markets. 
 
I have a habit: when an idea seems interesting to 
me, I like to "step a foot" in it and keep it on my 
radar, rather than letting it pass by. I’m very 
careful about the thoughts I allow to get my 
attention. And that’s how I continued watching 
Alibaba’s behavior. 
 
Now, since that peak in October 2020, Alibaba’s 
stock kept falling, dropping from $310 to a low of 
$64 in October 2022. 
 
During this drop, we increased our position: in 
mid-2021, we bought shares at $226, and in 
December of the same year, we bought more at 
$118. 
 
As the price kept dropping, I assumed we were 
buying at a discounted price, trusting that we had 
already reached the stock price "bottom." 
 

Ви, можливо, пам'ятаєте, що коли світ почав 
повертатися до "нормального" стану, я вирішив 
відновити операції компанії Bina. 
 

У листі 2020 року (https://bina.mx/inicio/reportes-
anuales-y-trimestrales/2020-anual/ ) я показав, як 
ми почали з придбання двох акцій Alibaba 
Holdings за близько 245 доларів за акцію. 
 
 
 
Однак до 23 березня 2021 року, дати того листа, 
ціна акцій знизилася до 225 доларів, хоча це не 
було несподіванкою, оскільки ціна падала з піку в 
320 доларів у жовтні 2020 року. 
 
Під час обмежень через COVID-19 акції досягли 
того піку понад 300 доларів, і це було зумовлено 
спробою Джека Ма вивести свою дочірню 
компанію Ant Group на біржу. 
 
 
Початкове публічне розміщення акцій (IPO) Ant 
Group було заплановано на жовтень 2020 року, і 
якби це відбулося, це стало б найбільшим IPO у 
світі. Це збудження стало частиною того, що 
підштовхнуло ціну акцій на той час. 
 
 
Однак, коли Джек Ма зробив критичні зауваження 
щодо ситуації з фінансовою інклюзією в Китаї, 
уряд Китаю втрутився і зупинив процес IPO, що 
зупинило імпульс Alibaba на ринках. 
 
 
У мене є звичка: коли ідея здається мені цікавою, я 
люблю "поставити ногу" в неї і тримати її на 
своєму радарі, замість того, щоб дозволити їй 
пройти повз. Я дуже обережно ставлюсь до думок, 
які дозволяю привертати свою увагу. І так я 
продовжував спостерігати за поведінкою Alibaba. 
 
 
Тепер, з моменту того піку в жовтні 2020 року, 
акції Alibaba продовжували падати, знизившись з 
310 до мінімуму 64 долари в жовтні 2022 року. 
 
Під час цього падіння ми збільшували нашу 
позицію: в середині 2021 року ми купили акції по 
226 доларів, а в грудні того ж року купили ще 
більше по 118 доларів. 
 
 
Оскільки ціна продовжувала падати, я припустив, 
що ми купуємо за зниженою ціною, довіряючи, 
що ми вже досягли "днища" ціни акцій. 
 

https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2020-anual/
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2020-anual/
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2020-anual/
https://bina.mx/inicio/reportes-anuales-y-trimestrales/2020-anual/
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Then, an "unexpected" event occurred for those 
unaware of the geopolitical situation (although it 
was telegraphed for years!): in February 2022, 
Russia, a commercial ally of China and already 
having annexed Crimea in 2014, decided to carry 
out a large-scale military invasion of Ukraine. 
 
They justified this action as a response to the 
United States and NATO’s intention to establish 
military bases in Ukraine, and what had been a 
low-intensity conflict for years quickly escalated 
into an open war. 
 
In response, when the war began, the United 
States and its allies imposed severe economic 
sanctions on Russia.  
 
While Russia found ways to mitigate the effects of 
these sanctions through trade alliances and 
demanding payment for its oil in rubles, global 
investment funds suspended their participation in 
the Russian market, sold their positions, and cut 
ties. This caused many common investors to lose 
money in Russian company stocks. 
 
This series of events caused concern in the market 
about what might happen to the stocks of other 
geopolitical allies of Russia, such as China. 
 
This fear, along with existing concerns already 
priced in due to the policies of the Chinese 
Communist Party (i.e. Ant Group’s shock), the 
trade war with the United States with the tone of 
“winner takes all,” and worries about a possible 
economic recession in China, contributed to a loss 
of interest from the global market, especially in 
the United States, in Chinese company stocks. 
 
I do not share these fears. For me, it was an 
opportunity to buy an excellent business at an 
extraordinary price. 
 
In March 2022, I bought more Alibaba shares at 
$103 per share, and by December of that year, I 
increased my position with an average cost of $89 
per share. 
 
Unlike the United States, which lifted its 
restrictions in mid-2020, China relaxed its "zero 
COVID" restrictions only by the end of 2022 in 
response to mass protests due to frustration of the 
public. 

Тоді сталося "неочікуване" подія для тих, хто не 
був обізнаний з геополітичною ситуацією (хоча 
це було передбачено протягом багатьох років!): у 
лютому 2022 року Росія, комерційний союзник 
Китаю та вже анексувала Крим у 2014 році, 
вирішила здійснити масштабне військове 
вторгнення в Україну. 
 
Вони виправдали цей крок як відповідь на намір 
Сполучених Штатів і НАТО створити військові 
бази в Україні, і те, що роками було конфліктом 
низької інтенсивності, швидко переросло в 
відкрите воєнне протистояння. 
 
У відповідь, коли війна почалася, Сполучені 
Штати та їхні союзники наклали суворі 
економічні санкції на Росію. 
 
Хоча Росія знайшла способи пом'якшити 
наслідки цих санкцій через торгові альянси та 
вимогу отримувати оплату за свою нафту в 
рублях, глобальні інвестиційні фонди 
призупинили свою участь на російському ринку, 
продали свої позиції та розірвали зв'язки. Це 
призвело до того, що багато звичайних інвесторів 
втратили гроші на акціях російських компаній. 
 
Ця серія подій викликала занепокоєння на ринку 
щодо того, що може статися з акціями інших 
геополітичних союзників Росії, таких як Китай. 
 
Цей страх, разом з уже існуючими 
занепокоєннями, які були враховані через 
політику Комуністичної партії Китаю (тобто шок 
з Ant Group), торгову війну з США в стилі "хто 
переможе, той і забере все", та побоювання щодо 
можливої економічної рецесії в Китаї, призвели до 
втрати інтересу світового ринку, особливо в 
Сполучених Штатах, до акцій китайських 
компаній. 
 
Я не поділяю цих страхів. Для мене це була 
можливість купити чудовий бізнес за надзвичайно 
вигідною ціною. 
 
У березні 2022 року я купив більше акцій Alibaba 
по 103 долари за акцію, а до грудня того ж року я 
збільшив свою позицію з середньою вартістю 89 
доларів за акцію. 
 
На відміну від Сполучених Штатів, які зняли свої 
обмеження в середині 2020 року, Китай послабив 
свої обмеження "нульового COVID" лише 
наприкінці 2022 року у відповідь на масові 
протести через розчарування населення. 
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From then on, the Chinese government gradually 
abandoned the policies of mass lockdowns and 
movement restrictions, marking the end of its 
strictest measures. However, skepticism about 
Chinese stocks kept their stock market prices low. 
 
Between January 2023 and January 2024, I 
expanded our position in Alibaba with an average 
cost of $83 dollars per share. My thought was: 
“Should I have more capital; I’d acquire more 
Alibaba shares”. However, with true 
understanding and patience we could have 
acquired a larger chunk of shares at $65! 
 
Currently, our investment in Alibaba has an 
average cost of $100 dollars per share. 
 
Meanwhile, China, despite the setback caused by 
the pandemic, continued to grow, although at a 
slower pace than usually, similar to the United 
States. 
 
Due to globalization, some economists like Niall 
Ferguson believe that both economies work 
together in what Ferguson has called “Chimerica” 
— a system where China acts as the low-cost 
manufacturer (think of Alibaba) and the United 
States as the tech developer (a favorite example is 
Apple) and consumer (Amazon). 
 
However, this idea has become somewhat 
outdated. With the protectionist policies that have 
led to situations like the trade war between the 
two nations, both have had to rely on “bridge” 
countries like Mexico, or South Korea. For 
example, I’d say that we could be thinking of 
situations like “Chimexrica” (China-Mexico-
America). 
 
Let’s go back to the table to compare the markets, 
and we’ll see clear differences between the growth 
of stock markets and the real growth in 
productivity. 
 
Despite similar growth rates in productivity in 
China, the United States, and Mexico, their 
markets have had very different results. As we’ve 
seen, the U.S. index has grown by 91%, Mexico’s 
by only 20%, and China’s has decreased by 7%. 
 

 
Відтоді китайський уряд поступово відмовився від 
політики масових локдаунів і обмежень на 
пересування, що ознаменувало кінець 
найсуворіших заходів. Однак скептицизм щодо 
китайських акцій продовжував утримувати їхні 
ринкові ціни на низькому рівні. 
 
Між січнем 2023 року та січнем 2024 року я 
збільшив нашу позицію в Alibaba за середньою 
ціною 83 долари за акцію. Моя думка була така: 
«Якби у мене було більше капіталу, я б придбав 
більше акцій Alibaba». Однак з правильним 
розумінням і терпінням ми могли б придбати 
більшу кількість акцій за 65 доларів! 
 
 
Наразі наша інвестиція в Alibaba має середню 
вартість 100 доларів за акцію. 
 
Тим часом Китай, незважаючи на уповільнення, 
спричинене пандемією, продовжував зростати, 
хоча і повільніше, ніж зазвичай, подібно до 
Сполучених Штатів. 
 
 
Завдяки глобалізації деякі економісти, як-от Ніалл 
Фергюсон, вважають, що обидві економіки 
працюють разом у системі, яку Фергюсон назвав 
«Chimerica» — система, де Китай виступає як 
виробник за низькою ціною (приклад — Alibaba), 
а Сполучені Штати — як розробник технологій 
(приклад — Apple) і споживач (Amazon). 
 
Однак ця ідея дещо застаріла. З огляду на 
протекціоністські політики, які призвели до таких 
ситуацій, як торговельна війна між двома країнами, 
обидві держави змушені покладатися на «містові» 
країни, як-от Мексика чи Південна Корея. 
Наприклад, я б сказав, що ми могли б говорити 
про ситуації типу «Chimexrica» (Китай-Мексика-
Америка). 
 
 
Повернімося до таблиці для порівняння ринків, і 
ми побачимо чіткі відмінності між зростанням 
фондових ринків і реальним зростанням 
продуктивності. 
 
Незважаючи на схожі темпи зростання 
продуктивності в Китаї, Сполучених Штатах та 
Мексиці, їхні ринки показали дуже різні 
результати. Як ми бачили, індекс США зріс на 
91%, індекс Мексики — лише на 20%, а індекс 
Китаю зменшився на 7%. 
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In addition to the monetary expansion I explained 
in the 2020 report, I now also understand that the 
growth in the U.S. market is partly explained by 
the increase in the obligations of its pension 
system. A huge animal that is difficult to discern 
if you only look at one side of the equation. 
 
We also need to add that with globalization, 
there’s a strong belief that the best companies in 
the world are American, and that these businesses 
are the best safe haven for value amid global 
geopolitical instability, especially those that are 
part of the S&P 500 index. 
 
In contrast, I now partially understand that in 
China, geopolitical risks, such as its friendship 
with Russia and Iran, the centralized policies of 
the Communist Party, and the constant pressure 
and internal conflicts the Communist Party faces 
to stay stable while needing to improve the lives 
of millions in precarious conditions, have limited 
market growth. 
 
My mistake in this story can be illustrated with a 
specific trade I briefly mentioned in the 2023 
report. 
 
The other side of my “smart move” in Alibaba, is 
that in May 2023, I sold a position of 28 shares of 
Meta, which I had accumulated since March 2021 
at an average cost of $199 per share. 
 
I liquidated the position at $256 per share to buy 
more shares of Alibaba at around $80 per share. 
 
Since then, Meta continued to rise and reached 
$582 per share (2.8 times the original cost), while 
Alibaba shares have only increased slightly by 
17% since then, reaching $94 today. 
 
Although the Alibaba thesis seems stronger to me 
as China moves away from recession worries in its 
real estate sector and returns to a growth path, I 
made the mistake of thinking that the high prices 
in the U.S. market couldn’t rise further and that 
the negativity toward the Chinese market would 
change soon. But it didn’t! 
 
 
 
 

Окрім монетарного розширення, яке я пояснив у 
звіті 2020 року, тепер я також розумію, що 
зростання на ринку США частково пояснюється 
збільшенням зобов'язань їх пенсійної системи. Це 
величезний механізм, який важко побачити, якщо 
дивитися лише на одну сторону рівняння. 
 
 
Також потрібно додати, що завдяки глобалізації 
існує сильне переконання, що найкращі компанії у 
світі — це американські, і що ці компанії є 
найкращим захистом для капіталу на тлі 
глобальної геополітичної нестабільності, 
особливо ті, що є частиною індексу S&P 500. 
 
 
Натомість я тепер частково розумію, що в Китаї 
геополітичні ризики, такі як дружба з Росією та 
Іраном, централізовані політики Комуністичної 
партії та постійний тиск і внутрішні конфлікти, з 
якими Комуністична партія стикається, 
намагаючись залишатися стабільною і одночасно 
покращувати життя мільйонів людей у важких 
умовах, обмежили зростання ринку. 
 
Моя помилка в цій історії може бути 
проілюстрована конкретною угодою, яку я 
коротко згадував у звіті 2023 року. 
 
 
Інша сторона мого "розумного кроку" в Alibaba 
полягає в тому, що в травні 2023 року я продав 
позицію з 28 акцій Meta, які я накопичував з 
березня 2021 року за середньою ціною 199 
доларів за акцію. 
 
Я ліквідував цю позицію за 256 доларів за акцію, 
щоб придбати більше акцій Alibaba за ціною 
близько 80 доларів за акцію. 
 
З того часу акції Meta продовжували зростати і 
досягли 582 доларів за акцію (2,8 рази більше від 
початкової вартості), в той час як акції Alibaba 
зросли лише на 17% з того часу, досягнувши 94 
долари сьогодні. 
 
Хоча для мене теза про Alibaba виглядає 
сильнішою, оскільки Китай відходить від 
побоювань щодо рецесії в секторі нерухомості і 
повертається до шляху зростання, я помилився, 
думаючи, що високі ціни на ринку США не 
можуть піднятися ще вище, і що негативне 
ставлення до китайського ринку зміниться скоро. 
Але цього не сталося! 
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The economic perception in the United States 
worsened among the public, as shown by Trump’s 
return to power. For example, we know that 
Berkshire Hathaway is covering its position by 
accumulating a huge amount of cash (about $325 
billion—this is the equivalent of 2/3 of Mexico’s 
government budget for 2025!). 
 
Although Buffett’s cash position has made some 
nervous, the U.S. market has continued to grow, 
defying the expectations of many of us who 
thought that the unsustainable growth bubble 
should have burst years ago. 
 
I’ll use a simple metaphor to explain my mistake: 
it’s like you gave me a ball to play in some beach 
tournaments, and when I saw the sky turn gray, I 
decided to run and hide with the ball in a cave, 
missing the chance to keep playing. 
 
The hurricane hasn’t arrived yet, and while the ball 
is safe, maybe with more courage we could have 
won two or three more balls in the tournaments 
before the storm hit. 
 
In these two years, reality has shown me how 
much I still have to learn and how difficult is to 
develop true patience. 
 
The world is changing at a speed I didn’t 
anticipate, and I realize I’m not as wise as I’d like 
to be. Not as wise as Charlie Munger was, and 
certainly not as wise as Warren Buffett. 
 
Therefore, I’ve had to repeat a lesson I already 
knew: to make better decisions, I need to be more 
realistic and distrust my own wisdom. 
 
But specifically, regarding our adventure in China, 
what I’ve learned is that if we’re going to make 
global activities, it’s better to keep part of my 
attention on understanding the basic principles of 
geopolitics.  
 
Buffett says it well: “I don’t know anything about 
China, so I stick to U.S. businesses that I 
understand.” Although we know he has recently 
ventured into Japanese businesses. 
 

* * * 
 
 

Економічне сприйняття в США погіршилось 
серед населення, про що свідчить повернення 
Трампа до влади. Наприклад, ми знаємо, що 
Berkshire Hathaway покриває свої позиції, 
накопичуючи величезну кількість готівки 
(приблизно 325 мільярдів доларів — це еквівалент 
дві третини бюджету уряду Мексики на 2025 рік!). 
 
Хоча велика кількість готівки в руках Баффета 
викликала занепокоєння, ринок США продовжує 
зростати, всупереч очікуванням багатьох з нас, які 
думали, що міхур зростання, який не може бути 
стійким, повинен був луснути ще кілька років 
тому. 
 
Я використаю просту метафору, щоб пояснити 
свою помилку: уявіть, що ви дали мені м’яч для 
гри на пляжних турнірах, і коли я побачив, як 
небо стає сірим, я вирішив втекти і сховатися з 
м’ячем у печері, пропустивши шанс продовжити 
гру. 
 
Ураган ще не прийшов, і хоча м’яч в безпеці, 
можливо, ми могли б виграти ще два або три м’ячі 
на турнірах, перш ніж прийде буря. 
 
Ці два роки показали мені, скільки мені ще треба 
навчитися, і як складно розвивати справжнє 
терпіння. 
 
Світ змінюється швидше, ніж я очікував, і я 
розумію, що я не такий мудрий, як би мені 
хотілося. Не такий мудрий, як був Чарлі Мангер, і 
точно не такий мудрий, як Уоррен Баффет. 
 
Тому мені довелося повторити урок, який я вже 
знав: щоб приймати кращі рішення, мені потрібно 
бути реалістичнішим і не довіряти своїй власній 
мудрості. 
 
Але конкретно щодо нашої пригоди в Китаї, те, 
що я навчився, це те, що якщо ми будемо 
займатися глобальними справами, краще тримати 
частину своєї уваги на розумінні основних 
принципів геополітики. 
 
Баффет добре каже: "Я нічого не знаю про 
Китай, тому я зосереджуюсь на американських 
компаніях, які я розумію". Хоча ми знаємо, що він 
нещодавно почав інвестувати в японські компанії. 
 

 
* * * 
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Bina and Mexico 
 
Just as I believe that China has an inherent 
weakness in its political system by denying the 
existence of the supernatural reality (which 
doesn’t necessarily apply to the general public, 
who are mostly pantheistic), Mexico also has a 
major weakness, but it comes from a different 
source. 
 
Although it’s not impossible to overcome, in 
Mexico, the explanation of the supernatural is 
based on myth. In other words, Mexican culture 
love lies. 
 
I know this opinion isn’t popular with many 
Mexicans, who use different words to admit this. 
However, I have tested this hypothesis in many 
aspects of life in this country. My thesis is that 
Mexican culture has serious tendencies toward 
self-deception and denial of reality. 
 
Although this isn’t unique to Mexico, the situation 
in Mexico is certainly Notable. 
 
In my view, Mexico’s tendency to believe false 
ideas leads to corruption that spreads into almost 
every part of life in the country. 
 
From what I’ve seen, in a certain sense, the 
“favorite sport” of Mexicans is for those with 
more cunning to deceive and take advantage of 
others. In Mexico, the culture of sincerity is the 
exception, while the norm is deception. 
 
I don’t say this to justify my actions or omissions, 
but I will describe it as a perspective that helps 
explain the environment in which Mexicans live. 
 
Today, we have 36 shareholders and a total of 
4,253 shares in circulation at Bina. The last stock 
purchase happened in March 2023. 
 
In Mexico, the securities market law states that 
private offerings can be made as long as the 
number of participants stays below one hundred. 
Therefore, those of us who respect and follow 
these rules are extremely careful in our actions and 
what we say both publicly and privately. 
 
 

Bina та Мексика 
 
 
Так само, як я вважаю, що Китай має вроджену 
слабкість у своїй політичній системі через 
заперечення існування надприродної реальності 
(що не обов'язково стосується загальної публіки, 
яка в основному є пантеїстичною), Мексика також 
має значну слабкість, але вона походить від 
іншого джерела. 
 
Хоча це не неможливо подолати, в Мексиці 
пояснення надприродного базується на міфах. 
Іншими словами, мексиканська культура любить 
брехню. 
 
 
Я знаю, що ця думка непопулярна серед багатьох 
мексиканців, які використовують інші слова, щоб 
це визнати. Однак я перевіряв цю гіпотезу в 
багатьох аспектах життя в цій країні. Моя теза 
полягає в тому, що мексиканська культура має 
серйозні тенденції до самообману та заперечення 
реальності. 
 
Хоча це не є унікальним для Мексики, ситуація в 
Мексиці, безумовно, є значущою. 
 
На мою думку, тенденція Мексики вірити у 
фальшиві ідеї призводить до корупції, яка 
поширюється майже на всі сфери життя країни. 
 
З того, що я бачив, в певному сенсі, «улюблений 
вид спорту» мексиканців — це для тих, хто має 
більше хитрості, обманювати та використовувати 
інших. У Мексиці культура щирості є винятком, 
тоді як нормою є обман. 
 
Я не кажу це, щоб виправдати свої дії чи 
упущення, але я опишу це як точку зору, яка 
допомагає пояснити середовище, в якому живуть 
мексиканці. 
 
Сьогодні у нас є 36 акціонерів і загалом 4 253 акцій 
в обігу в Bina. Остання покупка акцій відбулася в 
березні 2023 року. 
 
У Мексиці закон про ринок цінних паперів вказує, 
що приватні пропозиції можуть бути зроблені, 
якщо кількість учасників не перевищує ста осіб. 
Тому ті з нас, хто поважає і дотримується цих 
правил, надзвичайно обережні в своїх діях і тому, 
що ми говоримо як публічно, так і приватно. 
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When we resumed Bina’s operations after the 
pandemic, I chose Guadalajara for our restart. I 
thought that this city where I already lived for 
years, which has a larger community but 
mistakenly assuming it was more sophisticated 
than Durango, would be the ideal place to begin. 
 
I also believed that some of my friends from the 
Universidad Panamericana would warmly 
welcome the idea and support a good cause like 
Bina.  
 
For the initial round (friends and family), I 
decided to use my social networks, sending a 
message to each contact with our initial letter 
from 2020, the same one you all know well. 
 
The response from my acquaintances was 
minimal (some thought it was a virus or spam), 
and the number of people willing to listen quickly 
ran out. 
 
Obviously, I don’t expect anyone to feel obligated 
to make Bina a priority, but many of the 
comments I received were that “they didn’t have 
time.” 
 
As I delved deeper into the financial culture of the 
country while presenting Bina, I discovered 
something more concerning: financial scams are 
common everywhere. 
 
Additionally, this is fueled by appearances and 
greed, which is destroying trust and 
understanding in the way business is conducted in 
Mexico. 
 
As I’ve moved forward, I’ve encountered all sorts 
of horror stories, from fraudulent schemes 
involving “famous startups,” “sellers” of funds in 
tax havens, Ponzi schemes with "cryptocurrency 
trading," real estate scammers, loan sharks called 
“microfinance,” up to pyramid schemes like the 
“flowers of abundance” based on the old 
“airplane game.” 
 
What worried me the most was the following: It 
is practically impossible to have a conversation 
about an investment in something like Bina, even 
with people who have advanced business degrees 
or solid business experience. 
 

Коли ми відновили роботу Bina після пандемії, я 
обрав Ґвадалахару для нашого перезапуску. Я 
думав, що це місто, в якому я вже кілька років жив, 
має більшу громаду і, помилково вважаючи, що 
воно є більш розвиненим ніж Дураго, стане 
ідеальним місцем для початку. 
 
 
Я також вірив, що деякі з моїх друзів з 
Університету Панамерикано тепло приймуть ідею 
та підтримають таку гарну справу, як Bina. 
 
 
Для початкового раунду (друзі та родина) я 
вирішив використати свої соціальні мережі, 
надіславши повідомлення кожному контакту з 
нашим початковим листом 2020 року, тим самим, 
який ви всі добре знаєте. 
 
Відгук від моїх знайомих був мінімальним (деякі 
подумали, що це вірус чи спам), і кількість людей, 
готових вислухати, швидко закінчилася. 
 
 
Очевидно, я не очікую, що хтось буде відчувати 
обов'язок ставити Bina на перший план, але багато 
з отриманих коментарів були такими, що «у них 
не було часу». 
 
 
Коли я глибше занурився у фінансову культуру 
країни, представляючи Bina, я виявив щось більш 
тривожне: фінансові шахрайства поширені скрізь. 
 
 
Крім того, це підживлюється зовнішніми 
виглядами та жадібністю, що руйнує довіру та 
розуміння того, як ведеться бізнес у Мексиці. 
 
 
 
Просуваючись вперед, я зустрічав усілякі жахливі 
історії, від шахрайських схем з «відомими 
стартапами», «продавцями» фондів у податкових 
гаванях, до схем Понці з «торгівлею 
криптовалютою», шахраїв у сфері нерухомості, 
лихварів, які називаються «мікрофінансами», аж до 
пірамідальних схем, як «квітки достатку», 
заснованих на старій схемі «повітряної гри». 
 
 
Найбільше мене турбувало наступне: практично 
неможливо вести розмову про інвестиції в щось 
на кшталт Bina, навіть з людьми, які мають вищу 
бізнес-освіту або солідний досвід у бізнесі. 
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It’s not that there’s a lack of interest in intrinsic 
value. It’s that many are convinced that a “friend 
of a friend” is offering something with “returns 
higher than 5% a month,” and they end up putting 
their savings there, selling their cars, land, or 
houses to join an “opportunity” they believe is too 
good to miss. 
 
This becomes a pandemic in the following way: 
When they end up being victims, which happens 
often, either their shame and fear of criticism stop 
them from talking about it openly, and they 
become closed off and secretive, or they 
rationalize their losses, thinking that being 
scammed is just a normal part of the world, which 
leads them to become perpetrators of others. 
 
In the following link (in Spanish), I explain how 
these fraudulent schemes work, which are a 
serious financial epidemic in Mexico and operate 
with total impunity: 
https://guillermoestmon.substack.com/p/fraud
e-financiero-descubriendo-los 
 
So, very intelligent people from any social class 
refuse to listen because their understanding is 
clouded by greed, and simple ideas like Bina’s 
don’t get the slightest attention. 
 
Let me give you an example that reflects this 
situation. 
 
It all started when I met a friend of one of our 
shareholders at a party in Guadalajara. 
 
This man, despite having a good education from 
one of Mexico’s top private universities, was 
openly promoting a Ponzi scheme related to 
cryptocurrencies. He claimed that the money was 
being put into “investments like Bitcoin.” 
 
Honestly, it’s easy for almost anyone to be more 
persuasive and charismatic than I am. On social 
media, this man constantly spoke about the 
“benefits” of this company in Guadalajara. He 
described his partner as a “genius” who drove 
sports cars and had designed a “computer trading 
system” that promised profits through Bitcoin. 
Thanks to this “genius,” he was able to “return 
profits” to his victims. 
 

Це не те, що бракує інтересу до внутрішньої 
вартості. Проблема в тому, що багато хто 
переконаний, що «друг друга» пропонує щось із 
«доходами понад 5% на місяць», і вони в кінці 
кінців вкладають свої заощадження туди, 
продають свої автомобілі, землю чи будинки, щоб 
приєднатися до «можливості», яку вони вважають 
надто хорошою, щоб її пропустити. 
 
Це стає пандемією наступним чином: коли вони 
стають жертвами, що трапляється досить часто, 
або їх сором і страх перед критикою заважають їм 
говорити про це відкрито, і вони стають 
закритими та таємничими, або вони 
раціоналізують свої втрати, вважаючи, що бути 
обдуреним — це просто нормальна частина світу, 
що призводить до того, що вони стають 
злочинцями для інших. 
 
У наступному посиланні (іспанською мовою) я 
пояснюю, як працюють ці шахрайські схеми, що є 
серйозною фінансовою епідемією в Мексиці і 
діють з повною безкарністю: 

https://guillermoestmon.substack.com/p/fraude-
financiero-descubriendo-los  
 
Отже, дуже розумні люди з будь-якого 
соціального класу відмовляються слухати, тому що 
їхнє розуміння затуманене жадібністю, і прості 
ідеї, як у Bina, не отримують найменшої уваги. 
 
 
Дозвольте навести приклад, який відображає цю 
ситуацію. 
 
Все почалося, коли я зустрів друга одного з наших 
акціонерів на вечірці в Ґвадалахарі. 
 
 
Цей чоловік, незважаючи на гарну освіту в одному 
з найкращих приватних університетів Мексики, 
відкрито просував схему Понці, пов'язану з 
криптовалютами. Він стверджував, що гроші 
інвестуються в «інвестиції, такі як Біткойн». 
 
Чесно кажучи, майже кожен може бути більш 
переконливим і харизматичним, ніж я. У 
соціальних мережах цей чоловік постійно говорив 
про «переваги» цієї компанії в Ґвадалахарі. Він 
описував свого партнера як «генія», який їздив на 
спортивних автомобілях і розробив «комп’ютерну 
торгову систему», яка обіцяла прибуток через 
Біткойн. Завдяки цьому «генію» він міг «повертати 
прибуток» своїм жертвам. 
 
 
 

https://guillermoestmon.substack.com/p/fraude-financiero-descubriendo-los
https://guillermoestmon.substack.com/p/fraude-financiero-descubriendo-los
https://guillermoestmon.substack.com/p/fraude-financiero-descubriendo-los
https://guillermoestmon.substack.com/p/fraude-financiero-descubriendo-los
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My friend, our fellow shareholder, had 
conversations with him, but he answered that he 
was fully aware of what he was doing. I 
disconnected from his social media, so I don’t 
know what he’s doing now. However, I did learn 
that his company collapsed a while ago, and, 
naturally, nobody did anything about it. I’m 
believe that this person, unless he changes his 
mind, will try again doing this somewhere else 
with a different scheme. 
 
These ugly games were so common in 
Guadalajara that perhaps, if I had never started 
Bina and had stayed in a regular office job, I 
myself might have fallen, again and again, into the 
countless scams designed to trap the naive. 
 
But because I used to talk about Bina in 
conversations, it didn’t take long—just a few 
months—for me to realize that this issue was 
practically a pandemic in Guadalajara and touched 
nearly every aspect of daily life there. 
 
Any slight attempt to talk about Bina was 
drowned out by an endless list of fraudsters. As I 
mentioned, the possibilities for scams were 
endless: from fake insurance agents to low-quality 
investment funds, fake startup entrepreneurs, 
loan sharks, influence peddlers, Mexican 
retirement fund agents, drug-money launderers, 
sellers of fake multi-level marketing, fake-invoice 
vendors, and various types of financial 
opportunists. 
 
You name it, they were all trying to set up 
meetings to make easy money off hard-working 
people who would give them time and attention 
in good faith. 
 
The problem only grows worse if we expand our 
view to include exploitative labor schemes, fake 
experts in the so-called “alternative medicine”, 
trainers, and not to mention astrologers and fake 
religious teachers. 
 
Ordinary people in this city, despite its large 
population, seem to both love being deceived and 
yet are also fed up with the flood of false 
information. So, a general atmosphere of chaos 
and distrust prevails. 
 

Мій друг, наш спільний акціонер, вів з ним 
розмови, але він відповів, що повністю 
усвідомлює, що робить. Я відключився від його 
соціальних мереж, тому не знаю, що він робить 
зараз. Однак я дізнався, що його компанія 
збанкрутувала деякий час тому, і, природно, ніхто 
нічого не зробив з цього приводу. Я вірю, що цей 
чоловік, якщо не змінить свою думку, спробує 
знову зробити це десь інде з іншою схемою. 
 
 
 
Ці неприємні ігри були настільки поширені в 
Ґвадалахарі, що, можливо, якби я ніколи не почав 
працювати над Bina і залишився на звичайній 
офісній роботі, я сам міг би знову і знову 
потрапити на численні шахрайства, які створені 
для того, щоб заманити наївних людей. 
 
Але оскільки я часто говорив про Bina в розмовах, 
не минуло багато часу — всього кілька місяців — 
як я зрозумів, що ця проблема була практично 
пандемією в Ґвадалахарі і торкалася майже 
кожного аспекту повсякденного життя там. 
 
Будь-яка спроба поговорити про Bina швидко 
заглушалася нескінченною кількістю шахраїв. Як я 
вже згадував, можливості для шахрайства були 
безмежними: від фальшивих страхових агентів до 
низькоякісних інвестиційних фондів, фальшивих 
підприємців-стартаперів, лихварів, перекупників 
впливу, агентів мексиканських пенсійних фондів, 
відмивачів грошей від наркоторгівлі, продавців 
фальшивих багаторівневих маркетингових схем, 
постачальників фальшивих рахунків і 
різноманітних фінансових можливістей. 
 
 
Що завгодно — всі вони намагалися організувати 
зустрічі, щоб заробити легкі гроші з людей, які 
працюють чесно, і які давали їм свій час і увагу, 
вірячи в добрі наміри. 
 
Проблема лише погіршується, якщо ми 
розширимо наш погляд і включимо 
експлуататорські трудові схеми, фальшивих 
експертів у так званій «альтернативній медицині», 
тренерів, не кажучи вже про астрологів і 
фальшивих релігійних вчителів. 
 
Звичайні люди в цьому місті, незважаючи на його 
велику кількість населення, здається, люблять бути 
обдуреними, але водночас вже втомилися від 
потоку неправдивої інформації. Тому панує 
загальна атмосфера хаосу та недовіри. 
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It’s as if everyone is on guard, worried that 
someone will contact them just to find a way to 
deceive them.  
 
When I spoke about Bina with some of them, they 
often implicitly asked me, “Where’s the catch?” 
Some people even got irritated because they were 
so used to meet only to deceive one another. 
 
My lack of sales skills and this culture of distrust 
led me to conclude that Guadalajara was not the 
right place for me or for Bina. So, in October 
2021, I decided to return to Durango to continue 
our operations from there. 
 
The harsh truth is that these practices aren’t 
unique to Guadalajara. They happen all over the 
country, unchecked. It seems that the national 
pastime in Mexican culture is lying. 
 
You can see it if you spend just a few weeks 
immersing yourself in Mexican culture.  
 
Here, liars are admired for being “clever,” 
fraudsters are excused for being “bold,” traitors 
are praised for what is actually cowardice, and 
wrongdoers are defended through an imaginary 
attachment that the victims themselves create. It’s 
complete madness. 
 
The situation in Durango isn’t much better. Here, 
the entrepreneurial culture has similar problems, 
especially when it comes to financing from 
questionable sources. 
 
The economy heavily depends on public money. 
Although there are some families involved in 
business, creativity and technology are limited, 
and true leadership is rare. 
 
Places like Durango, unfortunately, are fertile 
ground for scammers, as ignorance, fanaticism, 
and opportunism are widespread. 
 
Between 2021 and 2023, nearly everyone I spoke 
with in Durango about Bina seemed to know a 
“better place to invest”. For example, there was a 
sports-betting-algorithm that claimed to offer 
astronomical monthly returns. 
 
 

Наче всі на сторожі, хвилюючись, що хтось 
зв’яжеться з ними, щоб знайти спосіб їх обдурити. 
 
 
Коли я говорив про Bina з деякими з них, вони 
часто неявно питали мене: "Де підступ?" Дехто 
навіть розсердився, оскільки вони були настільки 
звикли зустрічатися тільки для того, щоб 
обдурити один одного. 
 
Моя відсутність навичок продажу та ця культура 
недовіри призвели мене до висновку, що 
Ґвадалахара не була правильним місцем ані для 
мене, ані для Bina. Тому, в жовтні 2021 року, я 
вирішив повернутися до Дураго, щоб продовжити 
нашу діяльність звідти. 
 
Гірка правда полягає в тому, що ці практики не є 
унікальними для Ґвадалахари. Вони відбуваються 
по всій країні, без контролю. Здається, що 
національним заняттям у мексиканській культурі є 
брехня. 
 
Це можна побачити, якщо провести кілька тижнів, 
занурюючись у мексиканську культуру. 
 
Тут брехунів захоплюють за їх «розумність», 
шахраїв вибачають за їх «відвагу», зрадників 
хвалять за те, що насправді є боягузтвом, а 
злочинців захищають через вигадане прив’язання, 
яке самі ж жертви створюють. Це повний безлад. 
 
 
Ситуація в Дураго не набагато краща. Тут 
підприємницька культура має схожі проблеми, 
особливо коли мова йде про фінансування від 
сумнівних джерел. 
 
 
Економіка сильно залежить від державних 
грошей. Хоча є деякі родини, які займаються 
бізнесом, креативність і технології обмежені, а 
справжнє лідерство рідко зустрічається. 
 
Місця, як Дураго, на жаль, є сприятливим 
середовищем для шахраїв, оскільки неуцтво, 
фанатизм і нагода поширені. 
 
Між 2021 і 2023 роками майже всі, з ким я 
розмовляв в Дураго про Bina, здавалося, знали 
«краще місце для інвестицій». Наприклад, був 
алгоритм для спортивних ставок, який обіцяв 
астрономічні щомісячні доходи. 
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Worse still, these so-called entrepreneurs seemed 
to have quick access to political figures, posing in 
local newspapers with them and even buying local 
sports teams. They presented themselves as 
“investors” and claimed they were bringing 
economic development because they supposedly 
wanted the best for Durango. 
 
When I tried to warn people that they were being 
scammed, they wouldn’t listen. Instead, some 
even called me naive for not “taking advantage” 
of such an opportunity, and others went as far as 
to distance themselves from me. 
 
In public places, like cafes, you can overhear 
conversations about people involved in things like 
fuel theft, influence-peddling, and organized 
crime. 
 
It’s common for strange characters to approach 
you, trying to figure out what you do and testing 
if you might be a target for their scams. 
 
A few years ago, I attended a local Christian 
church in Durango, and I witnessed how social 
relationships were destroyed when a man 
infiltrated the congregation to scam several 
members there. 
 
This person took advantage of the good faith and 
pure intentions which are common in these 
environments, using a Ponzi scheme linked to 
cryptocurrencies. He broke the hearts of many 
and did irreversible damage to the trust within 
that community. 
 
I arrived there several months after the disaster, 
and it took me a while to realize how deeply this 
damage had affected the culture there, since no 
one ever spoke to me about it openly. 
 
You can imagine that when some members of that 
group learned about what I did with Bina, I found 
out that their personal assumptions were 
extremely closed-minded, and no explanation I 
could give was enough to change that. 
 
 
 
 
 

Ще гірше, ці так звані підприємці, здавалося, мали 
швидкий доступ до політичних діячів, позуючи з 
ними для місцевих газет і навіть купуючи місцеві 
спортивні команди. Вони представляли себе як 
«інвесторів» і стверджували, що приносять 
економічний розвиток, оскільки, нібито, хочуть 
найкращого для Дураго. 
 
 
Коли я намагався попередити людей, що їх 
обдурюють, вони не слухали. Деякі навіть 
називали мене наївним за те, що я не «використав» 
таку можливість, а інші навіть намагалися 
відсторонитися від мене. 
 
 
У громадських місцях, таких як кафе, можна 
почути розмови про людей, які займаються 
крадіжками пального, зловживанням впливом і 
організованою злочинністю. 
 
Це звично, коли дивні люди підходять до тебе, 
намагаючись з’ясувати, чим ти займаєшся, і 
перевіряють, чи можеш ти стати їхньою жертвою 
для шахрайства. 
 
Кілька років тому я відвідував місцеву 
християнську церкву в Дураго, і я став свідком 
того, як соціальні стосунки були зруйновані, коли 
один чоловік проник у громаду, щоб ошукати 
кілька її членів. 
 
Ця людина скористалася доброю вірою та 
чистими намірами, що є звичними в таких 
середовищах, використовуючи схему Понці, 
пов’язану з криптовалютами. Він розбив серця 
багатьох і завдав незворотної шкоди довірі в цій 
громаді. 
 
Я потрапив туди через кілька місяців після 
катастрофи, і мені знадобилося деякий час, щоб 
зрозуміти, як глибоко цей збиток вплинув на 
культуру там, оскільки ніхто ніколи не говорив 
мені про це відкрито. 
 
Можна уявити, що коли деякі члени цієї групи 
дізналися, чим я займаюся з Bina, я з’ясував, що 
їхні особисті припущення були надзвичайно 
обмеженими, і жодне пояснення, яке я міг дати, не 
було достатнім, щоб це змінити. 
 
 
 
 
 
 
 



Page 30 of 91 
 

 

 

 
2024 Letter to Bina Shareholders (Ukranian translation) | Bina Ormasel, S.A.P.I. de C.V. 

It’s worth clarifying that not everyone was 
affected by this man. God protected many as well. 
I believe that some members of that community 
still don’t know this happened, but distrust has 
been planted there, and I believe it continues to 
affect personal relationships. 
 
I didn’t search for this information; it was by the 
work of the Holy Spirit. I learned about this 
situation many months later while attending 
another local church. During a Lord’s Supper—a 
moment of communion with bread and wine—
this information was shared in by some who had 
witnessed it. Everything we do comes to light 
sooner or later. 
 
Even though I deeply love and appreciate these 
people and they hold a special place in my heart, 
I couldn’t understand why it was almost 
impossible for me to establish meaningful 
relationships there. 
 
This situation taught me a great lesson. God has 
helped me, either through His miraculous 
providence or by giving me enough wisdom to 
recognize these situations and avoid the majority 
of these traps in time. 
 
Personally, I think it’s better to go to Zacchaeus’s 
camp. We all make mistakes and struggle with 
selfishness, and after all, God didn’t come to call 
those who think they are righteous, but those who 
know they are wrong and need to change. 
 
The grace of God is sovereign and sublime. He is 
not like humans, and His extended forgiveness 
covers many sins. It is available to all who repent. 
In other words, we are all Zacchaeus and need 
Christ’s forgiveness to experience true life. 
 
My conclusion is that maybe the scammer 
thought he was smarter than everyone else, and in 
his selfishness, he cared more about greed and his 
ego than the terrible consequences his antisocial 
behavior caused others. 
 
As for my own injustices, I come from a family 
where the name Daniel is common. So, if the 
name “Daniel” runs in my blood, I prefer to rest 
in the belief that God is my Judge, and He is a 
better administrator of justice than I am. 
 

Варто уточнити, що не всі постраждали від цього 
чоловіка. Бог також захистив багатьох. Я вірю, що 
деякі члени цієї громади досі не знають про те, що 
сталося, але недовіра була посіяна там, і я вірю, що 
вона продовжує впливати на особисті стосунки. 
 
 
 
Я не шукав цю інформацію; це сталося завдяки 
роботі Святого Духа. Я дізнався про цю ситуацію 
багато місяців потому, відвідуючи іншу місцеву 
церкву. Під час Причастя — моменту спільного 
прийняття хліба та вина — цю інформацію 
поділилися ті, хто став свідком подій. Усе, що ми 
робимо, рано чи пізно стає відомим. 
 
 
 
Незважаючи на те, що я глибоко люблю і ціную 
цих людей, і вони займають особливе місце в 
моєму серці, я не міг зрозуміти, чому майже 
неможливо було встановити значущі стосунки 
там. 
 
Ця ситуація навчила мене великому уроку. Бог 
допоміг мені, чи через Його чудесне провидіння, 
чи даючи мені достатньо мудрості, щоб 
розпізнавати ці ситуації і вчасно уникати 
більшості пасток. 
 
 
Особисто я вважаю, що краще йти в табір Закхея. 
Ми всі робимо помилки і боремося з егоїзмом, і 
зрештою Бог не прийшов, щоб кликати тих, хто 
вважає себе праведними, а тих, хто знає, що вони 
помиляються і потребують змін. 
 
 
Божа благодать є суверенною і величною. Він не 
схожий на людей, і Його прощення охоплює 
багато гріхів. Воно доступне всім, хто кається. 
Іншими словами, ми всі є Закхеєм і потребуємо 
Христового прощення, щоб пережити справжнє 
життя. 
 
Мій висновок такий, що, можливо, шахрай думав, 
що він розумніший за всіх інших, і в своєму 
егоїзмі він більше піклувався про жадібність і своє 
его, ніж про жахливі наслідки, які його 
антисоціальна поведінка спричинила іншим. 
 
Що стосується моїх власних несправедливостей, я 
походжу з родини, де ім’я Даніель є поширеним. 
Тому, якщо ім’я «Даніель» тече в моїй крові, я 
віддаю перевагу спочивати в переконанні, що Бог 
є моїм Суддею, і Він кращий адміністратор 
справедливості, ніж я. 
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Therefore, I simply try not to judge people, but 
rather the seriousness of the situation in Mexican 
culture, where corruption has become normalized 
to extreme levels. 
 
I believe God has the solution, because He has 
forgiven all of us. I am certain that any conman, 
like Zacchaeus, can come to reconciliation, 
forgiveness, grace, and restoration if he genuinely 
repents. 
 
However, the mark left by the scammer on the 
trust of that small community was so deep that 
even as time passed, I saw that any possibility of 
doing business with them no longer existed—or 
was only available to very closed groups that have 
known each other for many years. 
 
This situation is not isolated; it’s just one of the 
many stories I hear daily about how scams are 
common in Mexico. Just as it’s inevitable to find 
wisdom if you stay away from evil, it’s also 
inevitable to fall for a scam in a culture where 
deceit is common. 
 
Every year, hundreds of thousands of people fall 
into similar schemes, and it all continues with 
complete impunity. Some scams are even legal, 
like the case of the Mexican retirement system. 
 
I’m not saying that all Mexicans engage in deceit 
and fraud in money relationships. I’m simply 
saying that it’s widely normalized, and the loss of 
values like honesty, integrity, and justice might 
help explain why Mexico has not managed to 
overcome its economic stagnation. 
 
Those who deceive others think they’re smart, but 
in reality, their “cleverness” is just an abuse of 
others’ trust for their own gain. 
 
In the past two years, it’s been especially 
challenging to explain what Bina does, especially 
after the decision to focus capital on Alibaba. 
 
I’m not naive, either. Bina’s current size is worth 
no more than an average used car. Mexicans 
would love it if you showed up in a Ferrari so they 
could convince themselves you know what you’re 
doing in the finance world. I’ve been asked, “If 
you know so much about business and finance, 
why aren’t you rich at forty?” 

Тому я просто намагаюся не судити людей, а 
оцінювати серйозність ситуації в мексиканській 
культурі, де корупція стала настільки 
нормалізованою. 
 
 
Я вірю, що Бог має рішення, бо Він простив усіх 
нас. Я впевнений, що будь-який шахрай, як 
Закхей, може прийти до примирення, прощення, 
благодаті і відновлення, якщо він щиро покається. 
 
 
Однак слід, який шахрай залишив на довірі цієї 
маленької громади, був настільки глибоким, що, 
навіть через час, я побачив, що будь-яка 
можливість вести бізнес з ними більше не існувала 
— або була доступна лише дуже закритим групам, 
які знайомі один з одним багато років. 
 
 
Ця ситуація не є унікальною; це просто одна з 
багатьох історій, які я чую щодня про те, як 
шахрайства стали звичними в Мексиці. Так само, 
як неминуче знайти мудрість, якщо триматися 
подалі від зла, так само неминуче потрапити на 
шахрайство в культурі, де обман є звичним. 
 
Щороку сотні тисяч людей потрапляють у подібні 
схеми, і все це продовжується з повною 
безкарністю. Деякі шахрайства навіть є 
легальними, як у випадку з мексиканською 
пенсійною системою. 
 
Я не кажу, що всі мексиканці займаються обманом 
і шахрайством у фінансових відносинах. Я просто 
кажу, що це широко нормалізовано, і втрата таких 
цінностей, як чесність, порядність і 
справедливість, може допомогти пояснити, чому 
Мексика не змогла подолати своє економічне 
застійне становище. 
 
Ті, хто обманює інших, думають, що вони 
розумні, але насправді їхня «розумність» — це 
просто зловживання довірою інших заради 
власної вигоди. 
 
Останні два роки було особливо важко пояснити, 
чим займається Bina, особливо після рішення 
зосередити капітал на Alibaba. 
 
Я теж не наївний. Поточний розмір Bina не 
вартий більше, ніж середній уживаний автомобіль. 
Мексиканці були б раді, якби ви приїхали на 
Ferrari, щоб переконати себе, що ви знаєте, що 
робите в світі фінансів. Мене запитували: «Якщо 
ти так багато знаєш про бізнес і фінанси, чому ти 
не багатий у сорок?» 
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They have a point; I don’t blame them. I’m also 
aware that my 2009 Sedan doesn’t project the 
image of austerity that I would like to in the minds 
of Mexicans. So, I understand why fewer people 
are willing to listen, and I don’t hold it against 
those who have stood me up. 
 
I don’t see myself as a saint. I rationalize it this 
way: I’d rather live with little, being honest, and 
sleep peacefully than be drawn into the illusions 
of dishonesty. I believe that if you turn to a 
dishonest life, you’ll never find peace in your 
conscience. 
 
Some, even though they listen, don’t understand 
what Bina does because their way of seeing the 
world, business, and generating wealth is 
completely different from what we do here. 
 
There’s also a large category of people who are 
smarter than me and simply don’t have time to 
pay attention to something like Bina when they 
could build something bigger or better. 
 
I also recognize that I’ve lacked patience in this 
process. Even though I dislike it, it’s logical that 
Mexicans compare Bina to what their favorite 
scammer does. Perhaps what I see as unfair hints, 
might be demonstrations that there’s some pride 
on my side, and that if I were humbler, I might 
connect better with people and their concerns 
about what Bina does. 
 
And although I recognize these flaws, I want to 
make it clear that I have never stopped looking 
for ways to solve this block in the road and find 
new shareholders who can help increase Bina's 
value. However, I have decided to use more 
indirect methods, which I will explain later. 
 
Several friends have pointed out two important 
things about Bina: "No one will take you seriously 
until you make them money" and "You don’t have 
a track record proving you know what you’re 
doing." 
 
Both statements are true in the sense that none of 
Bina's partners are recommending the project to 
others. I believe this will happen until they see that 
its value turns into tangible wealth, at least in the 
book value of their shares. 

 
Вони мають підстави; я не звинувачую їх. Я також 
розумію, що мій седан 2009 року не створює 
образу аскетизму, як би я хотів, в умах 
мексиканців. Тому я розумію, чому все менше 
людей готові слухати, і не тримаю зла на тих, хто 
мене проігнорував. 
 
 
Я не вважаю себе святим. Я раціоналізую це так: я 
краще житиму з малою кількістю, будучи чесним, 
і спатиму спокійно, ніж потраплю в ілюзії 
нечесного життя. Я вірю, що якщо вибереш 
нечесний шлях, ти ніколи не знайдеш спокою у 
своїй совісті. 
 
 
Деякі, навіть якщо і слухають, не розуміють, чим 
займається Bina, бо їхнє бачення світу, бізнесу та 
способів заробляння грошей кардинально 
відрізняється від того, що ми робимо тут. 
 
Є також велика категорія людей, які розумніші за 
мене і просто не мають часу звертати увагу на 
таке, як Bina, коли вони можуть побудувати щось 
більші або краще. 
 
 
Я також визнаю, що мені бракує терпіння в цьому 
процесі. Хоча мені це не подобається, логічно, що 
мексиканці порівнюють Bina з тим, що робить 
їхній улюблений шахрай. Можливо, те, що я 
сприймаю як несправедливі натяки, насправді є 
проявами гордості з мого боку, і що якби я був 
скромнішим, я міг би краще взаємодіяти з людьми 
та їхніми сумнівами щодо того, чим займається 
Bina. 
 
І хоча я визнаю ці недоліки, хочу чітко заявити, 
що я ніколи не припиняв шукати шляхи для 
вирішення цієї перепони і знайти нових 
акціонерів, які можуть допомогти збільшити 
вартість Bina. Однак я вирішив використовувати 
більш непрямі методи, про які розповім пізніше. 
 
Декілька друзів вказали на дві важливі речі щодо 
Bina: «Ніхто не сприйматиме тебе серйозно, поки 
ти не заробиш для них гроші» та «У тебе немає 
досвіду, який би доводив, що ти знаєш, що 
робиш». 
 
Обидва ці висловлювання правдиві в тому сенсі, 
що жоден з партнерів Bina не рекомендує цей 
проєкт іншим. Я вірю, що це станеться, коли вони 
побачать, що його вартість перетвориться на 
реальне багатство, принаймні в бухгалтерській 
вартості їхніх акцій. 
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As I told you when they joined, many of you 
followed my advice not to invest large amounts of 
money to avoid suffering from the ups and downs 
of the stock price. 
 
Also, many of you may not see a real impact on 
your wealth when a share that you acquired that 
might have cost you $200 dollars goes up to $3000 
in a year, as it did in 2024, because your 
investment just doesn’t have enough zeros on the 
right side. 
 
If you ask me about the saying, "What are you 
aiming for when you dream, Mexican?" my dream 
would be for Bina to be a public company, traded 
on the stock market, where every Mexican could 
own at least one share of Bina. This would benefit 
society by raising awareness of intrinsic value in a 
practical way, as I have seen in some of you when 
we talk about this topic. 
 
But to be realistic here, as long as Bina continues 
to operate under its current model, I believe it 
won’t fit into the Mexican market. 
 
As a minimum viable product, while it is designed 
to work universally, what I mean is that the needs 
of the Mexican market are very different from 
what Bina offers, and realistically, it would be 
naive to think that the conditions of corruption in 
the Mexican business environment will change in 
the medium term. 
 
Therefore, my conclusion is that Bina will need to 
use prudence, wisdom, and flexibility to adapt to 
reality. 
 

* * * 
 
Increasing our understanding 
 
Enough about the natural. Now, let’s talk about 
the supernatural. 
 
In June 2023, I completed an article titled 
“Valgoritmo to distinguish information quality”. 
This article is the result of an idea I started 
developing in 2013 when I first conceptualized 
Bina, but it follows Google’s foundational white 
paper. 
 

 
Як я вам казав, коли ви приєдналися, багато з вас 
послухали мою пораду не інвестувати великі суми 
грошей, щоб уникнути страждань через 
коливання ціни акцій. 
 
 
Також, багато з вас, можливо, не бачать реального 
впливу на своє багатство, коли акція, яку ви 
придбали за 200 доларів, піднімається до 3000 
доларів за рік, як це сталося у 2024 році, тому що 
ваша інвестиція просто не має достатньо нулів на 
правій стороні. 
 
Якщо ви запитаєте мене про вислів «На що ти 
націлюєшся, коли мрієш, мексиканець?», моя мрія 
полягає в тому, щоб Bina стала публічною 
компанією, яка торгується на фондовому ринку, де 
кожен мексиканець міг би володіти хоча б однією 
акцією Bina. Це принесло б користь суспільству, 
підвищуючи усвідомлення внутрішньої вартості 
практичним способом, як я бачив це у деяких з 
вас, коли ми говорили про цю тему. 
 
Але щоб бути реалістом, поки Bina продовжує 
працювати за своєю поточною моделлю, я вірю, 
що вона не буде відповідати мексиканському 
ринку. 
 
Як мінімум придатний продукт, хоча він і 
розроблений для універсального використання, я 
маю на увазі, що потреби мексиканського ринку 
дуже відрізняються від того, що пропонує Bina, і 
реалістично було б наївно думати, що умови 
корупції в мексиканському бізнес-середовищі 
зміняться в середньостроковій перспективі. 
 
Тому моя висновок такий: Bina буде потрібно 
використовувати обережність, мудрість і гнучкість, 
щоб адаптуватися до реальності. 

 
* * * 

 
Збільшення нашого розуміння 
 
 
Досить про природне. Тепер давайте поговоримо 
про надприродне. 
 
У червні 2023 року я завершив статтю під назвою 
«Валгоритм для визначення якості інформації». Ця 
стаття є результатом ідеї, яку я почав розвивати в 
2013 році, коли вперше концептуалізував Bina, але 
вона слідує основоположній роботі Google. 
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The document outlines the design and creation of 
an algorithm that evaluates the relative 
importance and objective quality of businesses, 
based on quantitative values from their financial 
statements. 
 
It’s a simple idea but, at the same time, 
extraordinarily powerful. 
 
In fact, I believe this is one of the most 
revolutionary ideas in business history because it 
has the potential to change key aspects of how 
work operates in our reality. 
 
Sincerely, I am firmly convinced that the Holy 
Spirit inspired this, and all I did was pay attention 
to His guidance. 
 
I don’t view it as if what I do defines my identity, 
but if I ever wanted to understand my purpose in 
this world, I believe this idea is part of the answer. 
 
The results of this algorithm, when I applied it in 
July 2023 to over 58,000 public companies 
worldwide across every industry, are available 
here: https://bina.mx/inicio/global-map-of-
intrinsic-value/. Since intrinsic value tends to 
remain, the result could be valid for several years. 
 
The product is designed as universal as it can be, 
so anyone, anywhere, can access, understand, and 
use it according to their needs. 
 
The idea is as solid as it can be, and while there 
are academic studies and rating agencies, I don’t 
believe there is anything quite as accessible or 
comparable. This is because I didn’t follow the 
usual and common principles or paradigms used 
to build their algorithms. 
 
While there might be something slightly similar, I 
am sure nothing else is available as freely or as 
intuitively as this product. 
 
Sometimes I like to think that Ben Graham and 
Philip Fisher would be proud to see that one of 
their students, a genuine admirer of their ideas, 
took the time to develop something like this, 
following their teachings. 
 
 

Документ описує розробку та створення 
алгоритму, який оцінює відносну важливість та 
об'єктивну якість бізнесів, базуючись на кількісних 
значеннях з їх фінансових звітів. 
 
 
 
Це проста ідея, але водночас надзвичайно 
потужна. 
 
Насправді я вірю, що це одна з 
найреволюційніших ідей в історії бізнесу, тому 
що вона має потенціал змінити ключові аспекти 
того, як працює наша реальність. 
 
Чесно кажучи, я переконаний, що Святий Дух 
натхнув мене на це, і все, що я зробив, це 
прислухався до Його керівництва. 
 
Я не вважаю те, що я роблю, визначенням моєї 
ідентичності, але якщо я колись захочу зрозуміти 
своє призначення в цьому світі, я вірю, що ця ідея 
є частиною відповіді. 
 
Результати цього алгоритму, коли я застосував 
його в липні 2023 року до понад 58 000 публічних 
компаній по всьому світу з усіх галузей, доступні 

тут: https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-
value/ . Оскільки внутрішня вартість має 
тенденцію залишатися стабільною, результат 
може бути дійсним кілька років. 
 
Продукт розроблений як універсальний, наскільки 
це можливо, щоб кожен, де б він не знаходився, 
міг отримати доступ до нього, зрозуміти та 
використовувати відповідно до своїх потреб. 
 
Ідея є настільки ж міцною, як тільки можна, і хоча 
існують академічні дослідження та рейтингові 
агентства, я не вірю, що є щось таке доступне чи 
порівнянне. Це тому, що я не слідував звичайним 
принципам чи парадигмам, які використовуються 
для створення їх алгоритмів. 
 
Хоча може бути щось трохи схоже, я впевнений, 
що нічого іншого немає доступного так вільно і 
інтуїтивно, як цей продукт. 
 
Іноді мені подобається думати, що Бен Грем та 
Філіп Фішер були б горді побачити, що один із 
їхніх учнів, справжній прихильник їхніх ідей, 
витратив час, щоб розробити щось подібне, 
слідуючи їхнім вченням. 
 
 
 
 

https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
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I should also say that this product is a finely 
crafted work in terms of minimum viability. 
 
It only required a clear conceptual framework, the 
willpower to develop it, time to gather data, and 
logic to organize the information coherently. 
 
To run it, there were no costs to Bina’s 
shareholders, no additional server expenses 
beyond what we already have on our website, no 
expensive software, and only minimal computing 
power. 
 
I consider this product one of the most interesting 
things that exist in reality because it has so many 
uses. 
 
Also, I think it’s great that it’s available to anyone, 
like air, sunlight, rain, math, language or love, 
allowing me to celebrate the worth of ‘intrinsic 
value’. 
 
At one point, I used this algorithm to validate an 
idea for “Superinvestors”, which, by the way, a 
few years ago since my partners there lost interest, 
mainly due to faith-based differences. 
 
From this idea also came an initiative by Betsela 
called “Valgoritmo,” which I am pursuing with 
Hugo, one of Bina’s shareholders 
(https://valgoritmo.mx/). It’s still in the 
minimum viable product stage. 
 
Of all the ideas I’ve shared, I believe this one is 
the most fundamental to Bina, because it will 
form the core for our fundamental change into 
the future. 
 

* * * 
 
The unavoidable transformation of reality 
 
More on the supernatural. 
 
I'm not a prophet, and I don't claim to predict the 
future. I consider myself a man of numbers. 
 
Though I’m not a professional mathematician, 
I've been drawn to numbers since I was young—
not out of some silly attachment, but because I 
believe math is a language of pure logic. 
 

Я також повинен сказати, що цей продукт є 
ретельно розробленою роботою з точки зору 
мінімальної життєздатності. 
 
Він вимагав лише чіткої концептуальної основи, 
волі до його розробки, часу для збору даних і 
логіки для організації інформації в узгоджений 
спосіб. 
 
Для його роботи не було жодних витрат для 
акціонерів Bina, не було додаткових витрат на 
сервери, окрім тих, що вже є на нашому вебсайті, 
не потребувалося дорогого програмного 
забезпечення, а лише мінімальні обчислювальні 
потужності. 
 
Я вважаю цей продукт одним із найцікавіших, що 
існують в реальності, тому що він має стільки 
різних застосувань. 
 
Також я вважаю, що це чудово, що він доступний 
для кожного, як повітря, сонячне світло, дощ, 
математика, мова або любов, що дозволяє мені 
святкувати значення «внутрішньої вартості». 
 
Колись я використовував цей алгоритм для 
перевірки ідеї для «Суперінвесторів», яку, до речі, 
мої партнери там залишили, головним чином 
через релігійні розбіжності. 
 
З цієї ідеї також виникла ініціатива Бетсели під 
назвою «Вальгоритм», яку я реалізую з Хуго, 
одним із акціонерів Bina (https://valgoritmo.mx/). 
Вона все ще знаходиться на стадії мінімального 
життєздатного продукту. 
 
З усіх ідей, якими я поділився, я вірю, що ця є 
найосновнішою для Bina, оскільки вона стане 
основою для нашої фундаментальної зміни в 
майбутньому. 

 
* * * 

 
 
Неминуча трансформація реальності 
 
Більше про надприродне. 
 
Я не пророк, і не претендую на передбачення 
майбутнього. Я вважаю себе людиною чисел. 
 
Хоча я не професійний математик, я 
захоплювався числами з дитинства — не через 
якусь дурну прив’язаність, а тому, що вірю, що 
математика є мовою чистої логіки. 
 
 

https://valgoritmo.mx/
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In this section, I want to record something that 
concerns me on a spiritual level. I’ll explain it 
through a series of historical events, connected 
like links in a chain, as life often works under the 
“butterfly effect” principle. 
 
In 2020, during the deep reflection many of us 
experienced during the pandemic, I went through 
what I’d call my "miraculous year." 
 
During that time, from Durango, I wrote the 
book To the Christian Man of the 21st Century 
(https://www.amazon.com.mx/dp/B0C91KG1
CW).  
 
Among other topics, I focused on a deep analysis 
of what the Sumerian civilization recorded about 
the Great Flood, involving Noah. 
 
From my research, I concluded that stories 
following the flood seemed to recount the same 
event, just told from different perspectives. 
 
To compare these historical accounts, I also 
reviewed the chronology in Genesis. 
 
Through that process, I found James Ussher's 
calendar proposal. He argued that our current 
calendar has an error regarding Christ’s birth year, 
suggesting it happened earlier than commonly 
believed. 
 
Also, in December 2020, during the COVID 
restrictions, I wrote another book and recorded a 
podcast titled How to Be Happier 
(https://www.amazon.com.mx/dp/B09D5X2W
DL/). 
 
With this work, I wanted to document findings 
from my master’s thesis, which focused on the 
scientific study of happiness. 
 
Inspired by Warren Buffett's advice on “the value 
of saying no,” I developed several tools for this 
project. These included ways to manage time and 
work better, learn faster, and simplify everyday 
tasks, freeing up more time. 
 
As I mentioned in another idea, by mid-February 
2021, I decided to return to Guadalajara to 
establish this project, Bina, in that city. 
 

У цьому розділі я хочу зафіксувати те, що турбує 
мене на духовному рівні. Я поясню це через серію 
історичних подій, які пов’язані одна з одною, як 
ланки ланцюга, оскільки життя часто працює за 
принципом «ефекту метелика». 
 
У 2020 році, під час глибоких роздумів, які 
переживала більшість з нас через пандемію, я 
пройшов через те, що я б назвав своїм «чудесним 
роком». 
 
У цей час, перебуваючи в Дураngo, я написав 
книгу «До християнина 21 століття» 

(https://www.amazon.com.mx/dp/B0C91KG1CW ). 
 
 
 
Серед інших тем я зосередився на глибокому 
аналізі того, що шумерська цивілізація зафіксувала 
про Великий Потоп, за участю Ноя. 
 
Зі свого дослідження я дійшов висновку, що 
історії, що йдуть після потопу, здаються описом 
однієї й тієї ж події, лише розказаної з різних 
перспектив. 
 
Щоб порівняти ці історичні описи, я також 
переглянув хронологію в Книзі Буття. 
 
У цьому процесі я натрапив на пропозицію 
календаря Джеймса Ашера. Він стверджував, що 
наш сучасний календар містить помилку щодо 
року народження Христа, припускаючи, що він 
стався раніше, ніж зазвичай вважається. 
 
Також у грудні 2020 року, під час обмежень через 
COVID, я написав ще одну книгу і записав 
подкаст під назвою «Як бути щасливішим» 

(https://www.amazon.com.mx/dp/B09D5X2WDL/ 
). 
 
У цій роботі я хотів зафіксувати результати моєї 
магістерської роботи, яка була присвячена 
науковому вивченню щастя. 
 
Натхненний порадою Воррена Баффета щодо 
«цінності сказати ні», я розробив кілька 
інструментів для цього проєкту. Серед них були 
способи керувати часом та працювати краще, 
швидше вчитися та спрощувати повсякденні 
завдання, що дозволяло звільняти більше часу. 
 
Як я вже згадував у іншій ідеї, до середини лютого 
2021 року я вирішив повернутися до Гвадалахари, 
щоб започаткувати цей проєкт, Bina, в тому місті. 
 
 

https://www.amazon.com.mx/dp/B0C91KG1CW
https://www.amazon.com.mx/dp/B0C91KG1CW
https://www.amazon.com.mx/dp/B09D5X2WDL/
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In March, after moving back to Guadalajara, 
Oscar Jiménez, a former fellow from the political 
party Movimiento de Regeneración Nacional in 
the indigenous urban community of San Juan de 
Ocotán, invited me to run an aspiration to 
become candidate for the public office of 
Zapopan. 
 
I then shared my political thesis with him, based 
on my previous experience running for that same 
candidacy for Zapopan in 2018. I believed that 
Morena, in my opinion, was a political party that 
faked democratic processes. Still, I accepted his 
invitation, determined to prove that this 
simulation was, in fact, a reality again. 
 
The selection process turned out to be exactly 
what I had anticipated: a simulation. On March 
21, Morena selected its candidates, confirming my 
suspicion that several of us aspiring candidates 
had simply been ignored. 
 
Interestingly, some of my former colleagues from 
my office job at DXC Technology reported me 
internally within the company for the audacity of 
participating in that internal political process. 
 
Obviously, their report never went anywhere 
because they made false accusations, claiming that 
I was using company resources to campaign for 
mayor among the employees. This was hilarious 
and absurd because the process was within the 
party, and the purpose of the process was to 
aspire to the candidacy, which did not require 
support from any outsiders. In politics I might be 
a bit innocent, but not that stupid. 
 
I wasn’t disappointed by the result. In fact, unlike 
the 2018 process, in which I also ran for Zapopan 
mayor, this time I spent considerably less money 
to prove the same thing. 
 
The best part of this experience was that it pushed 
me to become disillusioned with purely human 
political systems.  
 
Finally, on May 17, 2021, I made a definitive 
decision that remains fundamental in my life: I 
made a written commitment to Jesus Christ, 
surrendering my entire life—my past, my present, 
and my future—so that He could fulfill His will in 
me. 

У березні, після того як я повернувся до 
Гвадалахари, Оскар Хіменес, колишній колега з 
політичної партії Movimiento de Regeneración 
Nacional в індігенній міській громаді Сан-Хуан-де-
Окотан, запросив мене висунути свою 
кандидатуру на посаду мера міста Запопан. 
 
 
Я поділився з ним своєю політичною тезою, 
заснованою на моєму попередньому досвіді участі 
в тому самому виборчому процесі на посаду мера 
Запопан у 2018 році. Я вважав, що Morena, на мою 
думку, була політичною партією, яка 
фальсифікувала демократичні процеси. Проте я 
прийняв його запрошення, рішуче налаштований 
довести, що ця симуляція насправді знову стала 
реальністю. 
 
Процес відбору виявився саме тим, що я очікував: 
симуляцією. 21 березня Morena обрала своїх 
кандидатів, підтвердивши мої підозри, що кількох 
з нас, потенційних кандидатів, просто ігнорували. 
 
Цікаво, що деякі мої колишні колеги з моєї 
роботи в офісі на DXC Technology повідомили 
про мене внутрішньо в компанії через мою відвагу 
брати участь у цьому внутрішньому політичному 
процесі. 
 
Звісно, їхнє повідомлення ні до чого не призвело, 
бо вони зробили хибні звинувачення, 
стверджуючи, що я використовував ресурси 
компанії для передвиборної кампанії на посаду 
мера серед співробітників. Це було смішно і 
абсурдно, адже процес був в межах партії, і мета 
процесу полягала в тому, щоб прагнути до 
кандидатури, що не вимагало підтримки ззовні. У 
політиці я можу бути трохи наївним, але не 
настільки дурним. 
 
Я не розчарувався результатом. Насправді, на 
відміну від процесу 2018 року, коли я також 
балотувався на посаду мера Запопан, цього разу я 
витратив набагато менше грошей, щоб довести те 
саме. 
 
Найкраща частина цього досвіду полягала в тому, 
що він допоміг мені розчаруватися в суто 
людських політичних системах. 
 
Нарешті, 17 травня 2021 року я прийняв остаточне 
рішення, яке залишається фундаментальним у 
моєму житті: я написав зобов’язання перед Ісусом 
Христом, віддаючи своє все життя — моє минуле, 
моє теперішнє і моє майбутнє — щоб Він міг 
здійснити свою волю в мені. 
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I still keep that handwritten paper in one of my 
Bibles. After that decision, the events in my life 
began to unfold at a different pace, which I will 
try to present to you chronologically as a 
testimony. 
 
In June 2021, I encountered a theological theory 
that has been circulating in the modern Christian 
Church for decades. It is based on a prophecy of 
Jesus about a fig tree, which is found in Matthew 
24:32-35: 
 

"Now, learn this lesson from the fig tree: 
When its branches become tender and 
leaves sprout, you know that summer is 
near.  
 
In the same way, when you see all these 
things, you know that He (the Son of 
Man) is near, right at the door.  
 
I tell you the truth, this generation will 
not pass away until all these things have 
happened. Heaven and earth will pass 
away, but my words will never pass 
away." 

 
In the context of this passage, Jesus describes 
several signs that happen at the same time, 
allowing us to recognize certain characteristics of 
crucial times so that we can understand the season 
we are living in. 
 
Some scholars interpret that the fig tree refers to 
Israel, given the abundance of fig trees in the 
region. 
 
So, according to them, since Jesus is referring to 
the nation of Israel, they argue that the 
"generation" mentioned began on the very day the 
state of Israel was born, on May 14, 1948. 
 
Even though we read in Genesis 6:3 that God 
says, “In the future, life span will not exceed one 
hundred and twenty years,” Psalm 90:10 says, 
“The days of our age are seventy years, and if by 
reason of strength they are eighty years.” 
According to official statistics, in 2022, the life 
expectancy for an Israeli man was 81 years. 
 

 
Я досі зберігаю той рукописний папір в одній із 
моїх Біблій. Після того рішення події в моєму 
житті почали розвиватися іншими темпами, які я 
намагатимусь подати вам хронологічно як 
свідчення. 
 
 
У червні 2021 року я зустрів теологічну теорію, яка 
циркулює в сучасній християнській церкві вже 
кілька десятиліть. Вона ґрунтується на пророцтві 
Ісуса про смоківницю, яке міститься в Матвія 
24:32-35: 
 
 
"Тепер навчіться цієї притчі від смоківниці: коли її 
гілки стають м'якими і пускають листя, знайте, що 
наближається літо. 
 
 
Так само, коли ви побачите всі ці речі, знайте, що 
Він (Син Людський) близько, стоїть при дверях. 
 
 
Істинно кажу вам: це покоління не мине, доки все 
це не відбудеться. Небо і земля минуть, але слова 
мої не минуть." 
 
 
 
 
У контексті цього уривку Ісус описує кілька знаків, 
які відбуваються одночасно, що дає нам змогу 
розпізнати певні ознаки важливих часів, щоб ми 
могли зрозуміти, в який період ми живемо. 
 
 
Деякі вчені трактують, що смоківниця вказує на 
Ізраїль, враховуючи велику кількість смоківниць у 
цьому регіоні. 
 
 
Тож, згідно з їхнім трактуванням, оскільки Ісус 
говорить про націю Ізраїль, вони стверджують, 
що "покоління", про яке йдеться, почалося в день 
народження держави Ізраїль — 14 травня 1948 
року. 
 
Хоча ми читаємо в Бутті 6:3, що Бог каже: "В 
майбутньому тривалість життя не перевищить сто 
двадцяти років", Псалом 90:10 каже: "Дні наших 
років сімдесят, а якщо з силою — вісімдесят 
років". Згідно з офіційною статистикою, у 2022 
році середня тривалість життя ізраїльського 
чоловіка становила 81 рік. 
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So, based on this interpretation, people born on 
the day the State of Israel was founded might also 
witness the coming of the Messiah, who will come 
to judge the nations and establish a thousand-year 
rule on Earth. 
 
The conclusion is straightforward: if you add 80 
years to 1948, this would lead to the expectation 
of Christ’s return in the year 2028. 
 
If we analyze the geopolitical events surrounding 
the creation of the state of Israel, we see that 
World War I (1914-1918) led to the dissolution of 
the German, Austro-Hungarian, Ottoman, and 
Russian empires. 
 
After four centuries of control in Jerusalem, the 
Turkish Ottoman Empire fell in 1922. In 1932, 
the modern kingdom of Saudi Arabia was 
founded. 
 
Then came World War II (1939-1945). 
 
During this war, British protectorates like 
Lebanon and Syria gained sovereignty in 1943. 
 
After the war and the Holocaust, in 1946, Jordan 
became a sovereign state. 
 
Finally, on May 14, 1948, Israel was born in a 
single day, which is remarkable if we consider 
what Isaiah 66:8 says.  
 
Soon after, Israel fought a war of independence 
against neighboring Arab countries, followed by a 
series of conflicts that make us believe that 
conflict there is “normal” and that “there have 
always been issues there.” 
 
The conflicts involving Israel’s existence has had 
a lasting impact on global geopolitics, especially in 
Jerusalem, which I consider the epicenter of 
global politics. 
 
In my opinion, Jesus clarified which generation he 
was referring to when he mentioned the story of 
Noah in verses 37 to 39. 
 
 
 
 

Отже, на основі цього тлумачення, люди, 
народжені в день заснування держави Ізраїль, 
можливо, стануть свідками приходу Месії, який 
прийде, щоб судити народи та встановити 
тисячолітнє правління на Землі. 
 
 
Висновок очевидний: якщо додати 80 років до 
1948, це призведе до очікування повернення 
Христа у 2028 році. 
 
Якщо ми проаналізуємо геополітичні події, що 
відбувалися навколо створення держави Ізраїль, то 
бачимо, що Перша світова війна (1914-1918) 
призвела до розпаду Німецької, Австро-Угорської, 
Оттоманської та Російської імперій. 
 
 
Після чотирьох століть контролю над 
Єрусалимом Оттоманська імперія розпалася у 
1922 році. У 1932 році була заснована сучасна 
королівство Саудівська Аравія. 
 
Потім почалася Друга світова війна (1939-1945). 
 
 
Під час цієї війни британські протекторати, такі як 
Ліван та Сирія, здобули незалежність у 1943 році. 
 
Після війни та Голокосту, у 1946 році, Йорданія 
стала незалежною державою. 
 
Нарешті, 14 травня 1948 року Ізраїль народився за 
один день, що є значним, якщо врахувати те, що 
Ісая 66:8 каже. 
 
Незабаром після цього Ізраїль розпочав війну за 
незалежність проти сусідніх арабських країн, а за 
нею послідувала низка конфліктів, які змушують 
нас вірити, що конфлікти там є "нормальними" і 
що "завжди були проблеми там". 
 
Конфлікти, що стосуються існування Ізраїлю, 
мали тривалий вплив на глобальну геополітику, 
особливо в Єрусалимі, який я вважаю епіцентром 
глобальної політики. 
 
На мою думку, Ісус пояснив, до якого покоління 
він звертається, коли говорив про історію Ноя у 
віршах з 37 по 39. 
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As I see it, the first human generation goes from 
Adam to Noah, until a significant change 
transformed the ancient world, leading to Noah’s 
generation, which corresponds to our current age.  
 
Because of this, although hardly anyone lives 
more than a century, we can logically say that the 
more than 8 billion people today actually descend 
from Noah’s three families.  
 
This makes us all brothers in a way and of course, 
part of the same generation. This is, from Noah 
to Abraham, to David, to Jesus, to our time, we 
are all part of the same generation. 
 
This reasoning also helps explain why 
supremacism, like racism, is a misguided belief, as 
foolish as believing and preaching that we 
descend from bacteria and monkeys. 
 
Let’s get back to the timeline. As I reflected on 
the parable of the fig tree, I came across an 
intriguing Hebrew concept: if you use a circular 
calendar, you can measure a year by assigning one 
day to each degree of the circle, so that the 
complete circle, 360 degrees represent a full year. 
The Hebrews refer to this as the “prophetic year.” 
 
This is how they calculate, for example, the 
prophecy in Daniel 9:21-27, which mentions 70 
weeks. By this method, scholars believe that the 
final week of this prophecy can be understood as 
7 years of 360 days each, totaling 2,520 days. 
 
As I pondered these ideas between June and July 
of that year in Guadalajara, I immersed myself in 
writing a theology book titled He Is, where I 
wanted to explore the characteristics of God. 
https://www.amazon.com/dp/B09NVTQ76M/  
 
My goal with this book was simple and sincere: to 
introduce Christ Jesus to readers, hoping they 
would draw closer to Him, just as I had 
experienced Him. 
 
To achieve this, I decided to give the book as a 
gift to friends, acquaintances, and contacts, 
especially those who had wished me well on my 
birthday (since I considered them warm people). 
I hoped each would find something valuable in its 
pages. 
 

Як я це бачу, перше людське покоління 
простягалося від Адама до Ноя, поки значна зміна 
не перетворила давній світ, що призвело до 
покоління Ноя, яке відповідає нашій сучасній 
епосі. 
 
Через це, хоча навряд чи хтось живе більше 
століття, ми можемо логічно сказати, що понад 8 
мільярдів людей сьогодні насправді походять від 
трьох родин Ноя. 
 
Це робить нас усіх братами в певному сенсі і, 
звичайно, частиною одного покоління. Від Ноя 
до Авраама, до Давида, до Ісуса, до нашого часу 
— ми всі частина одного покоління. 
 
Це міркування також допомагає пояснити, чому 
супремасизм, як і расизм, є помилковим 
переконанням, таким же безглуздим, як вірити та 
проповідувати, що ми походили від бактерій і 
мавп. 
 
Повернемося до хронології. Коли я розмірковував 
про притчу про смоківницю, я натрапив на цікаву 
єврейську концепцію: якщо використовувати 
круглий календар, можна вимірювати рік, 
призначаючи один день для кожного градуса 
кола, так що повне коло, 360 градусів, представляє 
повний рік. Євреї називають це «пророчим 
роком». 
 
Ось як вони, наприклад, обчислюють пророцтво 
в Данила 9:21-27, яке згадує 70 тижнів. За цим 
методом, вчені вважають, що останній тиждень 
цього пророцтва можна розуміти як 7 років по 360 
днів кожен, що в сумі дає 2 520 днів. 
 
Коли я розмірковував над цими ідеями між 
червнем і липнем того року в Гвадалахарі, я 
поринув у написання теологічної книги під 
назвою «Він є», де я хотів дослідити 
характеристики Бога. 

https://www.amazon.com/dp/B09NVTQ76M/  
 
Моя мета з цією книгою була проста і щира: 
представити Ісуса Христа читачам, сподіваючись, 
що вони наблизяться до Нього, так як я сам це 
пережив. 
 
Для досягнення цієї мети я вирішив подарувати 
книгу друзям, знайомим і контактам, особливо 
тим, хто побажав мені добра на день народження 
(оскільки я вважав їх теплими людьми). Я 
сподівався, що кожен знайде щось цінне на її 
сторінках. 
 
 

https://www.amazon.com/dp/B09NVTQ76M/
https://www.amazon.com/dp/B09NVTQ76M/


Page 41 of 91 
 

 

 

 
2024 Letter to Bina Shareholders (Ukranian translation) | Bina Ormasel, S.A.P.I. de C.V. 

In sending out this book, I also wanted to test a 
hypothesis that had come to mind: 
 
“If people show no interest in something as 
important as the salvation of their soul, why 
would they be interested in something as 
mundane as Bina?” 
 
In the months that followed, I gave away over a 
thousand books, but the positive responses I 
received were less than 2%. 
 
After distributing as many books as I could, I 
came to the following conclusion: the distractions 
and concerns of this world are many and so 
absorbing that most people rarely stop to think 
about something as significant as eternity. 
 
When I combined these findings with the 
responses that I received during the “friends and 
family” round of capital raising for Bina, I spent 
August reflecting on a recurring obstacle: people 
kept telling me that basically they “don’t have time 
to pay attention.” 
 
Despite everything I said above, in my view, I 
choose to believe people speak sincerely. If they 
don’t, sooner or later, the truth always comes to 
light as I have demonstrated in the previous idea. 
 
In July, I recorded my first series of videos for 
YouTube, based on a review of Ben Graham’s 
principles in his book The Intelligent Investor: 
https://bina.mx/inicio/revision-literaria-el-
inversor-inteligente/ 
 
In parallel, I analyzed the situation of the largest 
companies in Mexico and worldwide to document 
the state of business at that time and leave a 
record for history.  
 
The results are available for anyone who wants to 
see them. 
https://bina.mx/inicio/las-20-empresas-
publicas-mas-grandes/ 
 
 
 
 
 
 
 

Відправляючи цю книгу, я також хотів перевірити 
одну гіпотезу, яка прийшла мені на думку: 
 
 
"Якщо люди не виявляють інтересу до чогось 
настільки важливого, як спасіння їхньої душі, чому 
б їм зацікавитись чимось таким буденним, як 
Біна?" 
 
У наступні місяці я роздав більше тисячі книг, але 
позитивні відгуки, які я отримав, становили менше 
2%. 
 
Після того, як я роздав стільки книг, скільки зміг, я 
дійшов до наступного висновку: відволікання та 
турботи цього світу є такими численними і 
поглинаючими, що більшість людей рідко 
зупиняються, щоб подумати про щось таке 
значуще, як вічність. 
 
Коли я поєднав ці спостереження з відгуками, які 
отримав під час "раунду друзів та родини" для 
залучення капіталу для Біна, я провів серпень, 
розмірковуючи над повторюваною перешкодою: 
люди постійно говорили мені, що в основному 
вони "не мають часу звертати увагу". 
 
 
Незважаючи на все сказане вище, на мою думку, я 
вибираю вірити, що люди говорять щиро. Якщо 
це не так, рано чи пізно правда завжди виходить 
на поверхню, як я показав у попередній ідеї. 
 
У липні я записав свою першу серію відео для 
YouTube, засновану на огляді принципів Бена 
Грема з його книги "Розумний інвестор": 

https://bina.mx/inicio/revision-literaria-el-inversor-
inteligente/  
 
Паралельно я аналізував ситуацію найбільших 
компаній Мексики та світу, щоб задокументувати 
стан бізнесу на той час і залишити запис для 
історії. 
 
 
Результати доступні для тих, хто хоче їх побачити. 

https://bina.mx/inicio/las-20-empresas-publicas-
mas-grandes/  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://bina.mx/inicio/revision-literaria-el-inversor-inteligente/
https://bina.mx/inicio/revision-literaria-el-inversor-inteligente/
https://bina.mx/inicio/las-20-empresas-publicas-mas-grandes/
https://bina.mx/inicio/las-20-empresas-publicas-mas-grandes/
https://bina.mx/inicio/revision-literaria-el-inversor-inteligente/
https://bina.mx/inicio/revision-literaria-el-inversor-inteligente/
https://bina.mx/inicio/las-20-empresas-publicas-mas-grandes/
https://bina.mx/inicio/las-20-empresas-publicas-mas-grandes/
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Also, in August 2021, I had a peculiar dream in 
which I saw drawings inspired by the Beatitudes. 
This led me to hire my friend, Juan Pablo Robles 
Ruiz, in fact, he is one of our shareholders, to 
bring those ideas to life in a series of black-and-
white illustrations. This work can be seen in a 
video and, to me, represents a visual reflection of 
that thought. 
https://www.youtube.com/watch?v=BBzvgn0k
uJU 
 
The measurement of time has always been a 
fascinating challenge. On August 21, 2021, I 
started gathering some conclusions about time, 
ideas I had developed while writing my other 
book, Principles for Capital Allocation:  
https://www.amazon.com/dp/B099MZBGLB/ 
 
The basic principle goes like this: time is 
essentially "a rate of change"; it’s "the order in 
which things progress," and, as we know well, it is 
"irreversible". 
 
Regarding the statement: “I don’t have time” my 
conclusion was as follows 
 
First, there are those who lie because that’s how 
they were taught to make excuses and have grown 
used to normalizing lies in their lives and 
relationships. With these, it’s best to verify and 
keep a healthy distance for mental well-being. 
 
Then, there are those who tell the truth. These can 
be split into two groups. 
 
Some don’t have time because they use it well and 
maximize it. Others waste it because they’re 
caught up in unimportant matters. 
 
I believe the largest group is the last one since 
nearly everyone has struggled with time at some 
point in their life. 
 
This is where we find ourselves trapped by 
distractions: false idols, overwork, overwhelming 
information, and often, driven by fear of death or 
poverty. 
 
Situations like these drain the courage needed to 
face our insecurities and fears, preventing us from 
reaching a life that is truly rich, full, and 
meaningful. 

Також, у серпні 2021 року, я мав дивний сон, в 
якому побачив малюнки, натхнені Блаженствами. 
Це спонукало мене найняти мого друга, Хуана 
Пабло Роблеса Руїса, насправді, він є одним з 
наших акціонерів, щоб втілити ці ідеї в серії 
чорнобілих ілюстрацій. Цю роботу можна 
побачити у відео, і для мене вона є візуальним 
відображенням цієї думки. 

https://www.youtube.com/watch?v=BBzvgn0kuJU  
 
 
 
Вимірювання часу завжди було захоплюючим 
викликом. 21 серпня 2021 року я почав збирати 
деякі висновки про час, ідеї, які я розвивав, 
пишучи свою іншу книгу, "Принципи для 
розподілу капіталу": 

https://www.amazon.com/dp/B099MZBGLB/  
 
 
Основний принцип виглядає так: час, по суті, є 
"швидкістю змін"; це "порядок, у якому 
прогресують речі", і, як ми добре знаємо, він 
"необоротний". 
 
Щодо висловлювання: "У мене немає часу", мій 
висновок був наступним: 
 
По-перше, є ті, хто бреше, бо їх навчили 
вигадувати виправдання, і вони звикли 
нормалізувати брехню у своєму житті та 
стосунках. З такими людьми краще перевіряти 
інформацію і тримати здорову відстань для 
психічного здоров'я. 
 
По-друге, є ті, хто говорить правду. Їх можна 
поділити на дві групи. 
 
Деякі не мають часу, тому що використовують 
його правильно і максимізують його. Інші 
марнують його, бо потрапляють у непотрібні 
справи. 
 
Я вважаю, що найбільша група — це остання, 
оскільки майже кожен зіштовхувався з 
проблемами з часом у якийсь момент свого життя. 
 
Ось де ми опиняємося в пастці відволікань: хибні 
ідоли, надмірна праця, переповнена інформація і 
часто, керовані страхом смерті чи бідності. 
 
Такі ситуації виснажують сміливість, необхідну 
для того, щоб зіткнутися з нашими 
невпевненостями та страхами, не даючи нам 
можливості досягти життя, яке є справді багатим, 
повним і значущим. 
 

https://www.youtube.com/watch?v=BBzvgn0kuJU
https://www.youtube.com/watch?v=BBzvgn0kuJU
https://www.amazon.com/dp/B099MZBGLB/
https://www.youtube.com/watch?v=BBzvgn0kuJU
https://www.amazon.com/dp/B099MZBGLB/
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In this context, my conclusion was that based on 
what I found in the book “How to be happier”, 
the answer for the group I wanted to help (the last 
one) lies in finding wisdom and applying smart 
work to experience a more valuable life. Then 
they can join the other group that practices 
sincerity, where, strangely enough, there tends to 
be time for what’s essential and important. 
 
So, on August 31, 2021, I decided to launch an 
initiative I called "Eutos" — a Greek word 
meaning "well done" — hoping to offer a 
practical application of wisdom. 
 
I thought that through Eutos, I could help others 
channel their efforts toward a more fulfilling life. 
 
On September 7, I gathered all the information I 
had studied and created for this purpose, 
envisioning an initial prototype: an easy-to-access 
online portal that anyone could use to improve 
their life. 
 
However, just two weeks later, due to a minor 
disagreement with the person I was living with in 
Guadalajara, I realized my life there was going 
nowhere. So, on September 21, I made an 
important decision: I moved to Durango with the 
intention of setting up my permanent capital 
there. 
 
This decision was not made lightly. I remember 
that as I traveled down the highway with my 
belongings, a feeling stirred inside me, something 
like, “I want you to get involved with Durango.” 
 
A few days after I settled in, I was talking with my 
brother David and a friend, Rodrigo, who is a 
software engineer. The idea came up to turn 
Eutos into a digital application. 
 
To do this, it was suggested that I should first dive 
deeply into a topic that had always interested me: 
the principles that govern time and our human 
relationship with it. 
 
So, I decided to study how we currently measure 
days and weeks, aiming to create tools that would 
allow us to manage time more meaningfully. 
 

 
У цьому контексті мій висновок був таким: на 
основі того, що я знайшов у книзі «Як бути 
щасливішим», відповідь для групи, яку я хотів 
допомогти (остання група), полягає в тому, щоб 
знайти мудрість і застосовувати розумну працю 
для того, щоб пережити більш цінне життя. Тоді 
вони зможуть приєднатися до іншої групи, яка 
практикує щирість, де, що дивно, завжди 
знаходиться час на те, що є важливим і суттєвим. 
 
Тому, 31 серпня 2021 року, я вирішив запустити 
ініціативу, яку назвав «Еутос» — грецьке слово, що 
означає «добре зроблено» — сподіваючись 
запропонувати практичне застосування мудрості. 
 
Я думав, що через «Еутос» зможу допомогти 
іншим направити їхні зусилля на більш наповнене 
життя. 
 
7 вересня я зібрав усю інформацію, яку я вивчав і 
створював для цієї мети, уявивши початковий 
прототип: зручний онлайн портал, яким міг би 
користуватися будь-хто для покращення свого 
життя. 
 
Однак всього через два тижні, через незначну 
суперечку з людиною, з якою я жив у Гвадалахарі, 
я зрозумів, що моє життя там не має напрямку. 
Тому 21 вересня я прийняв важливе рішення: я 
переїхав до Дуранго з наміром встановити свій 
постійний капітал там. 
 
 
 
Це рішення не було прийняте легковажно. Я 
пам'ятаю, як, подорожуючи шосе з моїми речами, 
в мені виникло відчуття, ніби я чув: «Я хочу, щоб 
ти долучився до Дуранго». 
 
Кілька днів після того, як я оселився, я спілкувався 
з моїм братом Давидом і другом Родріго, який є 
інженером-програмістом. Піднялася ідея 
перетворити «Еутос» на цифровий додаток. 
 
Для цього мені порадили спочатку глибше 
зануритися в тему, яка завжди мене цікавила: 
принципи, що керують часом та нашими 
людськими стосунками з ним. 
 
Тому я вирішив вивчити, як ми зараз вимірюємо 
дні та тижні, з метою створення інструментів, які 
дозволяли б нам більш осмислено управляти 
часом. 
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Among my first observations, I began with 
something that had been difficult for me as a child 
— the fact that our analog clocks display cycles of 
12 hours, and that our cultural convention marks 
the start of each day at midnight. 
 
On the other hand, from a natural perspective and 
based on the principle described in Genesis, the 
day actually begins after sunset. First comes the 
night after sunset, then dawn, and after that, the 
daytime. 
 
With this idea in mind, I moved toward a broader 
understanding. First, my hypothesis was that the 
world is rebelling in how it wants to measure the 
passage of time. 
 
This led me to the next thought: If Genesis 
describes the day as starting with the evening 
followed by morning, then this same pattern 
could apply to a week. 
 
Thus, the first days could be the "night of the 
week" (to organize ourselves with caution), and 
the second half, the "day of the week" (to act 
boldly). 
 
The same could apply to the design of a year: a 
cycle of contraction and expansion, like the 
heartbeat, with winter as a "night" for rest and 
planning, and summer as a "day" for work and 
harvest. 
 
By October 4, at home I received a 24-hour clock 
I had ordered online, and based on it, I designed 
a proposal for an analog clock that would 
optimize time management. 
 
Using this logic, I then adopted the ancient 
concept of specific hours (like the first, third, sixth 
hour in the day) and, at night, the idea of 
“watches” or blocks of time for rest. I concluded 
that a smart way to work would be to work for 2 
hours after sunrise and then use 1 hour for rest. 
 
My hypothesis is that this tool — though it may 
seem simple — can help us change a false 
paradigm about time and allow us to improve the 
way we approach each day, week, and year. 
 

Серед моїх перших спостережень я почав з того, 
що було для мене важко в дитинстві — з того 
факту, що наші аналогові годинники показують 
цикли по 12 годин, і що наша культурна конвенція 
визначає початок кожного дня опівночі. 
 
 
З іншого боку, з природної перспективи і на 
основі принципу, описаного в Книзі Буття, день 
насправді починається після заходу сонця. 
Спочатку наступає ніч після заходу сонця, потім 
світанок, а вже після цього — день. 
 
З цією ідеєю в голові я рухався до більш 
широкого розуміння. Спочатку моя гіпотеза 
полягала в тому, що світ повстає в тому, як хоче 
вимірювати плин часу. 
 
 
Це призвело мене до наступної думки: якщо в 
Книзі Буття день починається з вечора, а потім 
наступає ранок, то той самий принцип можна 
застосувати і до тижня. 
 
Отже, перші дні тижня можна вважати «ніччю 
тижня» (щоб організуватися з обережністю), а 
другу половину — «днем тижня» (щоб діяти 
рішуче). 
 
 
Те ж саме можна застосувати і до дизайну року: 
цикл стиснення та розширення, як серцебиття, з 
зимою як «ніччю» для відпочинку та планування і 
літом як «днем» для роботи та збору врожаю. 
 
Д 
о 4 жовтня вдома я отримав 24-годинний 
годинник, який я замовив онлайн, і на його основі 
розробив пропозицію для аналогового годинника, 
що оптимізує управління часом. 
 
Використовуючи цю логіку, я прийняв давнє 
поняття конкретних годин (як перша, третя, шоста 
година дня) і, вночі, ідею «часових блоків» або 
періодів для відпочинку. Я зробив висновок, що 
розумний спосіб працювати — це працювати 2 
години після сходу сонця, а потім 
використовувати 1 годину для відпочинку. 
 
Моя гіпотеза полягає в тому, що цей інструмент 
— хоча він може здаватися простим — може 
допомогти нам змінити хибну парадигму про час і 
дозволити нам покращити підхід до кожного дня, 
тижня та року. 
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You can view the prototype here: 
https://www.instagram.com/p/CUoLTLegCTo
/ 
 
In practice, Hebrews end their day at sunset. This 
makes it clear why they would end their year at an 
important astronomical point, like the September 
equinox in the Northern Hemisphere. 
 
So, instead of just following the existing calendar, 
I imagined a system that reflected this perspective 
in a logical and visual way. 
 
Just like sunset leads to darkness, the equinox 
represents the transition between light and 
darkness in a year. Therefore, I decided to 
represent the year with a circle, similar to my 24-
hour analog clock. I drew a horizontal line where 
the equinoxes mark the shift between the two 
natural seasons. 
 
On October 5, 2021, I published my first design 
of an annual solar calendar based on this principle. 
 
One day later, another idea came to mind: the 
prophetic week of 2,520 days, covering seven 
years of 360 days each. 
 
So, considering that the Hebrew natural year ends 
at the September equinox, I made a simple 
calculation on a spreadsheet. I tested it by using 
the year 2028 as a reference. 
 
This led me to October 29, 2021, a starting point 
for my calendar, which was about to begin in just 
a couple of weeks. 
 
On October 21, 2021, I decided to create a 
bilingual calendar, in Spanish and English.  
 
I planned to share it on social media each year, 
adjusted to this 360-day cycle, as a celebration of 
everything I believe I had recognized and as an 
annual record. 
 
Here it is in Spanish: 
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf
7EpEC6iFHAVZC5qSM7CaVdRTEJlr 
 
Here it is in English: 
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf
7EpEC6jiQtpyDOFVMdXfSNcXebbD 

Ви можете переглянути прототип тут: 

https://www.instagram.com/p/CUoLTLegCTo/  
 
 
На практиці євреї закінчують свій день на заході 
сонця. Це робить зрозумілим, чому вони 
завершують свій рік у важливий астрономічний 
момент, наприклад, на рівноденні вересня на 
Північній півкулі. 
 
Тому, замість того, щоб просто слідувати 
існуючому календарю, я уявив систему, яка 
відображала б цю перспективу логічно та 
візуально. 
 
Як захід сонця веде до темряви, так рівнодення 
представляє перехід між світлом і темрявою в році. 
Тому я вирішив зобразити рік у вигляді кола, 
подібно до мого 24-годинного аналогового 
годинника. Я провів горизонтальну лінію, де 
рівнодення позначають зміну між двома 
природними сезонами. 
 
5 жовтня 2021 року я опублікував перший дизайн 
річного сонячного календаря на основі цього 
принципу. 
 
На наступний день прийшла ще одна ідея: 
пророчий тиждень з 2 520 днів, що охоплює сім 
років по 360 днів кожен. 
 
Тож, враховуючи, що єврейський природний рік 
завершується на рівноденні вересня, я зробив 
простий розрахунок у таблиці. Я перевірив це, 
використовуючи рік 2028 як орієнтир. 
 
Це привело мене до 29 жовтня 2021 року, точки 
початку мого календаря, який мав початися через 
кілька тижнів. 
 
21 жовтня 2021 року я вирішив створити 
двомовний календар, іспанською та англійською 
мовами. 
 
Я планував щороку ділитися ним у соціальних 
мережах, коригуючи цей цикл на 360 днів, як 
святкування всього, що, на мою думку, я визнав, а 
також як щорічний запис. 
 
Ось він іспанською: 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7Ep
EC6iFHAVZC5qSM7CaVdRTEJlr  
 
Ось він англійською: 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7Ep
EC6jiQtpyDOFVMdXfSNcXebbD  
 

https://www.instagram.com/p/CUoLTLegCTo/
https://www.instagram.com/p/CUoLTLegCTo/
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6iFHAVZC5qSM7CaVdRTEJlr
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6iFHAVZC5qSM7CaVdRTEJlr
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jiQtpyDOFVMdXfSNcXebbD
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jiQtpyDOFVMdXfSNcXebbD
https://www.instagram.com/p/CUoLTLegCTo/
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6iFHAVZC5qSM7CaVdRTEJlr
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6iFHAVZC5qSM7CaVdRTEJlr
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jiQtpyDOFVMdXfSNcXebbD
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jiQtpyDOFVMdXfSNcXebbD
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On October 23, 2021, I published the results of 
all this research. Here is the Spanish version: 
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-
king/change/resultados-de-reflexion-del-
tiempo/ 
 
And here is the English version: 
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-
king/change/results-of-thoughts-about-time/ 
 
On November 3, 2021, just a few days after the 
first video was posted, while thinking about the 
structure of time, another question arose: in 
chapters 6 to 19 of Revelation, John describes 21 
events divided into three series of seven — seals, 
trumpets, and cups. 
 
I wondered if a pattern of 21 events could be 
connected with the 2,520 days. So, I thought 
about dividing these days by this sequence of 
events, which resulted in segments of 120 days. 
 
Following this idea as a hypothesis, I created a 
table to calculate events every 120 days, starting 
on October 29, 2021. This is the first time I’m 
sharing it: 
 
 

 
23 жовтня 2021 року я опублікував результати 
всього цього дослідження. Ось іспанська версія: 

https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-
king/change/resultados-de-reflexion-del-tiempo/  
 
 
А ось англійська версія: 

https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-
king/change/results-of-thoughts-about-time/  
 
 
3 листопада 2021 року, всього через кілька днів 
після публікації першого відео, під час роздумів 
про структуру часу, виникло ще одне питання: у 
розділах з 6 по 19 книги Одкровення, Іван описує 
21 подію, розділену на три серії по сім — печатки, 
сурми та чаші. 
 
Я замислився, чи може модель з 21 події бути 
пов'язана з 2 520 днями. Тому я подумав про 
розподіл цих днів за цією послідовністю подій, 
що призвело до сегментів по 120 днів. 
 
Виходячи з цієї ідеї як гіпотези, я створив 
таблицю для розрахунку подій кожні 120 днів, 
починаючи з 29 жовтня 2021 року. Це перший 
раз, коли я ділюсь цією інформацією: 

 
  

https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/resultados-de-reflexion-del-tiempo/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/resultados-de-reflexion-del-tiempo/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/resultados-de-reflexion-del-tiempo/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/results-of-thoughts-about-time/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/results-of-thoughts-about-time/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/resultados-de-reflexion-del-tiempo/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/resultados-de-reflexion-del-tiempo/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/results-of-thoughts-about-time/
https://eumartus.wordpress.com/jesus-is-king/change/results-of-thoughts-about-time/
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From Event To Days Year 

2021-10-29 Seal 1 2022-02-26 120  

2022-02-26 Seal 2 2022-06-26 120 1 

2022-06-26 Seal 3 2022-10-24 120  

2022-10-24 Seal 4 2023-02-21 120  

2023-02-21 Seal 5 2023-06-21 120 2 

2023-06-21 Seal 6 2023-10-19 120  

2023-10-19 Seal 7 2024-02-16 120  

2024-02-16 Trumpet 1 2024-06-15 120 3 

2024-06-15 Trumpet 2 2024-10-13 120  

2024-10-13 Trumpet 3 2025-02-10 120  

2025-02-10 Trumpet 4 2025-06-10 120 4 

2025-06-10 Trumpet 5 2025-10-08 120  

2025-10-08 Trumpet 6 2026-02-05 120  

2026-02-05 Trumpet 7 2026-06-05 120 5 

2026-06-05 Cup 1 2026-10-03 120  

2026-10-03 Cup 2 2027-01-31 120  

2027-01-31 Cup 3 2027-05-31 120 6 

2027-05-31 Cup 4 2027-09-28 120  

2027-09-28 Cup 5 2028-01-26 120  

2028-01-26 Cup 6 2028-05-25 120 7 

2028-05-25 Cup 7 2028-09-22 120  
 
  



Page 48 of 91 
 

 

 

 
2024 Letter to Bina Shareholders (Ukranian translation) | Bina Ormasel, S.A.P.I. de C.V. 

Від Подія до днів рік 

2021-10-29 Печатка 1 2022-02-26 120  

2022-02-26 Печатка 2 2022-06-26 120 1 

2022-06-26 Печатка 3 2022-10-24 120  

2022-10-24 Печатка 4 2023-02-21 120  

2023-02-21 Печатка 5 2023-06-21 120 2 

2023-06-21 Печатка 6 2023-10-19 120  

2023-10-19 Печатка 7 2024-02-16 120  

2024-02-16 Труба 1 2024-06-15 120 3 

2024-06-15 Труба 2 2024-10-13 120  

2024-10-13 Труба 3 2025-02-10 120  

2025-02-10 Труба 4 2025-06-10 120 4 

2025-06-10 Труба 5 2025-10-08 120  

2025-10-08 Труба 6 2026-02-05 120  

2026-02-05 Труба 7 2026-06-05 120 5 

2026-06-05 Кубок 1 2026-10-03 120  

2026-10-03 Кубок 2 2027-01-31 120  

2027-01-31 Кубок 3 2027-05-31 120 6 

2027-05-31 Кубок 4 2027-09-28 120  

2027-09-28 Кубок 5 2028-01-26 120  

2028-01-26 Кубок 6 2028-05-25 120 7 

2028-05-25 Кубок 7 2028-09-22 120  
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If this hypothesis is correct, today, Saturday, 
November 9, would mean we are on day 17 of 
month 2 in year 4, or day 7 of week 6 in year 4. 
 
Out of the 2,520 days, we have not yet reached 
the halfway point, as today would be 1,107 days 
in, almost 44% of the total since October 29, 
2021. 
 
There are still 1,413 days left, which is less than 
four years, until the equinox on September 22, 
2028. 
 
As I thought about this, I asked myself, "What 
significant event might have happened when, 
according to this count, the first seal was 
opened?" So, I searched the news for something 
that could resemble what John described. 
 
In learning to reason, experts often warn us about 
“biases.” Biases are mental traps that can affect 
how we think. 
 
One of the most dangerous and common forms 
of self-deception we fall into when trying to 
understand something is the so-called 
“confirmation bias.” 
 
In simple terms, people tend to seek, interpret, or 
remember information that supports their beliefs 
or ideas. At the same time, we often ignore 
information that contradicts what we want to 
believe. 
 
I am aware of this bias as I share this with you. 
 
If October 29, 2021, marked a significant 
beginning, I started paying close attention to 
major global events on that date and afterward. 
 
Since then, I have focused on observing 
important events worldwide, documenting them 
as historical events unfold. 
 
I have noticed a surprising pattern in these events, 
as they seem to align in a cycle of about 120 days. 
Below is the table with the events I have recorded 
so far: 
 

Якщо ця гіпотеза правильна, сьогодні, в суботу, 9 
листопада, ми перебуваємо на 17-му дні другого 
місяця четвертого року, або на 7-му дні шостого 
тижня четвертого року. 
 
З 2 520 днів ми ще не досягли середини, оскільки 
сьогодні пройшло 1 107 днів, що складає майже 
44% від загальної кількості з 29 жовтня 2021 року. 
 
 
До рівнодення 22 вересня 2028 року залишається 
ще 1 413 днів, що менше ніж чотири роки. 
 
 
Коли я розмірковував над цим, я запитав себе: 
«Яка важлива подія могла статися, коли, за цим 
обчисленням, була відкрита перша печатка?» Тому 
я почав шукати новини, щоб знайти щось, що 
могло б нагадувати те, що описав Іван. 
 
Вивчаючи логіку, експерти часто попереджають 
нас про «упередження». Упередження — це 
розумові пастки, які можуть вплинути на те, як ми 
мислимо. 
 
Одна з найбільш небезпечних і поширених форм 
самообману, до яких ми потрапляємо, 
намагаючись щось зрозуміти, — це так зване 
«упередження підтвердження». 
 
Простими словами, люди схильні шукати, 
інтерпретувати або запам'ятовувати інформацію, 
яка підтримує їхні переконання чи ідеї. Одночасно 
ми часто ігноруємо інформацію, яка суперечить 
тому, що ми хочемо вірити. 
 
Я усвідомлюю це упередження, коли ділюсь цим з 
вами. 
 
Якщо 29 жовтня 2021 року стало важливим 
початком, я почав ретельно стежити за основними 
глобальними подіями з цієї дати і після неї. 
 
З того часу я зосередився на спостереженні за 
важливими подіями по всьому світу, 
документуючи їх, як вони відбуваються в історії. 
 
Я помітив дивовижний шаблон у цих подіях, 
оскільки вони, здається, збігаються в циклі 
приблизно по 120 днів. Нижче наводиться 
таблиця з подіями, які я зафіксував до цього часу: 
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Date Num. Symbol Event Reference 

2021-10-29 1 Seal Elon Musk becomes the richest person in the world Rev 6:1-2  

2022-02-26 2 Seal Russia-Ukraine War Rev 6:3-4  

2022-06-26 3 Seal Global inflation Rev 6:5-6  

2022-10-24 4 Seal Xi Jinping renews third term, Taiwan tensions Rev 6:7-8  

2023-02-21 5 Seal Spiritual revival in U.S. university campuses Rev 6:9-11  

2023-06-21 6 Seal Global heat wave Rev 6:12-17; 7:1-17  

2023-10-19 7 Seal Israel-Palestine War; Annular Solar Eclipse in America Rev 8:1-5  

2024-02-16 1 Trumpet Wildfires in Chile; Heat wave; Auroras Rev 8:6-7  

2024-06-15 2 Trumpet 
Houthi naval conflict; Chinese-Filipino ship incident; russian 
ships in Cuba 

Rev 8:8-9  

2024-10-13 3 Trumpet 
Tsuchinshan-Atlas comet near Earth; hurricanes; river crisis in 
Ukraine 

Rev 8:10-11  

2025-02-10 4 Trumpet  Rev 8:12-13  

2025-06-10 5 Trumpet  Rev 9:1-12  

2025-10-08 6 Trumpet  Rev 9:13-21; 10:1-11; 
11:1-14  

2026-02-05 7 Trumpet  Rev 11-14  

2026-06-05 1 Cup  Rev 15:1-8; 16:1-2  

2026-10-03 2 Cup  Rev 16:3  

2027-01-31 3 Cup  Rev 16:4-7  

2027-05-31 4 Cup  Rev 16:8-9  

2027-09-28 5 Cup  Rev 16:10-11  

2028-01-26 6 Cup  Rev 16:12-16  

2028-05-25 7 Cup  Rev 16:17-21; 17:1-18; 
18:1-24  

2028-09-22    Rev 19:1-21  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A1-2&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A3-4&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A5-6&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A7-8&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A9-11&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A12-17%2CApocalipsis%207&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A1-5&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A6-7&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A8-9&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A10-11&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A12-13&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%209%3A1-12&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%209%3A13-21%2CApocalipsis%2010%2CApocalipsis%2011%3A1-14&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%209%3A13-21%2CApocalipsis%2010%2CApocalipsis%2011%3A1-14&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2011-14&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2015%2CApocalipsis%2016%3A1-2&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A3&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A4-7&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A8-9&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A10-11&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A12-16&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A17-21%2CApocalipsis%2017%2CApocalipsis%2018&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A17-21%2CApocalipsis%2017%2CApocalipsis%2018&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2019&version=ESV
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Дата № Символ Подія Посилання 

2021-10-29 1 Печатка Ілон Маск стає найбагатшою людиною в світі Одкровення 6:1-2  

2022-02-26 2 Печатка Війна Росія-Україна Одкровення 6:3-4  

2022-06-26 3 Печатка Світова інфляція Одкровення 6:5-6  

2022-10-24 4 Печатка Сі Цзіньпін продовжує третій термін, напруга з Тайванем Одкровення 6:7-8  

2023-02-21 5 Печатка Духовне відродження на університетських кампусах США Одкровення 6:9-11  

2023-06-21 6 Печатка Світова хвиля спеки Одкровення 6:12-17; 
7:1-17  

2023-10-19 7 Печатка Війна Ізраїль-Палестина; кільцеве сонячне затемнення в 
Америці 

Одкровення 8:1-5  

2024-02-16 1 Трубка Лісові пожежі в Чилі; хвиля спеки; північні сяйва Одкровення 8:6-7  

2024-06-15 2 Трубка Морський конфлікт Хуті; інцидент з китайським та 
філіппінським судном; російські кораблі на Кубі 

Одкровення 8:8-9  

2024-10-13 3 Трубка Комета Цучіншань-Атлас біля Землі; урагани; криза з річками 
в Україні 

Одкровення 8:10-11  

2025-02-10 4 Трубка 
 

Одкровення 8:12-13  

2025-06-10 5 Трубка 
 

Одкровення 9:1-12  

2025-10-08 6 Трубка 
 

Одкровення 9:13-21; 
10:1-11; 11:1-14  

2026-02-05 7 Трубка 
 

Одкровення 11-14 

2026-06-05 1 Чашка 
 

Одкровення 15:1-8; 
16:1-2  

2026-10-03 2 Чашка 
 

Одкровення 16:3 

2027-01-31 3 Чашка 
 

Одкровення 16:4-7  

2027-05-31 4 Чашка 
 

Одкровення 16:8-9  

2027-09-28 5 Чашка 
 

Одкровення 16:10-11  

2028-01-26 6 Чашка 
 

Одкровення 16:12-16  

2028-05-25 7 Чашка 
 

Одкровення 16:17-
21; 17:1-18; 18:1-24  

2028-09-22 
   

Одкровення 19:1-21  

 
  

https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A1-2&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A3-4&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A5-6&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A7-8&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A9-11&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A12-17%2CApocalipsis%207&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%206%3A12-17%2CApocalipsis%207&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A1-5&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A6-7&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A8-9&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A10-11&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%208%3A12-13&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%209%3A1-12&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%209%3A13-21%2CApocalipsis%2010%2CApocalipsis%2011%3A1-14&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%209%3A13-21%2CApocalipsis%2010%2CApocalipsis%2011%3A1-14&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2011-14&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2015%2CApocalipsis%2016%3A1-2&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2015%2CApocalipsis%2016%3A1-2&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A3&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A4-7&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A8-9&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A10-11&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A12-16&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A17-21%2CApocalipsis%2017%2CApocalipsis%2018&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2016%3A17-21%2CApocalipsis%2017%2CApocalipsis%2018&version=ESV
https://www.biblegateway.com/passage/?search=Apocalipsis%2019&version=ESV
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I want to emphasize that this is only a hypothesis, 
and I am not claiming to know the exact day or 
hour when the Son of Man will come. 
 
By the way, when Jesus said this a long time ago, 
it was years before He gave His revelation to John. 
I am also not saying that I can show you exactly 
what John saw in that revelation, or that my 
interpretation is the only possible one. 
 
Even more, I don’t think I have greater insight 
than theologians who hold onto the belief that 
they will be "raptured" before the first year of the 
“great tribulation.”  
 
This hypothesis, however, suggests that we may 
already be experiencing it, and things aren’t 
unfolding the way any of us have imagined. 
 
As I have shown many times in this letter, I have 
made mistakes in judgment, and I do not hesitate 
to admit that, like any human being, I am prone 
to errors of omission. 
 
Still, I am amazed at how accurately these global 
events continue to happen at regular intervals of 
120 days as time passes. 
 
Additionally, it’s clear that I have not had any 
direct involvement in these events, nor have I 
caused them to happen. 
 
Despite a small gap at the beginning (possibly 
because I used 360-day years instead of the natural 
365), I have noticed that events are aligning with 
greater accuracy over time as we get closer to 
September 22, 2028. 
 
A clear example of this precision is the appearance 
of the Atlas comet in the sky, which occurred 
exactly on October 13. This coincides with the 
reference to the “bitter” star, which we have 
recently seen reflected in political conflicts, like 
what happened in Spain following the DANA 
storm. 
 
There is one more idea I have been exploring, 
which strengthens the idea of using the year 28 as 
a reference point, along with the founding of the 
State of Israel on May 14, 1948. 
 

 
Я хочу підкреслити, що це лише гіпотеза, і я не 
стверджую, що знаю точний день або годину, 
коли прийде Син Людський. 
 
До речі, коли Ісус сказав це багато років тому, це 
було за багато років до того, як Він дав своє 
одкровення Іоанну. Я також не кажу, що можу 
точно показати вам те, що Іоанн побачив в тому 
одкровенні, або що моя інтерпретація є єдиною 
можливою. 
 
Більше того, я не думаю, що маю більшу інтуїцію, 
ніж теологи, які дотримуються переконання, що 
вони будуть "захоплені" до початку першого року 
"великої скорботи". 
 
 
Проте ця гіпотеза припускає, що ми вже можемо 
переживати це, і події не розгортаються так, як 
кожен з нас уявляв. 
 
Як я вже неодноразово показував у цьому листі, я 
робив помилки в судженнях, і не соромлюсь 
визнати, що, як і будь-яка людина, я схильний до 
помилок через упущення. 
 
 
Тим не менш, я вражений тим, як точно ці 
глобальні події продовжують відбуватись через 
рівні проміжки часу в 120 днів по мірі того, як 
проходить час. 
 
Крім того, очевидно, що я не мав прямого впливу 
на ці події, і не спричиняв їх. 
 
Незважаючи на невеликий розрив на початку 
(можливо, через те, що я використовував роки по 
360 днів замість природних 365), я помітив, що 
події почали збігатися з більшою точністю з 
часом, коли ми наближаємось до 22 вересня 2028 
року. 
 
Яскравим прикладом цієї точності є поява комети 
Атлас на небі, яка сталася саме 13 жовтня. Це 
збігається з посиланням на "гірку" зірку, яку ми 
нещодавно побачили в політичних конфліктах, 
наприклад, в Іспанії після бурі ДАНА. 
 
Є ще одна ідея, яку я досліджую, і яка зміцнює 
ідею використання року 28 як точки відліку, разом 
із заснуванням Держави Ізраїль 14 травня 1948 
року. 
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When Jesus spoke about the destruction of the 
Temple and said He would raise it up in three 
days (John 2:19), many interpret this not only as 
a reference to His resurrection but also as a hint 
of a future, significant change. 
 
In the second letter of Peter, there is a reference 
to Psalm 90:4, which says that one day for the 
Lord is like a thousand years. 
 
This leads some people to expect that, when two 
thousand years have passed since Christ’s 
resurrection, something significant and 
supernatural might happen. 
 
This brings up an important question about 
calculating these years accurately, especially 
because many believe that our human calendar 
has errors that could hide the exact timing of any 
prophetic dates, making it nearly impossible to 
track without a trained eye. 
 
According to my calculations, today, Saturday, 
November 9, 2024, is the 9th day of the 7th 
month in the year 1996 after Christ’s 
Resurrection. 
 
I will now explain how I arrived at this conclusion. 
 
First, while the historical existence of Jesus is not 
seriously questioned by historians, the exact dates 
of His crucifixion and resurrection are still a 
matter of debate. 
 
One key event in this timeline is the death of 
Herod the Great, the Edomite who ruled Judea as 
a vassal of Rome when Jesus was born. Historians 
estimate this occurred around the year 4 before 
the “common era,” which apparently puzzles any 
common calculation. 
 
One year after Herod’s death, the roman 
Emperor Augustus divided the region among 
Herod’s successors. 
 
To make matters more complicated, there is no 
“year 0” in our calendar, meaning the timeline 
moves directly from -1 to 1. 
 
For example, if Jesus was 3 years old in the year -
1, then when He turned 4, it was already the year 
1. 

Коли Ісус говорив про знищення Храму і сказав, 
що Він відбудує його за три дні (Івана 2:19), багато 
хто інтерпретує це не лише як посилання на Його 
воскресіння, а й як натяк на майбутню значну 
зміну. 
 
 
У другому посланні Петра є посилання на Псалом 
90:4, в якому сказано, що один день для Господа 
— як тисяча років. 
 
Це змушує деяких людей очікувати, що коли мине 
дві тисячі років від воскресіння Христа, може 
відбутися щось значуще та надприродне. 
 
 
Це піднімає важливе питання щодо точного 
обчислення цих років, особливо тому, що багато 
хто вважає, що наш людський календар має 
помилки, які можуть приховати точний час будь-
яких пророчих дат, що робить їх відслідковування 
майже неможливим без спеціальних знань. 
 
 
 
Згідно з моїми обчисленнями, сьогодні, в суботу, 9 
листопада 2024 року, є 9-й день 7-го місяця року 
1996 після воскресіння Христа. 
 
 
Тепер я поясню, як я дійшов до цього висновку. 
 
По-перше, хоча історичне існування Ісуса не 
ставиться під сумнів істориками, точні дати Його 
розп’яття та воскресіння все ще є предметом 
суперечок. 
 
Однією з ключових подій цього хронологічного 
ланцюга є смерть Ірода Великого, едомітського 
царя, який правив Юдеєю як васал Риму, коли 
народився Ісус. Історики оцінюють, що це 
сталося приблизно в 4 році до "нашої ери", що, 
очевидно, збиває з пантелику будь-яке звичне 
обчислення. 
 
Один рік після смерті Ірода римський імператор 
Август поділив регіон між наступниками Ірода. 
 
 
 
Щоб ускладнити ситуацію, в нашому календарі 
немає "року 0", що означає, що хронологія 
переходить безпосередньо з -1 на 1. 
 
Наприклад, якщо Ісусу було 3 роки в році -1, то 
коли йому виповнилося 4 роки, вже настав рік 1. 
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This reveals a possible margin of error in how we 
calculate the years of anyone’s life from that time. 
 
And there’s more. When we closely examine 
Jesus’ age at the time of His crucifixion, another 
question arises. 
 
In 2 Samuel 5:4-5, it says that David began to 
reign at age thirty and ruled for forty years. 
 
This made me question the commonly accepted 
idea that Jesus was 33 years old when He wore the 
crown of thorns. 
 
In fact, there is no clear basis for claiming He was 
33, except for a later interpretation of Luke 3:23, 
which mentions that Jesus was “about 30 years 
old.” 
 
With this reference, it can be understood that 27 
years old also meets the description of being 
“about” 30. 
 
There is also no certainty that His ministry lasted 
3.5 years. This assumption only comes from 
counting the number of feasts where His words 
and miracles were recorded in the Gospels. 
 
Since Jesus fulfilled everything written about Him 
in the Law, the Psalms, and the Prophets, I tend 
to think He was around 30.5 years old at the time 
of the crucifixion—similar to His father David—
rather than the number 33.  
 
The proposal of an age of 33 feels forced and is 
closer to the Masonic use of that number to 
signify the highest rank members reach in those 
groups. 
 
In Matthew 12:40, Jesus says that just as Jonah 
spent three days and three nights in the belly of a 
fish, the Son of Man would spend the same 
amount of time in the heart of the earth. 
 
This implies a precise calculation: 
 
Jesus had His last supper on the night of Nisan 
14. He was then arrested early in the morning, 
tried during that morning, crucified and suffered 
for several hours, and was buried before sunset on 
that same day, Nisan 14. 

 
Це виявляє можливу похибку в тому, як ми 
обчислюємо роки життя будь-якої людини з того 
часу. 
 
І є ще більше. Коли ми уважно вивчаємо вік Ісуса 
під час Його розп’яття, виникає ще одне питання. 
 
 
У 2 Самуїла 5:4-5 сказано, що Давид почав 
царювати у тридцятирічному віці і правив сорок 
років. 
 
Це змусило мене сумніватися в загальноприйнятій 
ідеї, що Ісусу було 33 роки, коли Він носив 
терновий вінок. 
 
Насправді немає чіткої основи для ствердження, 
що Йому було 33, окрім пізнішого тлумачення 
Луки 3:23, де сказано, що Ісусу було «приблизно 
30 років». 
 
Згідно з цим посиланням, можна зрозуміти, що 27 
років також підходить під опис «приблизно 30». 
 
 
Також немає певності, що Його служіння тривало 
3,5 роки. Це припущення ґрунтується лише на 
підрахунку кількості свят, на яких були записані 
Його слова та чудеса в Євангеліях. 
 
Оскільки Ісус виконав усе, що було написано про 
Нього в Законі, Псалмах і Пророках, я схильний 
думати, що Йому було близько 30,5 років під час 
розп’яття — так само, як і Його батькові Давиду, а 
не 33 роки. 
 
 
Пропозиція віку 33 роки виглядає штучною і 
більше схожа на масонське використання цього 
числа для позначення найвищого рангу, якого 
досягають члени цих груп. 
 
 
У Матвія 12:40 Ісус каже, що так само, як Йона 
провів три дні і три ночі в череві риби, Син 
Людський перебуватиме таку ж кількість часу в 
серці землі. 
 
Це передбачає точне обчислення: 
 
Ісус мав останню вечерю в ніч на 14 Нісана. 
Потім Його заарештували рано вранці, судили 
вранці, розп’яли і Він страждав кілька годин, і був 
похований до заходу сонця в той самий день, 14 
Нісана. 
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At the start of Nisan 15, as the sun set, the Jews 
celebrated the Passover lamb meal, beginning the 
Feast of Unleavened Bread, a very important day 
of rest. 
 
Counting three full days and nights—from the 
end of Nisan 14 to the end of Nisan 17—we 
deduce that the resurrection would have occurred 
on Saturday, Nisan 17, showing He is the Lord of 
the Sabbath. 
 
However, as first-born, He also shows Himself as 
Lord of the first day of the week because, 
according to the written accounts, Mary 
Magdalene was the first to find the empty tomb 
on the morning of the following day after 
Sabbath. 
 
Moreover, Christ Jesus continued to appear to 
many of His disciples over the following weeks 
during the first day of the week to establish the 
sacrament of celebrating him on Sundays.  
 
Christ Jesus spent time with them, eating and 
drinking, both indoors and outdoors, while they 
worked or traveled, confirming the truth of His 
resurrection in many different settings. 
 
Using artificial intelligence, I developed a code to 
identify the years that meet a specific criterion, 
and I will explain it below. 
 
The goal of the code is to determine if, in a given 
year of our era, the 14th of Nisan on the Hebrew 
calendar falls on a Wednesday according to the 
Gregorian calendar.  
 
To do this, the code checks if the 14th of Nisan 
falls on the fourth day of the Hebrew week 
(Sunday is 1, Monday is 2, and so on), and if it 
corresponds to the same Wednesday on the 
Gregorian calendar. In the years where both 
conditions are met, the code will print those years 
as valid. 
 
 

 
На початку 15 Нісана, коли сонце сідало, євреї 
святкували пасхальну вечерю з ягням, починаючи 
святкування Свята Ненагірного Хліба, дуже 
важливого дня відпочинку. 
 
Лічачи три повні дні та ночі — від кінця 14 Нісана 
до кінця 17 Нісана — ми робимо висновок, що 
воскресіння відбулося в суботу, 17 Нісана, що 
свідчить про те, що Він є Господом Суботи. 
 
 
 
 
Однак, як первісток, Він також показує Себе 
Господом першого дня тижня, оскільки, згідно з 
писемними свідченнями, Марія Магдалина була 
першою, хто знайшов порожню гробницю вранці 
наступного дня після суботи. 
 
 
Більше того, Христос Ісус продовжував з’являтися 
багатьом з Його учнів протягом наступних тижнів 
у перший день тижня, щоб встановити таїнство 
святкування Його на неділях. 
 
Христос Ісус проводив час з ними, їв і пив, як 
всередині приміщень, так і на відкритому повітрі, 
поки вони працювали чи подорожували, 
підтверджуючи правдивість Свого воскресіння в 
різних обставинах. 
 
З використанням штучного інтелекту я розробив 
код для визначення років, які відповідають 
певному критерію, і я поясню його нижче. 
 
Метою коду є визначити, чи 14 Нісана в 
єврейському календарі припадає на середу за 
григоріанським календарем у заданому році нашої 
ери. 
 
 
Для цього код перевіряє, чи 14 Нісана припадає на 
четвертий день єврейського тижня (неділя — 1, 
понеділок — 2 і так далі), і чи співпадає він із 
середою за григоріанським календарем. У роках, 
коли виконуються обидва умови, код виведе ці 
роки як дійсні. 
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python 
 
import math 
 
def calculate_passover_date_and_weekday(gregorian_year): 
    # Adjust for 3760 years from the Hebrew calendar 
    hebrew_year = gregorian_year - 3760 
 
    # Calculate the date of Passover in the Hebrew calendar 
    m = 1 
    n = hebrew_year 
    k = math.floor((12 * n + 17) % 19) 
    c = math.floor(n / 100) 
    k1 = math.floor((3 * c + 5) / 4) 
    k2 = math.floor(8 * c + 13) 
    k3 = math.floor((15 * k) - k1 - k2) 
    k4 = math.floor((4 * n + k3 + 30) % 7) 
    d = math.floor(114 + 30 * k + k3 + k4) 
 
    # Adjust for the nightfall, as the Hebrew day starts at sunset 
    d += 1 
 
    # Assign the month and day for Passover 
    passover_month = 4  # Nisan 
    passover_day = d 
 
    if d < 31: 
        passover_month = 3  # Adar II 
    elif d == 31: 
        if k != 0 and (k3 + k4) > 0: 
            passover_month = 3  # Adar II 
    elif d == 32: 
        passover_month = 2  # Adar 
    elif d == 33: 
        passover_month = 3  # Adar II 
 
    # Calculate the weekday in the Hebrew calendar (Sunday = 1, Monday = 2, etc.) 
    weekday_hebrew = ((passover_day + math.floor(13 * (passover_month + 1) / 5) + k) % 7) + 1 
 
    # Condition for Wednesday at 19:01 on the fourth Hebrew day 
    if weekday_hebrew == 4: 
        # Translate Hebrew day to common name 
        common_days = ["Sunday", "Monday", "Tuesday", "Wednesday", "Thursday", "Friday", "Saturday"] 
        weekday_name_hebrew = common_days[weekday_hebrew - 1] 
 
        return { 
            "gregorian_year": gregorian_year, 
            "hebrew_date": f"Nisan {passover_day}", 
            "sunset_time": "19:01", 
            "weekday": weekday_hebrew, 
            "weekday_name": weekday_name_hebrew 
        } 
    else: 
        return None 
 
# Range of Gregorian years to check 
valid_years = [] 
for gregorian_year in range(25, 36): 
    result = calculate_passover_date_and_weekday(gregorian_year) 
    if result: 
        valid_years.append(result) 
 
# Print the valid years with the required format 
print("Here are the calculation results:") 
print("Hebrew Date\tGregorian Year\tSunset Time\tWeekday\tCommon Weekday Name") 
for result in valid_years: 
    
print(f"{result['hebrew_date']}\t{result['gregorian_year']}\t{result['sunset_time']}\t{result['weekday']}\t{result['weekday_name']}") 
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I could be wrong, however, according to my 
calculations, between the years 25 and 35 of our 
era, only in the years 28 and 31 does the condition 
hold that, at 19:01, which is our Wednesday night, 
it aligns with the fourth day of the Hebrew week. 
 
Here are the details of the calculation results: 
 

Я можу помилятися, однак, згідно з моїми 
розрахунками, між роками 25 і 35 нашої ери 
лише в роках 28 і 31 виконується умова, що о 
19:01, що відповідає нашій середовищній 
ночі, це співпадає з четвертим днем 
єврейського тижня. 
 
Ось деталі результатів розрахунків: 

 

Hebrew date Gregorian year Sunset common hour Day of the week Common day of the week 

Nisan 14, 3785 25 19:01 Sixth Friday 

Nisan 14, 3786 26 19:01 Fifth Thursday 

Nisan 14, 3787 27 19:01 Third Tuesday 

Nisan 14, 3788 28 19:01 Fourth Wednesday 

Nisan 14, 3789 29 19:01 Sabbath Saturday 

Nisan 14, 3790 30 19:01 Fifth Thursday 

Nisan 14, 3791 31 19:01 Fourth Wednesday 

Nisan 14, 3792 32 19:01 Second Monday 

Nisan 14, 3793 33 19:01 First Sunday 

Nisan 14, 3794 34 19:01 Sabbath Saturday 

Nisan 14, 3795 35 19:01 Fifth Thursday 

 
 

Єврейська дата Григоріанський рік Час заходу сонця День тижня Звичайний день тижня 

Нісан 14, 3785 25 19:01 Шостий П’ятниця 

Нісан 14, 3786 26 19:01 П’ятий Четвер 

Нісан 14, 3787 27 19:01 Третій Вівторок 

Нісан 14, 3788 28 19:01 Четвертий Середа 

Нісан 14, 3789 29 19:01 Шабат Субота 

Нісан 14, 3790 30 19:01 П’ятий Четвер 

Нісан 14, 3791 31 19:01 Четвертий Середа 

Нісан 14, 3792 32 19:01 Другий Понеділок 

Нісан 14, 3793 33 19:01 Перший Неділя 

Нісан 14, 3794 34 19:01 Шабат Субота 

Нісан 14, 3795 35 19:01 П’ятий Четвер 

 

If we want to pick the date of 31 AD, with the 
restriction of King Herod the Great’s death, 
Christ would have had to be crucified at the age 
of 33. If we put these considerations in a 
chronological table, my calculation is that, 
consistent with criticisms that Christ’s birth could 
not have been around the winter solstice. My 
estimate is that Christ was born during the Feast 
of Tabernacles, around the equinox, in early 
October of the year 4 BCE. 
 

Якщо ми хочемо вибрати дату 31 року нашої 
ери, з обмеженням щодо смерті царя Ірода 
Великого, то Христос повинен був бути 
розп’ятий у віці 33 років. Якщо ми 
розглянемо ці міркування в хронологічній 
таблиці, мої розрахунки показують, що це 
узгоджується з критикою, що народження 
Христа не могло відбутися близько зимового 
сонцестояння. Моє припущення полягає в 
тому, що Христос народився під час Свята 
Кучок, близько рівнодення, на початку 
жовтня 4 року до нашої ери. 
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If we accept that His ministry lasted 3.5 years, 
then He was anointed as king and priest when He 
turned 27, in the year 24 of our calendar. 
 
 
Like King David, He was crowned at the age of 
30. The date of the coronation is Nisan 14, and 
He rose from the dead on April 29, in the year 28 
of our calendar. 
 
I may have made a mistake in some part of the 
code. I could also be wrong in this entire 
hypothesis. If that’s the case, in a few years, when 
we look back, we will laugh about all of this. 
However, if what I am presenting is correct and 
the hypothesis is true, I believe it has the potential 
to change the understanding of certain people’s 
lives, as well as the way they view work, 
investment, and expectations about the future. 
 
 
That’s why I want to emphasize that I am not 
trying to predict the future, nor do I consider 
myself a prophet. And I’m not trying to impress 
anyone. In reality, the only gain from exploring 
these topics here is to share something that has 
the potential to be an interesting deduction. 
 
 
I am just passionate about numbers and 
calculations, and I have an immense curiosity to 
understand reality. The way my brain was 
designed allows me to have enough discipline to 
focus on topics I find interesting, even if that 
means questioning our most basic and common 
notions about how life works. 
 
 
 

* * * 
 

An algorithm to redeem lost time as a risk 
management strategy 
 
If the hypothesis of the previous idea is true, then 
we all face an essential question of our existence: 
"If the return of the Lord is inevitable and each 
day brings us closer, am I prepared to give an 
account of my life?" 
 
 

Якщо ми приймемо, що Його служіння 
тривало 3,5 роки, то Його помазали на царя 
та священика, коли Йому виповнилося 27 
років, у 24 році нашого календаря. 
 
Як і цар Давид, Він був помазаний на царя у 
віці 30 років. Дата коронації — 14 Нісан, а Він 
воскрес із мертвих 29 квітня, у 28 році нашого 
календаря. 
 
Я міг помилитися в якійсь частині коду. 
Можливо, я також помиляюся в цій гіпотезі. 
Якщо це так, через кілька років, коли ми 
поглянемо назад, ми будемо сміятися з усього 
цього. Однак, якщо те, що я представляю, є 
правильним, і гіпотеза є вірною, я вважаю, 
що це має потенціал змінити розуміння 
життів певних людей, а також спосіб, яким 
вони дивляться на роботу, інвестиції та 
очікування майбутнього. 
 
Ось чому я хочу підкреслити, що я не 
намагаюся передбачити майбутнє, і не 
вважаю себе пророком. І я не намагаюся 
вразити когось. Насправді, єдина вигода від 
вивчення цих тем тут полягає в тому, щоб 
поділитися чимось, що має потенціал бути 
цікавою дедукцією. 
 
Я просто захоплююсь числами та 
розрахунками, і маю величезну цікавість до 
розуміння реальності. Те, як працює мій 
мозок, дозволяє мені мати достатньо 
дисципліни, щоб зосередитися на темах, які 
мене цікавлять, навіть якщо це означає 
ставити під сумнів наші найосновніші та 
найпоширеніші уявлення про те, як працює 
життя. 
 

* * * 
 

Алгоритм для викупу втраченого часу як 
стратегії управління ризиками 
 
Якщо гіпотеза попередньої ідеї вірна, то ми 
всі стикаємося з важливим питанням нашого 
існування: "Якщо повернення Господа 
неминуче, і кожен день наближає нас до 
цього, чи готовий я дати звіт за своє життя?" 
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This thought is not insignificant because it invites 
deep reflection. So, one might ask other similar 
questions: What have I done with what God has 
placed in my hands, under my authority and 
responsibility? Why did I allow myself to make so 
many mistakes, waste so much time, or make such 
bad decisions in the past? 
 
 
An inevitable reality for everyone is death, but the 
problem with it is that we tend to avoid thinking 
about it by distracting ourselves or even by 
idolizing false things. However, that doesn't 
prevent us from having to face it someday. 
 
 
In fact, these questions may seem similar to those 
a believer with a terminal illness might ask 
himself. 
 
The questions raised are not trivial if we accept 
the possibility of the supernatural. As you can see, 
the hypothesis from the previous idea led me to a 
significant reflection, and my conclusion was 
clear: 
 
Jesus Himself warns us in Matthew 24 about the 
importance of staying vigilant, and so, I decided 
that I don’t want to face that moment unprepared, 
unaware, or asleep. Therefore, I understood that 
it’s never too late to act. 
 
 
I want to share some examples of how one can 
redeem wasted time, if, like me, you come to a 
similar conclusion. I am not sharing these to boast 
or show off, but to document my experience and 
perhaps inspire someone else to do something 
similar. 
 
What you read next may actually be more of a 
timeline of what John the Baptist referred to as 
bearing "fruits of repentance," but what I have 
gained so far has amazed me, and it has everything 
to do with what we will do in Bina. 
 
 
To date, I have tried to do everything humanly 
possible to reach as many people as possible with 
the message of Christ. 
 

Ця думка не є незначною, оскільки вона 
запрошує до глибоких роздумів. Тому можна 
задати інші подібні питання: Що я зробив із 
тим, що Бог поклав у мої руки, під моєю 
владою та відповідальністю? Чому я дозволив 
собі робити так багато помилок, марнувати 
стільки часу або приймати такі погані 
рішення в минулому? 
 
Неминуща реальність для кожної людини — 
це смерть, але проблема полягає в тому, що 
ми схильні уникати думок про неї, 
відволікаючись або навіть обожнюючи хибні 
речі. Проте це не заважає нам стикатися з 
нею колись. 
 
Насправді, ці питання можуть здатися 
схожими на ті, які задає собі віруюча людина 
з термінальним захворюванням. 
 
Поставлені питання не є тривіальними, якщо 
ми приймаємо можливість надприродного. 
Як ви бачите, гіпотеза з попередньої ідеї 
привела мене до значного роздуму, і моє 
висновок був чітким: 
 
Ісус сам попереджає нас у Євангелії від Матвія 
24 про важливість бути пильними, тому я 
вирішив, що не хочу зустрічати той момент 
непідготовленим, неосвіченим чи в сонному 
стані. Тому я зрозумів, що ніколи не пізно 
діяти. 
 
Я хочу поділитися кількома прикладами того, 
як можна викупити втрачені часи, якщо, як і я, 
ви прийшли до подібного висновку. Я не 
ділюсь цим, щоб хвалитись чи показуватися, 
а щоб зафіксувати свій досвід і, можливо, 
надихнути когось на подібні дії. 
 
Те, що ви прочитаєте далі, може бути більше 
схоже на хронологію того, що Іван 
Хреститель називав "плодами покаяння", але 
те, що я здобув до цього моменту, вразило 
мене, і це має все спільне з тим, що ми 
будемо робити в Біні. 
 
До цього часу я намагався зробити все 
можливе, щоб донести послання Христа до 
якомога більшої кількості людей. 
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However, I have learned that the value is not in 
the number of people reached or how many 
disciples you’ve made, but in acting in obedience 
to the guidance of the Holy Spirit to do God's will 
for a specific situation and moment. 
 
Each one of us has unique talents and abilities, 
and comparisons don’t help anything. 
 
 
In my opinion, what matters are the small and 
humble steps because the gospel works like a 
mustard seed or like a little yeast that transforms 
the whole dough. 
 
We can also think of any action related to the 
gospel as a chain reaction, similar to a nuclear 
reaction, that has an impact like compound 
growth, which leads to eternal value because we 
are talking about the Kingdom of Heaven. 
 
 
For example, even though I have less than 2,000 
subscribers on my Facebook page, thanks to using 
advertising and several organic techniques, I have 
reached over 700,000 people. 
https://www.facebook.com/GuillermoEstefani
Monarrez 
 
 
I believe that, although the numbers are modest 
when compared to more popular pages, I am 
convinced that this effort has been timely and has 
contributed, in some way, to some of the changes 
we see in the current reality. 
 
 
In January 2022, I set myself a goal: to review each 
chapter of "Mere Christianity" by C.S. Lewis and 
record a series of explanatory videos for each one. 
 
 
 
Lewis is considered one of the most influential 
theologians of the 20th century, and in this work, 
he clearly and deeply addresses the arguments of 
modern atheism, offering a solid and relevant 
Christian response. 
 
 
 

Однак я навчився, що цінність не в кількості 
досягнутих людей чи кількості учнів, яких ви 
зробили, а в тому, щоб діяти в послуху до 
вказівок Святого Духа, виконуючи Божу волю 
для конкретної ситуації та моменту. 
 
Кожен з нас має унікальні таланти та 
здібності, і порівняння не допомагають 
нічому. 
 
На мою думку, важливі маленькі та скромні 
кроки, тому що Євангеліє працює як гірчичне 
зерно чи як маленька дріжджі, що 
перетворює все тісто. 
 
Ми також можемо розглядати будь-яку дію, 
пов'язану з Євангелієм, як ланцюгову реакцію, 
подібну до ядерної реакції, яка має вплив, 
подібний до складного зростання, що 
призводить до вічної цінності, адже ми 
говоримо про Царство Небесне. 
 
Наприклад, хоча у мене менше ніж 2000 
підписників на моїй сторінці у Facebook, 
завдяки використанню реклами та кількох 
органічних технік, я досяг понад 700 000 
людей. 

https://www.facebook.com/GuillermoEstefani
Monarrez  
 
Я вважаю, що хоча цифри скромні в 
порівнянні з більш популярними сторінками, 
я переконаний, що це зусилля було 
своєчасним і в якійсь мірі сприяло деяким 
змінам, які ми бачимо в теперішній 
реальності. 
 
У січні 2022 року я поставив перед собою 
мету: переглянути кожен розділ книги 
"Просте християнство" К.С. Льюїса та 
записати серію пояснювальних відео для 
кожного з них. 
 
Льюїс вважається одним з найбільш 
впливових теологів 20 століття, і в цій роботі 
він чітко та глибоко розглядає аргументи 
сучасного атеїзму, пропонуючи солідну та 
актуальну християнську відповідь. 
 
 
 

https://www.facebook.com/GuillermoEstefaniMonarrez
https://www.facebook.com/GuillermoEstefaniMonarrez
https://www.facebook.com/GuillermoEstefaniMonarrez
https://www.facebook.com/GuillermoEstefaniMonarrez
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Between January and February of that year, I 
worked on developing content that I hope will 
serve as a resource for those seeking a deeper 
understanding of Christian thought in today's 
world. 
 
The most interesting thing about this work is that 
Lewis examines what Christianity really is, among 
other topics such as the foundation of Christian 
morality, the virtues that support it, and the hope 
we have by being part of God's people. 
 
 
The series is available on YouTube for those who 
want to explore Lewis' approach, chapter by 
chapter. 
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf
7EpEC6g-08VMxBa0f54AkFUVQEcY 
 
From March to May of 2022, I focused on 
another important work of modern Christian 
apologetics: "The Case for Christ" by Lee Strobel. 
 
This book documents and proves the historical 
evidence and arguments about the life of Christ, 
His death, and His resurrection. 
 
Inspired by Strobel’s work, I created another 
series of videos where I added additional evidence 
and reasoning that, in my opinion, further 
strengthen the case presented by Strobel. 
 
This material is also available on YouTube, as an 
invitation to dive deeper into the evidence and 
reflect. 
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf
7EpEC6j9Rx_3g7iIslcI-2yolpAQ 
 
 
From May to July, my focus shifted again, this 
time to the principles of Christian stewardship. 
I felt the need to document and share the 
principles that I believe are essential for living a 
life of stewardship in all areas, especially in 
relation to material things and finances. 
 
 
 
 
 
 

Між січнем і лютим того року я працював над 
розробкою контенту, який, я сподіваюся, 
стане корисним ресурсом для тих, хто шукає 
глибше розуміння християнської думки в 
сучасному світі. 
 
Найцікавіше в цій роботі те, що Льюїс 
розглядає, що насправді є християнством, 
серед інших тем, таких як основи 
християнської моралі, чесноти, що її 
підтримують, та надія, яку ми маємо, будучи 
частиною Божого народу. 
 
Ця серія доступна на YouTube для тих, хто 
хоче детальніше ознайомитися з підходом 
Льюїса, розглядаючи його главу за главою. 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HB
f7EpEC6g-08VMxBa0f54AkFUVQEcY  
 
З березня по травень 2022 року я зосередився 
на іншій важливій роботі сучасної 
християнської апологетики: "Справа Христа" 
Лі Стробела. 
 
Ця книга документує та доводить історичні 
свідчення та аргументи про життя Христа, 
Його смерть і Воскресіння. 
 
Натхнений роботою Стробела, я створив ще 
одну серію відео, де додав додаткові докази та 
міркування, які, на мою думку, ще більше 
зміцнюють справу, представлену Стробелом. 
 
Цей матеріал також доступний на YouTube, 
як запрошення зануритися в докази та 
поміркувати. 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HB
f7EpEC6j9Rx_3g7iIslcI-2yolpAQ  
 
З травня по липень я знову змістив свою 
увагу, цього разу на принципи 
християнського управління. Я відчув 
необхідність задокументувати та поділитися 
принципами, які, на мою думку, є основними 
для життя з почуттям відповідальності в усіх 
сферах, особливо у відношенні до 
матеріальних речей та фінансів. 
 
 
 
 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6g-08VMxBa0f54AkFUVQEcY
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6g-08VMxBa0f54AkFUVQEcY
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6j9Rx_3g7iIslcI-2yolpAQ
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6j9Rx_3g7iIslcI-2yolpAQ
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6g-08VMxBa0f54AkFUVQEcY
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6g-08VMxBa0f54AkFUVQEcY
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6j9Rx_3g7iIslcI-2yolpAQ
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6j9Rx_3g7iIslcI-2yolpAQ


Page 62 of 91 
 

 

 

 
2024 Letter to Bina Shareholders (Ukranian translation) | Bina Ormasel, S.A.P.I. de C.V. 

This collection of videos is also available on 
YouTube, and it aims to offer a practical and 
accessible perspective for those who want to live 
with a sense of responsibility and Christian 
purpose. 
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf
7EpEC6jb_Oy_5aS7x28TVstIlPCS 
 
 
 
At the same time, between April and June 2022, I 
started another project: recording the Bible in 
Spanish so that it could be available on Spotify. 
 
The possibility that anyone, anywhere with 
internet access, could listen to the Bible in a 
modern language seemed invaluable to me. 
 
 
So far, more than 2,300 people in 50 countries 
have played these audio recordings about 26,000 
times. This project has been an unexpected 
privilege; I never imagined that I could read the 
Scriptures to so many people at once. 
 
 
To make it easier to listen, I’ve organized playlists 
on Spotify. 
https://open.spotify.com/playlist/2FfP5XIvCB
yNrAxYJYslx0?si=48933ba98042468a 
 
 
Here’s one playlist dedicated exclusively to the 
New Testament based on this podcast. 
https://open.spotify.com/playlist/6y2IxKiXrgN
OZZvXhHVKkH?si=6b84e3d4d2664845 
 
On August 28, 2022, after two weeks, I finished 
the manuscript of a book I titled “How to Value 
Your Days? (or How to Recover from Lost 
Time).” 
 
I used the reflections I had made about time to 
create a simple thesis: a manual with a practical 
method for using our days, weeks, and seasons 
wisely. 
 
My main discovery here is an algorithm based on 
questions, which tries to follow the order in which 
God made everything in one week, and I called it 
"the creative week." 
 

Ця серія відео також доступна на YouTube і 
має на меті запропонувати практичну та 
доступну перспективу для тих, хто хоче жити 
з почуттям відповідальності та 
християнською метою.  
 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HB
f7EpEC6jb_Oy_5aS7x28TVstIlPCS 
 
Одночасно, між квітнем і червнем 2022 року, 
я розпочав ще один проєкт: запис Біблії 
іспанською мовою, щоб вона була доступна 
на Spotify. 
 
Можливість того, що будь-хто, де б він не 
знаходився і мав доступ до Інтернету, може 
послухати Біблію на сучасній мові, здавалася 
мені безцінною. 
 
На сьогоднішній день більше ніж 2 300 
людей у 50 країнах прослухали ці аудіозаписи 
близько 26 000 разів. Цей проєкт став 
несподіваною привілеєю; я ніколи не уявляв, 
що зможу читати Писання такій великій 
кількості людей одночасно. 
 
Для зручності прослуховування я організував 
плейлисти на Spotify. 

https://open.spotify.com/playlist/2FfP5XIvCBy
NrAxYJYslx0?si=48933ba98042468a  
 
Ось один плейлист, присвячений виключно 
Новому Заповіту, заснований на цьому 
подкасті. 

https://open.spotify.com/playlist/6y2IxKiXrgN
OZZvXhHVKkH?si=6b84e3d4d2664845  
 
28 серпня 2022 року, після двох тижнів, я 
завершив рукопис книги, яку я назвав "Як 
оцінити свої дні? (або Як відновити втрачене 
час)". 
 
Я використав роздуми, які я робив про час, 
щоб створити просту тезу: посібник з 
практичним методом розумного 
використання наших днів, тижнів і сезонів. 
 
Моє головне відкриття тут — це алгоритм, 
заснований на питаннях, який намагається 
слідувати порядку, в якому Бог створив усе за 

https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jb_Oy_5aS7x28TVstIlPCS
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jb_Oy_5aS7x28TVstIlPCS
https://open.spotify.com/playlist/2FfP5XIvCByNrAxYJYslx0?si=48933ba98042468a
https://open.spotify.com/playlist/2FfP5XIvCByNrAxYJYslx0?si=48933ba98042468a
https://open.spotify.com/playlist/6y2IxKiXrgNOZZvXhHVKkH?si=6b84e3d4d2664845
https://open.spotify.com/playlist/6y2IxKiXrgNOZZvXhHVKkH?si=6b84e3d4d2664845
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jb_Oy_5aS7x28TVstIlPCS
https://www.youtube.com/playlist?list=PL0HBf7EpEC6jb_Oy_5aS7x28TVstIlPCS
https://open.spotify.com/playlist/2FfP5XIvCByNrAxYJYslx0?si=48933ba98042468a
https://open.spotify.com/playlist/2FfP5XIvCByNrAxYJYslx0?si=48933ba98042468a
https://open.spotify.com/playlist/6y2IxKiXrgNOZZvXhHVKkH?si=6b84e3d4d2664845
https://open.spotify.com/playlist/6y2IxKiXrgNOZZvXhHVKkH?si=6b84e3d4d2664845
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After years of wrong decisions, I believe it is 
possible to recover lost time using a method that 
encourages decisions based on applying wisdom. 
 
https://www.amazon.com/dp/B0BD1V2GS7 
 
I show this algorithm in the following table, but 
for practical purposes, bear in mind that the 
explanations are in the book. 
 

один тиждень, і я назвав його "творчим 
тижнем". 
 
Після років неправильних рішень я вірю, що 
можливо відновити втрачений час, 
використовуючи метод, який стимулює 
прийняття рішень на основі мудрості. 
 

https://www.amazon.com/dp/B0BD1V2GS7  
 
Я показую цей алгоритм у наступній таблиці, 
але для практичних цілей майте на увазі, що 
пояснення знаходяться в книзі. 

 
 
To use this tool properly, the approach is as follows: "In prayer time, ask the Holy Spirit for help to 
answer the following questions..." 
 

# Day Focus 
At night, 

before sleep 
At dawn, 

before working 

1. Firstborn 

What can I do today 
to celebrate Christ 

Jesus as the 
Firstborn? 

(Saturday night) 
What is the ONE thing I can do this 

week to expand the kingdom of 
Heaven on Earth? 

What is the ONE significant 
achievement for this week if 

everything goes well? 

2. Clear 
Decide how to 

overcome the main 
obstacle. 

(Sunday night) 
What is the main obstacle in my 

heart that hinders me from 
accomplishing the ONE thing I need 

to do this week? 

How can I address the main 
obstacle preventing me from 

accomplishing the ONE thing I 
must do this week? 

3. Sort out 

Choose the ONE 
category that will 

have the most 
impact on the 

desired outcome. 

(Monday night) 
Which area of my heart am I 

strongest in and willing to 
compromise to achieve the ONE 

thing? 

Which area am I strongest in and 
willing to sacrifice to achieve the 

ONE thing? 

4. Systems 

Implement the 
simplest approach to 

accomplish the 
ONE thing. 

(Tuesday night) 
What should be the sole focus in my 

heart to expand the kingdom of 
Heaven in the simplest way? 

Are there any overlooked factors 
hindering my focus on the ONE 

thing? 

5. Multiply 

Share the 
opportunity to 
accomplish the 

ONE thing. 

(Wednesday night) 
What hinders me in my heart from 
placing what I have in the hands of 

Christ Jesus to bless it? 

If limited to two hours of work 
per day due to a heart attack, 

what's the ONE thing I should 
prioritize and how can I delegate 

the rest? 

6. Culminate 
Do something 

wonderful 

(Thursday night) 
Where in my life does the mighty 
hand of the Lord Jesus require a 

miracle? 

What is the ONE thing that 
would make this task wonderful? 

7. Rest Embrace mercy 

(Friday night) 
Who is the person I feel owes me 
the most, and how much do they 

owe me? 

How can I celebrate that Christ 
Jesus is the Lord of Rest? 

 
  

https://www.amazon.com/dp/B0BD1V2GS7
https://www.amazon.com/dp/B0BD1V2GS7
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Щоб правильно використовувати цей інструмент, підхід такий: «Під час молитви попросіть 
Святого Духа допомогти відповісти на наступні запитання...» 
 
# День Фокус Вночі, перед сном На світанку, перед роботою 

1 Першонароджений Що я можу зробити 
сьогодні, щоб 

відсвяткувати Христа 
Ісуса як 

Першонародженого? 

(Суботньої ночі) Яка ОДНА 
річ, яку я можу зробити цього 

тижня, щоб розширити 
Царство Небесне на Землі? 

Яке ОДНЕ значне 
досягнення цього тижня, 

якщо все піде добре? 

2 Чистота Визначте, як 
подолати головну 

перешкоду. 

(Неділя вночі) Яка головна 
перешкода в моєму серці 

заважає мені виконати ОДНУ 
річ, яку я повинен зробити 

цього тижня? 

Як я можу вирішити головну 
перешкоду, яка заважає мені 
виконати ОДНУ річ, яку я 

повинен зробити цього 
тижня? 

3 Відсортувати Виберіть ОДНУ 
категорію, яка 

матиме найбільший 
вплив на бажаний 

результат. 

(Понеділок вночі) В якій сфері 
мого серця я найбільш сильний 

і готовий йти на компроміси, 
щоб досягти ОДНУ мету? 

В якій сфері я найбільш 
сильний і готовий 

жертвувати, щоб досягти 
ОДНУ мету? 

4 Системи Впровадьте 
найпростіший підхід 

для досягнення 
ОДНІєї мети. 

(Вівторок вночі) Який має бути 
єдиний фокус у моєму серці, 
щоб найпростішим способом 
розширити Царство Небесне? 

Чи є недооцінені фактори, 
які заважають моєму фокусу 

на ОДНІЙ меті? 

5 Множення Поділіться 
можливістю досягти 

ОДНІєї мети. 

(Середа вночі) Що заважає мені 
в моєму серці передати те, що я 
маю, в руки Христа Ісуса, щоб 

Він це благословив? 

Якщо обмежено двома 
годинами роботи на день 
через інфаркт, яку ОДНУ 
річ я повинен пріоритетно 

виконати і як делегувати 
решту? 

6 Завершення Зробіть щось чудове (Четвер вночі) Де в моєму житті 
сильна рука Господа Ісуса 

потребує чудо? 

Яка ОДНА річ зробить це 
завдання чудовим? 

7 Відпочинок Прийміть милосердя (П’ятниця вночі) Хто є тією 
особою, яка, на мою думку, 

завинила найбільше, і скільки 
вони мені завинили? 

Як я можу святкувати, що 
Христос Ісус є Господом 

Відпочинку? 

 
 

 
A couple of days after finishing this book, a 
persistent question came to my mind: "Given 
that this book describes the reality, what should 
my priority be?" 
 
I soon came across a report from 2021 that gave 
an impressive number: of the more than 8 billion 
adults in the world, around 1.6 billion identified 
as members of the Christian Church. 
 
With that number in mind, on August 30, I 
wrote an essay thinking about the size of the task 
of preaching the gospel for the Christian church 
in the 21st century. 
 

 
Кілька днів після того, як я закінчив цю книгу, в 
моїй голові з’явилося наполегливе питання: 
«Оскільки ця книга описує реальність, яка повинна 
бути моя пріоритетність?» 
 
Незабаром я натрапив на звіт 2021 року, який 
навів вражаючу цифру: з понад 8 мільярдів 
дорослих людей у світі близько 1,6 мільярда 
ідентифікували себе як члени Християнської 
Церкви. 
 
З цією цифрою на увазі, 30 серпня я написав есе, 
розмірковуючи про величезний обсяг завдання 
проповідування Євангелія для Християнської 
Церкви в 21 столітті. 
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Using logic, to achieve total evangelization in 
150 weeks, it can be calculated that a growth rate 
of +1.1% per week for the Christian church 
would be needed. 
 
After carefully considering the matter and 
praying about it, my conclusion was that the 
most logical and practical method to achieve this 
seemed to be the following: one believer of the 
current Christian Church reaching one non-
believer each year. 
 
The process of the algorithm doesn’t require 
software but is repeated with a simple and logical 
pattern: 
 

• In the first year, one believer could share 
the gospel with three non-believing 
friends, expecting at least one of them to 
accept it. 

 
• In the second year, two believers would 

communicate the gospel to six non-
believers, expecting that two would 
accept it. 

 
• In the third year, three believers would 

share the message with nine people, thus 
completing the task on a global scale. 

 
I also remember that, from September to 
December 2022, while I was writing this manual, 
the state of Durango was going through a 
financial crisis. It was said that the previous 
government had left the public finances in ruins, 
and overall, there was a sense of pessimism and 
depression throughout the city. 
 
In the middle of this situation, I focused on 
documenting a simple method of evangelism for 
anyone, regardless of their temperament.  
 
During September 2022, I worked on shaping 
this plan into a personal evangelism manual, for 
which I received wonderful help and feedback 
from several members of the Christian church in 
Durango. 
 
 
 
 

Використовуючи логіку, можна обчислити, що 
для досягнення повної євангелізації за 150 тижнів 
необхідний темп зростання християнської церкви 
на рівні +1,1% на тиждень. 
 
Після ретельного розгляду питання та молитви, я 
дійшов висновку, що найбільш логічний і 
практичний метод досягнення цього виглядав 
наступним чином: один віруючий із поточної 
християнської церкви повинен досягати одного 
невіруючого кожного року. 
 
 
Процес алгоритму не потребує програмного 
забезпечення, а повторюється за простим і 
логічним шаблоном: 
 
 

• У перший рік один віруючий може 
поділитися Євангелієм з трьома 
невіруючими друзями, очікуючи, що хоча 
б один із них прийме його. 

 
• У другий рік двоє віруючих спілкуються з 

шістьма невіруючими, очікуючи, що двоє 
з них приймуть Євангеліє. 

 
• У третій рік троє віруючих діляться 

посланням з дев'ятьма людьми, таким 
чином виконуючи завдання на 
глобальному рівні. 

 
 
Я також пам'ятаю, що з вересня по грудень 2022 
року, коли я писав цей посібник, штат Дуранго 
переживав фінансову кризу. Говорили, що 
попередній уряд залишив державні фінанси в 
руїнах, і загалом у місті панувало відчуття 
песимізму та депресії. 
 
В умовах цієї ситуації я зосередився на 
документуванні простого методу євангелізації для 
кожного, незалежно від їхнього темпераменту. 
 
У вересні 2022 року я працював над створенням 
цього плану у вигляді особистого посібника з 
євангелізації, для чого отримав чудову допомогу та 
відгуки від кількох членів християнської церкви в 
Дуранго. 
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Roxana, a friend and a fellow shareholder of 
Bina, reviewed the final text on October 28, and 
on October 30, it was published, along with 
illustrations by Juan Pablo Robles, which he had 
completed about the Beatitudes of Jesus. 
https://www.amazon.com/dp/B0BP2Y3TC5 
 
After finishing the book, one day while washing 
the dishes at my parents' house, my mother joked, 
suggesting that I write about the "fruit of the Holy 
Spirit." 
 
Then, in November 2022, during a trip to 
Guadalajara, I had a conversation with Santiago 
Castillo, who mentioned something about Ray 
Dalio and his book “Principles.” 
 
This motivated me to read Dalio's work, which I 
had once put aside, and from that reading, an idea 
came to me: to write a Christian response to his 
approach, which I felt was colored with 
pantheistic ideas. 
 
My book, “Principles for Living in the Spirit,” was 
published in December 2022 and offers a 
Christian perspective, which I believe is more 
realistic than Dalio’s. Although I respect Dalio a 
lot, I think he ignores the reality of the Holy Spirit, 
which makes his work incomplete. 
https://www.amazon.com/dp/B0BP1GL58T/ 
 
During that trip in November, while returning to 
Durango on the Zacatecas highway, I listened to 
the song "No Longer Slaves" by Zack Williams, 
recorded live in a Tennessee prison. 
https://open.spotify.com/intl-
es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45c
c56f954344 
 
Something resonated deeply inside me, and I 
thought: "No one has as much time to reflect on 
what matters as those who are in prison." 
 
So, I concluded that, unlike my acquaintances 
who I sent the 2021 book “He Is,” the guys at 
prison would be more than interested to pay 
attention to the message of the book. 
 
 
 
 

Роксана, подруга і співвласниця акцій Bina, 
переглянула фінальний текст 28 жовтня, а 30 
жовтня книга була опублікована разом з 
ілюстраціями Хуана Пабло Роблеса, які він 
завершив на тему Блаженств Ісуса. 
https://www.amazon.com/dp/B0BP2Y3TC5  
 
 
Після завершення книги, одного дня, миючи 
посуд у будинку батьків, моя мати пожартувала, 
запропонувавши мені написати про "плід Святого 
Духа". 
 
Тоді, у листопаді 2022 року, під час поїздки до 
Гвадалахари, я мав розмову з Сантьяго Кастільйо, 
який згадував щось про Рея Даліо і його книгу 
"Принципи". 
 
Це мотивувало мене прочитати роботу Даліо, яку 
я колись відклали, і з цього читання в мене 
з'явилася ідея: написати християнську відповідь на 
його підхід, який, на мою думку, був забарвлений 
пантheїстичними ідеями. 
 
 
Моя книга "Принципи для життя в Дусі" була 
опублікована в грудні 2022 року і пропонує 
християнську перспективу, яку я вважаю більш 
реалістичною, ніж підхід Даліо. Хоч я дуже 
поважаю Даліо, вважаю, що він ігнорує реальність 
Святого Духа, що робить його роботу неповною. 
https://www.amazon.com/dp/B0BP1GL58T/  
 
 
Під час тієї поїздки в листопаді, повертаючись до 
Дуранго по шосе до Сакатекаса, я слухав пісню 
"No Longer Slaves" Закка Вільямса, записану 
наживо у тюремному закладі Теннессі. 
https://open.spotify.com/intl-
es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f
954344  
 
Щось глибоко відгукнулося всередині мене, і я 
подумав: "Ніхто не має стільки часу для роздумів 
про важливе, як ті, хто в тюрмі." 
 
Тому я зробив висновок, що, на відміну від моїх 
знайомих, яким я надіслав книгу 2021 року "Він є", 
хлопці в тюрмі будуть більш зацікавлені звернути 
увагу на повідомлення цієї книги. 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.amazon.com/dp/B0BP2Y3TC5
https://www.amazon.com/dp/B0BP1GL58T/
https://open.spotify.com/intl-es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f954344
https://open.spotify.com/intl-es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f954344
https://open.spotify.com/intl-es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f954344
https://www.amazon.com/dp/B0BP2Y3TC5
https://www.amazon.com/dp/B0BP1GL58T/
https://open.spotify.com/intl-es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f954344
https://open.spotify.com/intl-es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f954344
https://open.spotify.com/intl-es/track/1e2WZAaJXlFAk5801jJyM7?si=fbe45cc56f954344
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I decided I needed to find a way to get the 
message to them. I told my mother about it, and 
she told me about a pastor from a local church 
who had been involved in this ministry in the state 
prison of Durango for many years. 
 
However, when I looked into the situation at the 
state prison, I heard disturbing rumors within the 
Christian community. 
 
It was said that organized crime had infiltrated the 
church, with some of its members pretending to 
be pastors. It was also said that it was nearly 
impossible to access the prison through a 
Christian ministry at that time. 
 
In the midst of this uncertainty, I decided to keep 
pushing with the leaders of my church to try 
again. I was determined about this, and 
throughout those months, we prayed about it 
constantly. 
 
In February, something unexpected happened: 
federal authorities from Mexico City arrested 
those who had been blocking the Christian 
ministry in the state prison. As a result, the doors 
to the local church were opened again. It wasn't 
something we did; I'm sure it was the power of 
the Holy Spirit answering the prayers of several 
Christian congregations. 
 
From February to May 2023, I had the chance to 
share the gospel in the main prison of the state of 
Durango.  
 
The Catholic Church welcomed us on Thursday’s 
noon. During that time, something became clear 
to me, and it can be summed up in a phrase that 
is common in the ministry there: "There are free 
people who are prisoners of their sin, and there 
are prisoners who are free in Christ." 
 
In addition to offering them a hug and a sign of 
dignity that is rare in those places, I wanted them 
to have the opportunity to read the Bible out loud. 
 
Months before my time in visiting that prison 
ended, I started encouraging the prisoners to get 
a Bible. We used to pray for authorities such as 
our governor and judges. 
 

Я вирішив, що мені потрібно знайти спосіб 
донести це повідомлення до них. Я розповів про 
це своїй матері, і вона розповіла мені про пастора 
з місцевої церкви, який багато років займався цим 
служінням у державній тюрмі Дуранго. 
 
Однак, коли я почав вивчати ситуацію в 
державній тюрмі, я почув тривожні чутки серед 
християнської спільноти. 
 
 
Говорили, що організована злочинність проникла 
в церкву, і деякі з її членів вдавали пасторів. Також 
говорили, що на той час було майже неможливо 
потрапити в тюрму через християнське служіння. 
 
 
 
В умовах цієї невизначеності я вирішив 
продовжувати намагатися разом з лідерами моєї 
церкви. Я був рішуче налаштований, і протягом 
тих місяців ми постійно молилися про це. 
 
 
У лютому сталося несподіване: федеральні влади з 
Мехіко затримали тих, хто блокував християнське 
служіння в державній тюрмі. В результаті двері до 
місцевої церкви знову відкрилися. Це не було 
нашим досягненням; я впевнений, що це була 
сила Святого Духа, яка відповідала на молитви 
кількох християнських громад. 
 
 
 
З лютого по травень 2023 року я мав можливість 
поділитися євангелієм у головній тюрмі штату 
Дуранго. 
 
Католицька церква прийняла нас у четвер після 
полудня. Того часу для мене стало очевидним 
одне, і це можна підсумувати фразою, що є 
поширеною в служінні там: "Є вільні люди, які є 
в'язнями своїх гріхів, і є в'язні, які вільні в Христі." 
 
 
 
Окрім того, щоб запропонувати їм обійми та знак 
гідності, рідкісний у таких місцях, я хотів, щоб 
вони мали можливість читати Біблію вголос. 
 
За кілька місяців до того, як закінчилося моє 
перебування в цій тюрмі, я почав заохочувати 
в'язнів придбати Біблію. Ми молилися за владу, 
таку як наш губернатор і суддів. 
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During each time I had a short time to share an 
idea with them, with support from the priest at 
the church, I encouraged some brave individuals 
to come forward and read a Psalm or another 
passage aloud to all the prisoners assembled. 
 
Seeing how it brought them joy inspired me to 
urge them to ask their families to bring them a 
Bible. Their situation became a personal burden 
for me. I prayed a lot, asking God for resources 
so that each of them could receive their own 
Bible. 
 
One of those visits, after I repeatedly suggested 
they ask their families for a Bible, one of the 
prisoners said to me in front of everyone: 
 
“No, you don’t understand. Yesterday, they went 
through each of our cells and handed us a Bible.” 
She showed me a small blue booklet. It was a New 
Testament like the ones you find in hotels. Each 
prisoner pulled a Gideon Bible out of their 
pocket! 
 
In May, when my time in the prison ended, I 
began to get involved in the local church's street 
evangelism initiatives. 
 
Because of this, I felt a calling to share the gospel 
out loud from Plazuela Baca Ortiz a local town 
square. The evangelism team supported me the 
few times we were together. This happened 
around May and June of 2024. 
 
Eventually, I decided to join another church 
where they read the Bible verse by verse, but I 
didn’t stop my commitment to the Plazuela. From 
June 2023 to June 2024, every Thursday I went to 
this square to openly preach the gospel to tens of 
thousands of people from Durango. 
 
The results and the explanation in Spanish of 
what was done with the preaching program in the 
town square can be found here: 
 
https://guillermoestmon.substack.com/p/el-dia-
10-del-mes-2-del-ano-
1996?utm_source=publication-search 
 
 
 

Кожного разу, коли у мене був короткий час, щоб 
поділитися ідеєю з ними, за підтримки священика 
церкви, я заохочував деяких відважних осіб вийти 
вперед і прочитати Псалом або інший уривок 
вголос для всіх в'язнів, які зібралися. 
 
 
Бачачи, як це приносить їм радість, я був 
натхнений закликати їх попросити свої родини 
принести їм Біблію. Їхня ситуація стала моїм 
особистим тягарем. Я багато молився, просячи 
Бога про ресурси, щоб кожен із них міг отримати 
свою власну Біблію. 
 
Під час одного з цих відвідувань, після того, як я 
неодноразово пропонував їм попросити родини 
про Біблію, одна з ув’язнених сказала мені перед 
усіма: 
 
"Ні, ви не розумієте. Вчора вони пройшли через 
кожну нашу камеру і дали нам Біблію." Вона 
показала мені маленьку синю книжечку. Це була 
новий заповіт, схожий на ті, що знаходяться в 
готелях. Кожен ув’язнений дістав Біблію Гідеона зі 
своєї кишені! 
 
 
У травні, коли моє перебування в тюрмі 
закінчилося, я почав брати участь у вуличних 
євангелізаційних ініціативах місцевої церкви. 
 
Через це я відчув поклик поділитися євангелієм 
вголос з площі Пласуела Бака Ортіс, місцевої 
площі. Команда євангелістів підтримала мене під 
час тих кількох разів, коли ми були разом. Це 
сталося в травні та червні 2024 року. 
 
Згодом я вирішив приєднатися до іншої церкви, 
де читають Біблію вірш за віршем, але я не 
припинив свою відданість Пласуелі. З червня 2023 
по червень 2024 року кожного четверга я йшов на 
цю площу, щоб відкрито проповідувати євангеліє 
десяткам тисяч людей з Дуранго. 
 
 
Результати та пояснення іспанською мовою того, 
що було зроблено в рамках програми 
проповідування на площі, можна знайти тут: 
 
https://guillermoestmon.substack.com/p/el-dia-10-
del-mes-2-del-ano-1996?utm_source=publication-
search 
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It was at this square, known as the "terror square," 
where I first came into contact with the Tepehuan 
communities, who have been using the plaza as a 
meeting point for centuries. 
 
Between September 25 and October 14, 2023, I 
conducted a survey to understand the 
motivations, desires, needs, and aspirations of 
Bina's members regarding life. 
 
The results showed me that these topics could 
benefit a larger audience because the value I 
found in these conversations was worth sharing. 
 
That's when, on October 13, I decided to start a 
newsletter called "Comunicación de Guillermo" 
with the aim of writing about relevant and useful 
topics for society. 
 
The first essay, titled "Intrinsic Value," explores 
this concept in depth, and you can read it here (in 
Spanish): 
https://guillermoestmon.substack.com/p/el-
secreto-del-valor-intrinseco . 
 
By December 2023, I had formed a friendship 
with several people who came to the Plazuela on 
Thursday afternoons, including Don Calixto. I 
also became friends with Perfecto, a Tepehuan 
leader who pointed out that I wouldn’t really help 
his people in that square, so he helped me by 
guiding me to find the common house for 
indigenous people in the city of Durango. 
 
At the beginning of 2024, I decided to begin an 
evangelism process at this Tepehuan house in 
Santa María de Ocotan. 
 
This allowed me to meet Eliseo, a relative of 
Perfecto and a leader of this community in the city 
of Durango. 
 
Eliseo kindly shared with me important aspects of 
Tepehuan life, and I had the privilege of receiving 
his direct guidance. 
 
Every Tuesday afternoon, we read the gospels in 
both Spanish and the O'Dam language. 
 
What I have learned from these interactions is 
documented in a memorandum that I can freely 
share upon request. 

Це була площа, відома як "площа терору", де я 
вперше познайомився з громадами Тепехуанів, які 
використовували цю площу як місце для зустрічей 
протягом століть. 
 
 
З 25 вересня по 14 жовтня 2023 року я провів 
опитування, щоб зрозуміти мотиви, бажання, 
потреби та прагнення членів Біни щодо життя. 
 
 
Результати показали мені, що ці теми можуть бути 
корисними для ширшої аудиторії, оскільки 
цінність, яку я знайшов у цих розмовах, варта 
того, щоб поділитися. 
 
Саме тоді, 13 жовтня, я вирішив почати розсилку 
під назвою "Комунікація Гільєрмо", з метою 
писати про важливі та корисні теми для 
суспільства. 
 
Перше есе, яке називається "Внутрішня цінність", 
глибоко досліджує це поняття, і ви можете 
прочитати його тут (іспанською мовою): 
https://guillermoestmon.substack.com/p/el-secreto-
del-valor-intrinseco . 
 
 
До грудня 2023 року я зав’язав дружбу з кількома 
людьми, які приходили на Пласуела по четвергах 
після обіду, серед яких був Дон Каліксто. Я також 
став другом Перфекто, лідера Тепехуанів, який 
зазначив, що я не зможу справді допомогти його 
людям на цій площі, тому він допоміг мені, 
показавши, де знаходиться загальна домівка для 
корінних народів у місті Дуранго. 
 
На початку 2024 року я вирішив почати процес 
євангелізації в цьому домі Тепехуанів у Санта-
Марії-де-Окотан. 
 
 
Це дозволило мені познайомитися з Елісео, 
родичем Перфекто і лідером цієї громади в місті 
Дуранго. 
 
Елісео люб’язно поділився зі мною важливими 
аспектами життя Тепехуанів, і я мав привілей 
отримувати його безпосереднє наставництво. 
 
Кожного вівторка після обіду ми разом читали 
Євангелія як іспанською, так і мовою О’Дам. 
 
Те, що я дізнався з цих взаємодій, зафіксовано в 
меморандумі, який я можу вільно поділитися за 
запитом. 
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In mid-2024, I met Plácido, a Tepehuan from 
Pueblo Nuevo, through Andrew, an Australian 
missionary that has spent more than a decade 
among these people deep in the Tepehuan Sierra 
in San Francisco de Lajas, where they are 
Au'Dam, a different community from Eliseo’s 
O'Dam group, with whom I also formed a deep 
friendship. 
 
Plácido faced rejection from the Christian people 
of Durango because he had a large family with 
four wives. This situation shocked the local 
Christian communities. I decided that we would 
have a Bible study in Au'Dam, which we held for 
several months at his ranch. Eventually, we 
managed to get Plácido and his family accepted 
into a nearby local community just a couple of 
months ago. 
 
I then set a clear goal: to do what was necessary 
to print Bibles in the O'Dam language for the 
Tepehuan community. However, I soon 
discovered a limitation: my resources were not 
enough because this community has over 10,000 
families spread across more than 1,000 locations 
throughout the mountains, in the municipalities 
of Mezquital and Pueblo Nuevo, south of 
Durango. 
 
Thus, I understood that the project was huge and 
that it would not be feasible without substantial 
financial support. For this reason, I now visit my 
brothers from Santa María Ocotán only 
occasionally. Because I learned in Betsela the 
power of a good strategy, we are developing a self-
sustaining evangelism plan through the sale of 
sheep in the Gran Nayar region. This area is home 
to the largest concentration of indigenous 
communities in Mexico, including the Tepehuans 
from Durango. 
 
At the same time, in November 2023, I started a 
program to prepare my body for a marathon 
through the practice of compound gain. This 
program paid off, and on June 10, 2024, I reached 
my goal. You can read more about this experience 
here: 
https://guillermoestmon.substack.com/p/el-dia-
14-del-mes-2-del-ano-
1996?utm_source=publication 
 

 
У середині 2024 року я зустрів Плацідо, Тепехуана 
з Пуебло-Нуево, через Ендрю, австралійського 
місіонера, який провів більше десяти років серед 
цих людей у глибоких горах Тепехуанів у Сан-
Франциско-де-Лахас, де вони належать до групи 
Au'Dam, яка відрізняється від групи O'Dam, з якою 
я також сформував глибоку дружбу. 
 
 
 
Плацідо зіткнувся з відмовою від християн у 
Дуранго через те, що у нього велика родина з 
чотирма дружинами. Ця ситуація шокувала місцеві 
християнські громади. Я вирішив організувати 
вивчення Біблії в Au'Dam, яке ми проводили 
кілька місяців на його ранчо. Зрештою, нам 
вдалося домогтися того, щоб Плацідо та його 
родина були прийняті в одну з місцевих громад 
всього кілька місяців тому. 
 
 
Тоді я поставив чітку мету: зробити все необхідне, 
щоб надрукувати Біблії на мові O'Dam для 
Тепехуанської громади. Однак незабаром я виявив 
обмеження: моїх ресурсів було недостатньо, 
оскільки ця громада налічує більше 10 000 сімей, 
розподілених понад 1000 локацій у горах, в 
муніципалітетах Мескіталь і Пубело-Нуево, на 
південь від Дуранго. 
 
 
 
Таким чином, я зрозумів, що проєкт є величезним 
і не буде здійсненним без значної фінансової 
підтримки. Через це я зараз відвідую своїх братів з 
Санта-Марії-Окотан лише час від часу. Тому що я 
навчився в Бетселу силі доброї стратегії, ми 
розробляємо самодостатній план євангелізації 
через продаж овець у регіоні Гран-Наяр. Ця 
територія є домом для найбільшої концентрації 
корінних громад у Мексиці, включаючи 
Тепехуанів з Дуранго. 
 
 
 
 
Одночасно, у листопаді 2023 року, я розпочав 
програму підготовки мого тіла до марафону через 
практику компаунд-гейну. Ця програма дала 
результат, і 10 червня 2024 року я досяг своєї мети. 
Більше про цей досвід можна прочитати тут: 
https://guillermoestmon.substack.com/p/el-dia-14-
del-mes-2-del-ano-1996 
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Starting in March, my newsletter “Comunicación 
de Guillermo” changed from being a collection of 
essays to a weekly newspaper. 
 
It is now designed to document the most 
important qualitative events in humanity as a sort 
of a chronicle, and I complement it with a 
quantitative review of prices and markets to better 
understand the economic and social evolution 
through statistics. 
 
Around May 2024, Jerry, my current pastor, 
invited me to a mission conference organized in 
Durango. 
 
I told him that it seemed curious to send 
missionaries to other countries when there was so 
much to do locally, but he replied, I believe 
inspired by the Holy Spirit, "There are different 
categories, and we need to support them all." 
 
One of those days at the missionary conference, 
moved by all the information I was receiving, the 
Holy Spirit touched my spirit, and I said to the 
Lord, "I give you Bina, do whatever you want with 
it. It’s all yours. I can’t handle this anymore. Use 
it for your glory." 
 
After a few weeks, I talked to Jerry about my 
concern and told him I might be thinking of using 
the Bina model, but focused on investing in 
missions. 
 
He suggested I come up with a name for the 
initiative, which I called "Tesoros Puros" (Pure 
Treasures). 
https://www.facebook.com/profile.php?id=615
63651233690 
 
Since June 2024, through Tesoros Puros, I began 
working with another Guillermo, from the 
missionary agency LAMM to promote sending 
Latin American missionaries to the world. 
https://www.latinoamericaalmundo.org/ 
 
Thanks to the support of the local church I 
attend, we were able to support a missionary who 
is now in Indonesia. In August 2024, we had a 
conversation with her during her visit to Durango, 
which you can listen here (Spanish): 
https://www.youtube.com/watch?v=BYmN-
DqGp98 

З березня мій інформаційний бюлетень 
"Comunicación de Guillermo" перетворився з 
колекції есеїв на щотижневу газету. 
 
 
Тепер він має на меті документувати найважливіші 
якісні події людства, як своєрідну хроніку, і я 
доповнюю його кількісним оглядом цін та ринків, 
щоб краще зрозуміти економічну та соціальну 
еволюцію через статистику. 
 
 
Близько травня 2024 року Джеррі, мій нинішній 
пастор, запросив мене на місіонерську 
конференцію, організовану в Дуранго. 
 
Я сказав йому, що мені здається цікавим 
відправляти місіонерів до інших країн, коли так 
багато можна зробити на місцевому рівні, але він 
відповів, я вірю, що під впливом Святого Духа: "Є 
різні категорії, і ми повинні підтримувати їх усі." 
 
Один з тих днів на місіонерській конференції, 
зворушений усією інформацією, яку я отримував, 
Святий Дух торкнувся мого духу, і я сказав 
Господу: "Я віддаю тобі Біна, роби з нею все, що 
хочеш. Вона вся твоя. Я більше не можу це 
витримувати. Використовуй її на свою славу." 
 
 
 
 
 
Через кілька тижнів я поговорив з Джеррі про 
свою тривогу і сказав йому, що, можливо, я думаю 
про використання моделі Біна, але зосередженої 
на інвестуванні в місії. 
 
Він запропонував мені придумати назву для 
ініціативи, яку я назвав "Tesoros Puros" (Чисті 
Скарби). 
https://www.facebook.com/profile.php?id=6156365
1233690  
 
З червня 2024 року через "Tesoros Puros" я почав 
працювати з іншим Гільєрмо, з місіонерської 
агенції LAMM, щоб сприяти відправці 
латиноамериканських місіонерів у світ. 
https://www.latinoamericaalmundo.org/  
 
Завдяки підтримці місцевої церкви, до якої я 
ходжу, ми змогли підтримати місіонера, який зараз 
знаходиться в Індонезії. У серпні 2024 року ми 
мали з нею розмову під час її візиту до Дуранго, 
яку можна послухати тут (іспанською): 
https://www.youtube.com/watch?v=BYmN-
DqGp98  
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At the end of 2023, my brother David got a job in 
the United States. He recently explained me that 
one day, while talking to our mom on the phone 
and telling her about his hotel room, he found 
something unexpected: a Qur'an and an English 
Bible in the drawer. Without thinking twice, my 
mom asked him, "Bring them so you can give 
them to your brother." 
 
When David returned, he gave me a beautiful 
English Bible from the Gideons. 
 
I interpreted this as an answer to my prayer to 
bring a Bible to the Tepehuan people, so I asked 
my brother Daniel to contact a Gideon member 
he knew at his church, a retired colonel whom I 
didn’t remember meeting personally. 
 
A few days later, in the morning, while I was 
visiting the home of a Tepehuan community, I 
received a call from the colonel. With a firm but 
friendly voice, he said, "They told me you were 
looking for me. Let’s meet at such and such place 
for coffee, and come prepared with your decision 
to join the Gideons." 
 
When I hung up, I felt deeply moved in my spirit, 
which I interpreted as a call. When we met, he 
gave me a precious Bible covered in military 
camouflage, designed specifically to be shared 
among the military forces. I was even more 
moved. Without hesitation, I told the colonel, 
"We are at war. Of course, I accept." 
 
Finally, in the first week of September 2024, I 
officially joined the Gideons International, a 
ministry dedicated to sharing the Word of God in 
institutions and all corners of society where 
possible. https://gideons.org/ 
 
Since then, as part of the team, we have 
distributed tens of thousands of New Testaments 
in these 3 months. 
 
For example, during the Independence Day 
military parade in Durango, we distributed more 
than 2,500 copies among the public and the 
military and police forces that were marching. 
 
 
 

 
Наприкінці 2023 року мій брат Давид отримав 
роботу в Сполучених Штатах. Нещодавно він 
розповів мені, що одного дня, розмовляючи по 
телефону з нашою мамою і розповідаючи їй про 
свою готельну кімнату, він знайшов щось 
несподіване: Коран і англійську Біблію в шухляді. 
Не замислюючись, наша мама запитала його: 
"Принеси їх, щоб ти міг віддати їх своєму 
братові." 
 
Коли Давид повернувся, він дав мені красиву 
англійську Біблію від Гідеонів. 
 
Я сприйняв це як відповідь на мою молитву, щоб 
принести Біблію для народу Тепехуан, тому я 
попросив мого брата Даніеля зв'язатися з членом 
Гідеонів, якого він знав у своїй церкві, з відставним 
полковником, з яким я не згадував, щоб ми 
зустрічалися особисто. 
 
Через кілька днів, вранці, коли я відвідував 
будинок однієї з тепехуанських громад, я отримав 
дзвінок від полковника. Твердим, але дружнім 
голосом він сказав: "Мені сказали, що ви шукаєте 
мене. Давайте зустрінемось у такому-то місці за 
кавою і приходьте підготовленими зі своїм 
рішенням приєднатися до Гідеонів." 
 
Коли я поклав слухавку, я відчув глибоке 
хвилювання в моєму серці, що я сприйняв як 
поклик. Коли ми зустрілися, він дав мені цінну 
Біблію, покриту військовим камуфляжем, яка була 
спеціально призначена для того, щоб її 
передавали серед військових. Я був ще більше 
зворушений. Без вагань я сказав полковнику: "Ми 
на війні. Звичайно, я приймаю." 
 
Зрештою, на першому тижні вересня 2024 року я 
офіційно приєднався до Гідеонів Інтернешнл, 
служіння, яке займається поширенням Слова 
Божого в установах та у всіх куточках суспільства, 
де це можливо. https://gideons.org/ 
 
Відтоді, як частина команди, ми розповсюдили 
десятки тисяч Нових Заповітів протягом цих 3 
місяців. 
 
Наприклад, під час військового параду до Дня 
Незалежності в Дуранго ми розповсюдили понад 
2500 примірників серед публіки та військових і 
поліцейських сил, які марширували. 
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In October, I participated in a joint activity in 
Chihuahua with Gideons from all over the 
country, where we distributed over 40,000 copies 
in schools, rehabilitation centers, and hospitals. 
 
In October, we were also able to deliver more 
than 4,000 copies at the state prison, and we are 
working to do the same with the Mexican army 
and other institutions. 
 
On September 9th, less than a month before the 
federal government changed, a low-intensity war 
broke out in our neighbor state Sinaloa between 
two factions of a criminal drug cartel 
. 
This conflict has mostly affected Culiacán, 
although it has also reached Mazatlán, which is 
less than three hours from Durango. The situation 
is still unresolved. 
 
Meanwhile, in China, there was a rumor that the 
government would take measures to reactivate the 
economy. This news, along with official 
announcements, caused an unexpected rally in 
Alibaba's stock price. 
 
Surprisingly, Alibaba's stock price rose from $83 
on August 30th to $117 on October 7th, which 
represents an increase of almost 41% in just over 
a month. This rise has impacted Bina’s financial 
reports. 
 
Durango, on the other hand, lives in a peculiar 
peace. Despite the tension in the region, public 
life goes on with relative calm. I dare to say that, 
in the middle of all this, Durango is still one of the 
best cities to live in the country these days. 
However, there is still one major challenge: 
economic development remains unresolved. 
 
Although I had distanced myself from the ruling 
party “Movimiento Regeneración Nacional” years 
ago because I believed it promoted a false 
democracy to push its agenda, on September 23, 
2024, I officially resigned from that party because 
I believe it promotes, among other problems, a 
culture of nepotism and religious idolatry. 
https://www.instagram.com/p/DARWPxjSUG
5/ 
 
 

У жовтні я взяв участь у спільній діяльності в 
Чіуауа з Гідеонами з усієї країни, де ми 
розповсюдили понад 40 000 примірників у 
школах, реабілітаційних центрах та лікарнях. 
 
 
У жовтні нам також вдалося передати більше ніж 4 
000 примірників у державній в'язниці, і ми 
працюємо над тим, щоб зробити те саме з 
мексиканською армією та іншими установами. 
 
9 вересня, менш ніж за місяць до зміни 
федерального уряду, в нашому сусідньому штаті 
Сіналоа спалахнула низькоінтенсивна війна між 
двома фракціями кримінального наркокартелю. 
 
 
Цей конфлікт здебільшого вплинув на Куліакан, 
хоча він також торкнувся Мазатлана, який 
знаходиться менш ніж за три години від Дуранго. 
Ситуація досі не вирішена. 
 
Тим часом у Китаї з'явився чутки, що уряд вживе 
заходів для відновлення економіки. Ці новини 
разом з офіційними оголошеннями спричинили 
несподіваний ріст цін на акції Alibaba. 
 
 
 
Дивно, але ціна акцій Alibaba зросла з 83 доларів 
30 серпня до 117 доларів 7 жовтня, що становить 
збільшення майже на 41% всього за трохи більше 
місяця. Цей ріст вплинув на фінансові звіти Bina. 
 
 
 
Дуранго, з іншого боку, живе у своєрідному мирі. 
Незважаючи на напруженість у регіоні, громадське 
життя продовжується з відносним спокоєм. Я 
наважуюсь сказати, що, незважаючи на все це, 
Дуранго все ще одне з найкращих міст для життя в 
країні сьогодні. Однак існує одна велика 
проблема: економічний розвиток залишається 
невирішеним. 
 
Хоча я давно віддалився від правлячої партії «Рух 
національного відродження» (Movimiento 
Regeneración Nacional), оскільки вважав, що вона 
просуває хибну демократію для реалізації своєї 
програми, 23 вересня 2024 року я офіційно подав 
у відставку з цієї партії, оскільки вважаю, що вона 
сприяє, серед інших проблем, культурі 
неформалізму та релігійного ідолопоклонства. 

https://www.instagram.com/p/DARWPxjSUG5/ 
 
 
 

https://www.instagram.com/p/DARWPxjSUG5/
https://www.instagram.com/p/DARWPxjSUG5/
https://www.instagram.com/p/DARWPxjSUG5/
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This marks the end of my political relationship 
with them and any political or legitimate support 
from me toward this movement. As you may have 
noticed, I have long used all my wisdom and 
political skills to expand the kingdom of Heaven. 
 
When the current Mexican president took office 
on October 1, 2024, I watched with concern as 
she adopted practices of idolatry similar to those 
promoted by the previous president, turning to 
false pre-Hispanic gods. 
 
It seems as if she wants to lead the Mexican 
people down the same path of idol worship 
through her government, which has never led to 
anything good, as it results in corruption and 
more deception which keeps the country trapped 
in lies and myths. 
 
I believe it is essential to raise our voices and call 
for reflection. 
 
In fact, during a quick trip in the third week of 
October, I had the opportunity to visit Mexico 
City and preach the gospel in some of its most 
emblematic places, including the castle of 
Chapultepec, the Hunter, the Angel of the 
Independence, and the Reforma Monument. 
 
One of these places was the Zócalo, in front of 
the National Palace. From there, I made a public 
call for repentance because I sincerely hope that 
our president will reconsider and change course 
before dragging the nation toward these terrible 
practices. 
https://www.instagram.com/guillermoestmon/
p/DBZk6C4yBiH/ 
 
That day, it seemed like it was going to rain. 
However, many people passing by stopped to 
listen to the message. 
 
Among all the signs of appreciation I received 
from people while doing this, one man came up 
to me and said: “What you’re saying is true. I think 
we all know it, but no one dares to say it openly.” 
 
 
 
 
 

Це ознаменовує кінець моїх політичних відносин 
з ними та будь-якої політичної чи законної 
підтримки з мого боку до цього руху. Як ви могли 
помітити, я давно використовую всю свою 
мудрість і політичні навички для розширення 
Царства Небесного. 
 
Коли поточна президентка Мексики вступила на 
посаду 1 жовтня 2024 року, я спостерігав з 
тривогою, як вона почала приймати практики 
ідолопоклонства, схожі на ті, що просував 
попередній президент, звертаючись до false pre-
Hispanic gods. 
 
Здається, вона хоче вести мексиканський народ по 
тому ж шляху ідолопоклонства через своє 
урядування, що ніколи не приводило до чогось 
доброго, адже це призводить до корупції та 
обману, що тримає країну в облуді та міфах. 
 
 
Я вважаю, що важливо підняти голос і закликати 
до роздумів. 
 
Насправді, під час швидкої поїздки третього 
тижня жовтня я мав можливість відвідати Мехіко і 
проповідувати Євангеліє в деяких з його найбільш 
знакових місць, зокрема в замку Чапультепек, 
Ловець, Ангел Незалежності та Монумент 
Реформи. 
 
 
Одним з цих місць був Сокало, перед 
Національним палацом. Звідти я зробив 
публічний заклик до покаяння, оскільки я щиро 
сподіваюся, що наша президентка передумає і 
змінить курс, перш ніж потягнути націю до цих 
жахливих практик. 

https://www.instagram.com/guillermoestmon/p/D
BZk6C4yBiH/  
 
Того дня, здавалося, ось-ось піде дощ. Проте 
багато людей, які проходили повз, зупинялися, 
щоб послухати повідомлення. 
 
Серед усіх знаків вдячності, які я отримав від 
людей під час цієї діяльності, один чоловік 
підійшов до мене і сказав: «Те, що ви говорите, це 
правда. Я думаю, ми всі це знаємо, але ніхто не 
наважується сказати це відкрито». 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.instagram.com/guillermoestmon/p/DBZk6C4yBiH/
https://www.instagram.com/guillermoestmon/p/DBZk6C4yBiH/
https://www.instagram.com/guillermoestmon/p/DBZk6C4yBiH/
https://www.instagram.com/guillermoestmon/p/DBZk6C4yBiH/


Page 75 of 91 
 

 

 

 
2024 Letter to Bina Shareholders (Ukranian translation) | Bina Ormasel, S.A.P.I. de C.V. 

On another note, we are supporting Jorge, a 
missionary who is going to India. He will arrive in 
Durango in the third week of November to visit 
local churches with Tesoros Puros and share his 
vision of how businesses can be a channel for 
missions and seek spiritual support. 
 
Maybe Jorge hasn’t realized it, but his life has 
deeply inspired me and helped me find the 
wisdom I had been looking for. 
 
All these events have been a source of inspiration 
for the last two ideas I will share at the end of this 
collection. I believe that the Holy Spirit, in a 
miraculous way, has helped me fit all the pieces 
together to solve the crossroads I was at. 
 
The main point I want to share with you here is 
clear: I won’t keep anything to myself. 
 
I will do everything in my power to share with as 
many people as possible the gift of salvation that 
Christ Jesus offers to anyone who decides to 
repent. 
 
Paraphrasing C.S. Lewis, I would like “on the day 
of my earthly death, may there be a celebration in 
hell because I am finally out of the battlefield.” 
 
Still, I admit that I continue to make many 
mistakes, and there are still parts of my character 
that need to be corrected. My life is far from 
perfect, and it has not been free of difficulties. 
 
In fact, since October 2021, I feel that the 
challenges have increased. Every time I think 
there’s an opportunity to fulfill my desire to form 
a Christian family, it slips through my fingers 
without me understanding the real reason behind 
of this. 
 
My two cents is that as social chaos and 
geopolitical events grow, it becomes harder for 
anyone to predict the future and, at the same time, 
be prepared for what’s to come. 
 
However, I’ve seen how faith, like a mustard seed, 
can produce abundant fruit with even the smallest 
efforts. 
 
 

З іншого боку, ми підтримуємо Хорхе, місіонера, 
який вирушає в Індію. Він приїде до Дюранго на 
третій тиждень листопада, щоб відвідати місцеві 
церкви з Tesoros Puros і поділитися своїм 
баченням того, як бізнес може бути каналом для 
місіонерської діяльності та шукати духовну 
підтримку. 
 
Можливо, Хорхе цього не усвідомлює, але його 
життя глибоко надихнуло мене і допомогло 
знайти ту мудрість, яку я шукав. 
 
 
Усі ці події стали джерелом натхнення для 
останніх двох ідей, які я поділюсь в кінці цієї 
збірки. Я вірю, що Святе Духом, чудесним чином, 
допоміг мені зібрати всі частини воєдино, щоб 
вирішити перехрестя, на якому я опинився. 
 
Основний момент, який я хочу поділитися з вами 
тут, очевидний: я не буду тримати нічого при собі. 
 
Я зроблю все, що в моїх силах, щоб поділитися з 
якомога більшою кількістю людей даром спасіння, 
який Христос Ісус пропонує кожному, хто 
вирішить покаятися. 
 
 
Перефразовуючи К.С. Льюїса, я хотів би «щоб в 
день моєї земної смерті в пеклі була святкування, 
бо я нарешті вийшов з поля бою». 
 
Проте, я визнаю, що я продовжую робити багато 
помилок, і є ще частини мого характеру, які 
потрібно виправити. Моє життя далеко не 
ідеальне, і воно не було позбавлене труднощів. 
 
 
Насправді, з жовтня 2021 року я відчуваю, що 
труднощі збільшилися. Кожного разу, коли я 
думаю, що є можливість здійснити своє бажання 
створити християнську родину, вона вислизає з 
моїх рук, і я не розумію реальної причини цього. 
 
 
Моя думка полягає в тому, що, коли соціальний 
хаос і геополітичні події зростають, стає важче 
передбачити майбутнє і, одночасно, бути готовим 
до того, що чекає. 
 
Проте, я бачив, як віра, як гірчичне зерно, може 
приносити багатий плід навіть від найменших 
зусиль. 
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I am amazed by the impact of every action and 
everything that follows from doing things with 
wisdom and intrinsic value. I had a taste of 
something similar in the 2018 Mexican election. 
But this time, it’s different. No matter how small 
an action seems related to the gospel, it becomes 
incredibly powerful in God's hands. 
 
With a little bit of faith, amazing and wonderful 
things can happen. 
 
Today, I believe that Christianity is expanding 
more globally, driven by the Church and the 
personal witness of evangelism I see everywhere, 
even in the midst of difficulties, which brings me 
great peace. 
 
I feel at peace with the path I’ve taken so far and 
with a clear conscience regarding the testimony of 
Jesus I’ve tried to share in this world. To this day, 
I believe I’ve been faithful to what God has 
entrusted me with, and I am ready to give a good 
account of my actions. 
 
To be honest, since I published the book "How 
to Value your Days" in September 2022, I have 
put into practice the method of the "creative 
week" that I describe there. 
 
In the book, my main argument is that one week 
of wise decisions can produce better results than 
a month of foolish decisions. 
 
By focusing on small, wise daily actions, I estimate 
that applying these principles with discipline for a 
quarter can be equivalent to making up for a lost 
year in a common life. 
 
With the same approach, I believe that six months 
of practicing this algorithm could make up for 
three years of lost time, while a full year of 
disciplined practice could recover six or seven 
years. 
 
Since August 28, 2022, when I finished that book, 
815 days have passed, or 115 weeks.  
 
Although we haven’t reached the 150 weeks I had 
envisioned after finishing that book, I am 
convinced that these efforts have supported at 
least a 1.1% weekly growth rate of Christianity in 
what’s within my reach. 

Мене вражає вплив кожної дії і всього, що 
випливає з того, щоб робити справи з мудрістю та 
внутрішньою цінністю. Я відчув щось подібне на 
мексиканських виборах 2018 року. Але цього разу 
все інше. Не важливо, наскільки мала здається дія, 
пов’язана з Євангелієм, вона стає надзвичайно 
потужною в руках Бога. 
 
 
З трохи віри можуть трапитись неймовірні і чудові 
речі. 
 
Сьогодні я вірю, що християнство розширюється 
у світі, завдяки Церкві та особистому свідченню 
євангелізму, яке я бачу всюди, навіть серед 
труднощів, що приносить мені великий спокій. 
 
 
 
Я почуваюся спокійно з шляхом, яким я йшов 
досі, і з чистою совістю щодо свідчення про Ісуса, 
яке я намагався поділитися у цьому світі. До цього 
часу я вірю, що був вірний тому, що Бог довірив 
мені, і я готовий дати хороший звіт про свої 
вчинки. 
 
 
Чесно кажучи, з того часу, як я опублікував книгу 
"Як оцінити свої дні" у вересні 2022 року, я 
впровадив на практиці метод "творчого тижня", 
який я описую там. 
 
У книзі моїм основним аргументом є те, що один 
тиждень мудрих рішень може дати кращі 
результати, ніж місяць безглуздих рішень. 
 
Зосереджуючись на малих, мудрих щоденних діях, 
я оцінюю, що застосування цих принципів з 
дисципліною протягом кварталу може бути 
еквівалентним відновленню втраченого року в 
звичайному житті. 
 
Тим самим підходом я вірю, що шість місяців 
практики цього алгоритму можуть компенсувати 
три роки втраченого часу, тоді як рік 
дисциплінованої практики може відновити шість 
чи сім років. 
 
З 28 серпня 2022 року, коли я завершив цю книгу, 
пройшло 815 днів або 115 тижнів. 
 
Хоча ми ще не досягли 150 тижнів, які я уявляв 
після завершення цієї книги, я переконаний, що ці 
зусилля підтримали хоча б 1,1% щотижневого 
зростання християнства в межах мого досяжного. 
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With current technology, like smartphones and 
social media, I also believe that the statistics used 
by some Christian ministries are outdated, and the 
strength of Christianity in the whole world is 
much greater today than just a few years ago. 
 
Christianity has regained such strength in the 
world that you can see it as the power that recently 
helped Donald Trump win in the United States 
just a few days ago. 
 
My conclusion after 2.2 years of discovering the 
wisdom of the "creative week" that God designed 
is that, according to my calculations, I have been 
able to make up for more than 15 years lost to 
foolish decisions. 
 
I didn’t do anything. The Lord gave all of this into 
my hands. But I feel that I’ve replaced all the lost 
time with the fruits of repentance, which I trust 
will bring even more fruit toward eternal life. 
 

* * * 
 
Geopolitical risk and Comunicación de 
Guillermo 
 
The impact of the war between Ukraine and 
Russia on Alibaba's stock price taught me 
something important.  
 
Even though I believe my investment thesis is 
correct, we are reaching a point in history where 
we cannot ignore geopolitical risk. 
 
Even when predictions and business theories you 
think you understand seem well-founded, the 
global political reality can change quickly and 
affect what was once considered stable. 
 
The impact of these events is not limited to big 
nations or corporations; it also affects our 
everyday decisions and long-term strategies. 
 
This is how I decided to adapt the "Comunicación 
de Guillermo" newsletter. 
 
 
 
 
 

 
Завдяки сучасним технологіям, таким як 
смартфони та соціальні мережі, я також вірю, що 
статистика, яку використовують деякі християнські 
служіння, застаріла, і сила християнства в усьому 
світі сьогодні набагато більша, ніж кілька років 
тому. 
 
Християнство відновило таку силу в світі, що 
можна побачити його як силу, яка нещодавно 
допомогла Дональду Трампу виграти в 
Сполучених Штатах всього кілька днів тому. 
 
Мій висновок після 2,2 років відкриття мудрості 
"творчого тижня", яке Бог створив, полягає в тому, 
що за моїми підрахунками, я зміг компенсувати 
більше ніж 15 років, втрачених через нерозумні 
рішення. 
 
Я нічого не зробив. Господь дав все це в мої руки. 
Але я відчуваю, що я замінив увесь втратий час 
плодами покаяння, які, як я вірю, принесуть ще 
більше плодів до вічного життя. 

 
* * * 

 
 
Геополітичний ризик та Комунікація від 
Гільєрмо 
 
 
Вплив війни між Україною та Росією на ціну акцій 
Alibaba навчив мене чогось важливого. 
 
Незважаючи на те, що я вірю, що моя 
інвестиційна теорія є правильною, ми 
наближаємося до такого моменту в історії, коли не 
можна ігнорувати геополітичний ризик. 
 
Навіть коли прогнози та бізнес-теорії, які, на вашу 
думку, ви розумієте, здаються добре 
обґрунтованими, глобальна політична реальність 
може швидко змінитися і вплинути на те, що 
раніше вважалося стабільним. 
 
Вплив цих подій не обмежується лише великими 
країнами або корпораціями; це також впливає на 
наші повсякденні рішення та довгострокові 
стратегії. 
 
Ось чому я вирішив адаптувати інформаційний 
бюлетень "Комунікація від Гільєрмо". 
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If you prefer to receive it in English, you can 
subscribe here: 
https://www.linkedin.com/build-
relation/newsletter-
follow?entityUrn=7249503021808680960.  
 
If you speak Spanish, you can subscribe here: 
https://guillermoestmon.substack.com/  
 
The goal of this initiative is to help as many people 
as possible understand reality in an accessible way, 
as if Warren Buffett were writing to his mom. 
 
I couldn’t think of a better name, but if you have 
any suggestions, I’d be happy to hear them. 
 

* * * 
 
A sensible approach to the unavoidable future 
 
It might seem strange, but for me, writing these 
lines and publishing them is not easy. I never 
imagined in my wildest dreams that I would be 
sharing something like this, especially not in this 
context of Bina. 
 
Perhaps, with different choices, my life would be 
different. First, because I missed my first 
opportunity to start a Christian family, though I 
have faith that the God of miracles has something 
good planned for me. 
 
But now, serving the Lord, I believe I have 
regained more than a lost decade of my life. 
 
Although I still long to be a father, I don’t 
consider myself naive. I see how things are 
unfolding, and I notice everything is changing 
very quickly, so I feel I am prepared spiritually, 
mentally, and physically for whatever comes next. 
 
I’m also sure that, for a few years now, it should 
not surprise any of you to know my beliefs about 
Christianity and how its values are changing the 
way I see reality. 
 
My commitment to you, as friends and 
shareholders of Bina, remains intact. Essentially, 
my focus continues to be: to use the capital 
contributed by shareholders and invest them in 
extraordinary businesses at reasonable prices. 
 

Якщо ви віддаєте перевагу отримувати це 
англійською, ви можете підписатися тут: 

https://www.linkedin.com/build-
relation/newsletter-
follow?entityUrn=7249503021808680960 . 
 
Якщо ви говорите іспанською, ви можете 
підписатися тут: 

https://guillermoestmon.substack.com/  
 
Метою цієї ініціативи є допомогти якнайбільшій 
кількості людей зрозуміти реальність доступним 
способом, ніби Воррен Баффет пише своїй 
матері. 
 
Я не міг би придумати кращу назву, але якщо у вас 
є пропозиції, я з радістю їх вислухаю. 

 
* * * 

 
Розумний підхід до неминучого майбутнього 
 
Це може здатися дивним, але для мене написати ці 
рядки і опублікувати їх не так вже й легко. Я 
ніколи не уявляв у своїх найсміливіших мріях, що 
буду ділитися чимось подібним, особливо в цьому 
контексті Bina. 
 
Можливо, при інших виборах моє життя було б 
іншим. По-перше, тому що я втратив свою першу 
можливість створити християнську сім'ю, хоча я 
вірю, що Бог чудес має для мене щось добре 
заплановане. 
 
Але зараз, служачи Господу, я вважаю, що я 
відновив більше, ніж втрачене десятиліття мого 
життя. 
 
Хоча я все ще прагну бути батьком, я не вважаю 
себе наївним. Я бачу, як все розвивається, і 
помічаю, як швидко змінюються події, тому я 
відчуваю, що я духовно, ментально і фізично 
готовий до того, що нас чекає. 
 
Я також впевнений, що вже кілька років для вас не 
повинно бути дивиною знати мої переконання 
щодо християнства та того, як його цінності 
змінюють мій погляд на реальність. 
 
Моя відданість вам, як друзям і акціонерам Bina, 
залишається незмінною. В основному, мій фокус 
залишається тим самим: використовувати капітал, 
внесений акціонерами, і інвестувати їх у 
надзвичайні бізнеси за розумними цінами. 
 
 
 

https://www.linkedin.com/build-relation/newsletter-follow?entityUrn=7249503021808680960
https://www.linkedin.com/build-relation/newsletter-follow?entityUrn=7249503021808680960
https://www.linkedin.com/build-relation/newsletter-follow?entityUrn=7249503021808680960
https://guillermoestmon.substack.com/
https://www.linkedin.com/build-relation/newsletter-follow?entityUrn=7249503021808680960
https://www.linkedin.com/build-relation/newsletter-follow?entityUrn=7249503021808680960
https://www.linkedin.com/build-relation/newsletter-follow?entityUrn=7249503021808680960
https://guillermoestmon.substack.com/
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However, it is clear to me that this is now being 
shaped by a philosophy of life that is richer, 
broader, and deeper. 
 
For me, it is very clear that in less than five years, 
the world as we know it will transform into 
something different, and what we are living today 
may be just a vague memory. 
 
You may not agree with what I’ve shared and 
decide to withdraw your investment. If that’s the 
case, I won’t stop you, because your capital has 
always been yours. Please contact me if that’s the 
case. 
 
But regardless of whether you agree or disagree 
with everything I’ve shared, I believe that, as a 
shareholder of Bina, you are facing a trilemma 
with this vision: 
 

1. I am lying to you. 
 

2. I’ve gone crazy or I am deceived by false 
ideas that dominate my imagination, and 
they have numbed my conscience. 

 
3. I am telling you the truth. 

 
If you think I’m lying to you and that my intention 
is to scam you like one of the many dishonest 
people I’ve mentioned in this letter, please contact 
me so you can withdraw your investment in Bina 
as soon as possible. 
 
One of my principles is to only keep healthy, 
fruitful, and trusting relationships. On my side, I 
believe what I’m saying is true, and I wouldn’t 
joke about something so important. 
 
If you decide to trust my sincerity, then a dilemma 
arises: Am I correct in these ideas, or am I terribly 
wrong? 
 
But even if I am wrong, I have reasons to believe 
that our investment thesis is sound and will 
protect our interests. 
 
 
 
 
 
 

Однак мені очевидно, що тепер це формується 
філософією життя, яка є багатшою, ширшою і 
глибшою. 
 
 
Для мене абсолютно ясно, що менш ніж за п'ять 
років світ, як ми його знаємо, трансформується у 
щось інше, а те, що ми живемо сьогодні, може 
стати лише туманним спогадом. 
 
Ви можете не погоджуватися з тим, що я 
поділився, і вирішити вивести свої інвестиції. 
Якщо це так, я не зупиню вас, оскільки ваш 
капітал завжди був вашим. Будь ласка, зв’яжіться зі 
мною, якщо це так. 
 
Але незалежно від того, погоджуєтесь ви чи не 
погоджуєтесь з тим, що я поділився, я вважаю, що 
як акціонер Bina, ви стикаєтеся з трилемою щодо 
цієї концепції: 
 
 

1. Я вас обманюю. 
 

2. Я зійшов з розуму або мене обдурили 
хибні ідеї, які домінують у моїй уяві, і 
вони паралізували мою совість. 

 

3. Я кажу вам правду. 
 
Якщо ви думаєте, що я вас обманюю і що моя 
мета — це обдурити вас, як одного з багатьох 
нечестних людей, яких я згадував у цьому листі, 
будь ласка, зв’яжіться зі мною, щоб ви могли 
якнайшвидше вивести свої інвестиції з Bina. 
 
Один з моїх принципів — зберігати тільки 
здорові, плідні і довірливі стосунки. Зі свого боку, 
я вірю, що те, що я кажу, є правдою, і я б не 
жартував з такого важливого питання. 
 
Якщо ви вирішите довіритися моїй щирості, то 
виникає дилема: чи правильно я думаю щодо цих 
ідей, чи я дуже помиляюся? 
 
Але навіть якщо я помиляюся, у мене є причини 
вірити, що наша інвестиційна теза обґрунтована і 
захистить наші інтереси. 
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First, I base this on a reasoning developed by Jeff 
Van Duzer in his book "Why Business Matters to 
God?" while I was researching the ideas Jorge 
shared with me when I met him, which I 
described in detail in the idea just before this one. 
 
https://www.amazon.com/Why-Business-
Matters-God-Still/dp/0830838880 
 
The reasoning goes something like this: First of 
all, no one knows for sure the exact mechanism 
of what’s called the “end times,” and 
interpretations of this topic are often full of 
speculation and debate. 
 
However, there is a solid perspective, which I 
personally support, called “continuity.” 
 
In many passages of the Scriptures, both in the 
Old and in the New Testament, we see that the 
work we do and the way we do it are very 
important to God. 
 
Some of us believe that every action we take in 
our lives has the potential to be a sacred service to 
God. 
 
This theology, from the early days of Christianity, 
highlights the idea that there is no longer a 
physical temple; rather, we ourselves are the 
temple where the Holy Spirit dwells. 
 
Professional work then becomes a central service, 
as my beloved Catholic friends from the 
Panamericana University would say, an "Opus 
Dei," which enriches our relationship with God 
and our purpose in life. 
 
We cannot be sure what the Heavenly Jerusalem 
will look like, although we suspect that God will 
take the best of this world to build or use in this 
new city. 
 
A key question arises then: Will our work in this 
life endure, and does it matter to God? 
 
 
 
 
 
 

По-перше, я ґрунтуюсь на міркуванні, 
розвиненому Джеффом Ван Дузером у його книзі 
"Чому бізнес має значення для Бога?", коли я 
досліджував ідеї, які поділився зі мною Хорхе, 
коли я зустрівся з ним, і які я описав детально в 
попередній ідеї. 
 

https://www.amazon.com/Why-Business-Matters-
God-Still/dp/0830838880 
 
Міркування виглядає приблизно так: по-перше, 
ніхто не знає точно механізм того, що називається 
"кінцем часів", і тлумачення цієї теми часто 
наповнені спекуляціями та суперечками. 
 
 
 
Однак існує тверда перспектива, яку я особисто 
підтримую, під назвою "безперервність". 
 
У багатьох уривках з Писання, як в Старому, так і в 
Новому Завіті, ми бачимо, що робота, яку ми 
виконуємо, і спосіб, яким ми її виконуємо, дуже 
важливі для Бога. 
 
Дехто з нас вірить, що кожен наш вчинок у житті 
має потенціал бути священною службою для Бога. 
 
 
 
Ця теологія, що існувала з перших днів 
християнства, підкреслює ідею, що більше немає 
фізичного храму; натомість ми самі є храмом, де 
перебуває Святий Дух. 
 
Професійна праця тоді стає центральною 
службою, як би сказали мої улюблені католицькі 
друзі з Панамериканського університету, "Opus 
Dei", що збагачує наші стосунки з Богом і наше 
призначення в житті. 
 
Ми не можемо бути впевненими, як виглядатиме 
Небесний Єрусалим, хоча ми підозрюємо, що Бог 
візьме найкраще з цього світу, щоб побудувати 
або використовувати в цьому новому місті. 
 
Тоді постає ключове питання: чи збережеться 
наша праця в цьому житті, і чи має вона значення 
для Бога? 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.amazon.com/Why-Business-Matters-God-Still/dp/0830838880
https://www.amazon.com/Why-Business-Matters-God-Still/dp/0830838880
https://www.amazon.com/Why-Business-Matters-God-Still/dp/0830838880
https://www.amazon.com/Why-Business-Matters-God-Still/dp/0830838880


Page 81 of 91 
 

 

 

 
2024 Letter to Bina Shareholders (Ukranian translation) | Bina Ormasel, S.A.P.I. de C.V. 

To answer it, in practice, we encounter three 
philosophical perspectives within Christianity: 
 
1. The Agnostics: 
 

They are in constant uncertainty.  
 
They believe the world itself is flawed, that in 
some way, God made an error by creating a 
world subject to corruption, and that 
prophecies are ambiguous or symbolic. 
 
According to this view, we cannot expect the 
value of our efforts to continue in the new 
reality, as the promises are vague and only 
assure us of salvation through Christ’s 
sacrifice. 
 
This view helps us understand that we cannot 
anticipate what will happen with this reality 
when we move on to the next. 
 

2. The Enthusiasts of Annihilation: 
 

They believe in a complete break between this 
world and the one to come, based on chapter 
3 of the Second Letter of Peter. 
 
According to them, the world will be 
destroyed by fire and replaced by a new one. 
 
They point out that the Heavenly Jerusalem 
descends from heaven as an exclusive gift 
from God, pure and spotless, where humans, 
with their impurities, cannot contribute. 
 
For them, human work is just a means to 
sustain life here but has no intrinsic value, 
suggesting it is pointless to strive here. 
 
In their view, they ignore that Genesis states 
God created all things good. 
 
They also leave a question in the air: if work 
were insignificant, why would a good God 
call us to work, strive, and be courageous? 

 
 
 
 
 
 

Щоб відповісти на це, на практиці ми зустрічаємо 
три філософські перспективи в християнстві: 
 

1. Агностики: 
 
Вони перебувають у постійній невизначеності. 
 
 
Вони вірять, що сам світ є недосконалим, що 
якимось чином Бог помилився, створивши світ, 
схильний до корупції, і що пророчества є 
неоднозначними або символічними. 
 
Згідно з цією точкою зору, ми не можемо 
очікувати, що цінність наших зусиль 
продовжиться в новій реальності, оскільки 
обіцянки нечіткі й лише гарантують нам спасіння 
через жертву Христа. 
 
 
Ця точка зору допомагає зрозуміти, що ми не 
можемо передбачити, що станеться з цією 
реальністю, коли ми перейдемо до наступної. 
 

2. Прихильники ангіляції (Знищення): 
 
 
Вони вірять у повний розрив між цим світом і тим, 
що чекає нас, спираючись на третій розділ 
Другого Послання Петра. 
 
Згідно з їхнім поглядом, світ буде знищено вогнем 
і замінено новим. 
 
Вони вказують на те, що Небесний Єрусалим 
спускається з неба як виключний дар від Бога, 
чистий і без плям, де люди з їхніми нечистотами 
не можуть внести свій вклад. 
 
Для них людська праця є лише засобом для 
підтримки життя тут, але не має внутрішньої 
цінності, вказуючи, що прагнути до чогось тут 
марно. 
 
З їхньої точки зору вони ігнорують, що в Книзі 
Буття говориться, що Бог створив усе добре. 
 
Вони також залишають запитання в повітрі: якщо 
праця не має значення, чому добрий Бог закликає 
нас працювати, прагнути і бути мужніми? 
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3. Adoption: 
 

This is the view I hold. I believe that the 
work we do matters to God and that its 
intrinsic value will survive, being purified 
and transformed to contribute to God’s 
kingdom. 
 
The fire mentioned in Peter's letter is 
purifying, not destructive (1 Corinthians 
3:12-15). 
 
God cares about the work we do in this 
world because it has intrinsic value and is 
connected to an eternal purpose. 
 
Through the sacraments of the Lord’s 
Supper and baptism, Christ shows us that 
material things have a sacred and lasting role. 

 
The vision of the New Jerusalem unfolds here, in 
this reality; it doesn’t mean we will be taken up to 
heaven. 
 
The idea that the Heavenly Jerusalem keeps the 
name “Jerusalem” in Revelation 21 and 22 
suggests continuity. For example, this city is 
founded on the apostles and the twelve tribes of 
Israel, historical figures that connect the old world 
with the new. 
 
In this new reality, God, in His sovereignty, 
chooses to dwell among His people in the holy 
city established within our reality. It’s there that 
the kings of the earth bring their splendor 
(Revelation 21:24). 
 
So, I believe that our work has a role in God’s 
plan, and He will act through His Spirit in human 
works, incorporating what has value into the New 
Jerusalem. 
 
Since God has plans that include both this world 
and the one to come, we can trust that His will 
shall prevail in the new reality, and that He will 
remain sovereign. 
 
God will act through His Spirit in human work, 
and, in special and unexpected moments, His 
intervention will become even clearer at the end 
of times. 
 

3. Усиновлення: 
 
Це точка зору, яку я поділяю. Я вірю, що робота, 
яку ми виконуємо, має значення для Бога, і що її 
внутрішня цінність переживе, буде очищена і 
перетворена для того, щоб сприяти Божому 
царству. 
 
 
Вогонь, згаданий у листі Петра, є очищувальним, 
а не руйнівним (1 Коринтян 3:12-15). 
 
 
Бог піклується про нашу працю в цьому світі, бо 
вона має внутрішню цінність і пов'язана з вічною 
метою. 
 
Через таїнства Святої Вечері і хрещення Христос 
показує нам, що матеріальні речі мають святу і 
тривалу роль. 
 
 
Візія Нового Єрусалиму розкривається саме тут, у 
цій реальності; це не означає, що ми будемо взяті 
на небеса. 
 
Ідея того, що Небесний Єрусалим зберігає назву 
«Єрусалим» у книзі Об’явлення 21 і 22, вказує на 
безперервність. Наприклад, це місто засноване на 
апостолах і дванадцяти племенах Ізраїлю, 
історичних фігурах, які пов'язують старий світ з 
новим. 
 
 
У цій новій реальності Бог, у своїй владі, вибирає 
жити серед Свого народу в святому місті, яке існує 
в нашій реальності. Саме там царі землі принесуть 
своє величчя (Об’явлення 21:24). 
 
 
 
Отже, я вірю, що наша праця має роль у Божому 
плані, і Він буде діяти через Свого Духа в 
людських справах, впроваджуючи те, що має 
цінність, у Новий Єрусалим. 
 
Оскільки Бог має плани, що включають як цей 
світ, так і той, що чекає нас, ми можемо довіряти, 
що Його воля переможе в новій реальності, і що 
Він залишатиметься sovereign. 
 
 
Бог буде діяти через Свого Духа в людській праці, 
і в особливі і несподівані моменти Його втручання 
стане ще яснішим у кінці часів. 
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There is no “Plan B.” From Genesis to 
Revelation, God’s intentions are revealed 
consistently. The peace designed for the Garden 
of Eden is the same peace we will experience in 
the eternal city, the New Jerusalem, our future 
reality. 
 
This doesn’t mean that all work contributes to the 
kingdom of God, as God Himself will judge and 
purify our works and deeds. 
 
Work that has intrinsic value will be transformed 
to shape the new world in the Heavenly 
Jerusalem. I imagine this new world could include, 
for instance, a Heavenly Mexico, a Heavenly 
Durango, a Heavenly Paris or London, a 
Heavenly New York, and even a Heavenly 
Guadalajara. 
 
God is certainly already at work in human history. 
 
Take the case of the Bible. God inspired specific 
people to write with their own hands the greatest 
story ever told, His “Word.”  
 
In a similar way, God creates temporary and 
tangible realities in our world through the lives of 
those willing to pay the cost of being His disciples, 
to take up their cross, and follow Him. 
 
So this divine call isn’t limited to the spiritual; it 
invites us to actively participate in business, 
building God’s kingdom here, in this reality. 
 
This call includes all areas of our life, even in 
activities like Bina. 
 
When you allocate a portion of the trust you have 
earned through your work to Bina, you gain rights 
over Bina's shares. Bina, in turn, invests in 
businesses, acquiring titles that grant certain rights 
over these. 
 
But before moving on to the next idea, what 
about the culture I mentioned earlier, like the one 
dominated by fraudsters and liars in Mexico's 
business and daily life? 
 
 
 
 
 

Не існує "Плану Б". Від Книги Буття до Книги 
Об'явлення Божі наміри постійно виявляються. 
Мир, задуманий для Едемського саду, — це той 
самий мир, який ми будемо переживати в вічному 
місті, Новому Єрусалимі, нашій майбутній 
реальності. 
 
 
Це не означає, що кожна праця сприяє Божому 
царству, адже Бог сам судитиме та очищатиме 
наші дії та вчинки. 
 
Праця, яка має внутрішню цінність, буде 
трансформована, щоб формувати новий світ у 
Небесному Єрусалимі. Я уявляю, що цей новий 
світ може включати, наприклад, Небесне Мехіко, 
Небесний Дураго, Небесний Париж чи Лондон, 
Небесний Нью-Йорк і навіть Небесну 
Гвадалахару. 
 
 
Бог, безумовно, вже працює в людській історії. 
 
Візьмемо, наприклад, Біблію. Бог надихнув 
конкретних людей написати своїми власними 
руками найбільшу історію, що коли-небудь була 
розказана, Його "Слово". 
 
Подібним чином Бог створює тимчасові і відчутні 
реальності у нашому світі через життя тих, хто 
готовий платити ціну бути Його учнями, брати 
свій хрест і слідувати за Ним. 
 
Отже, цей божественний заклик не обмежується 
лише духовним; він запрошує нас активно брати 
участь у бізнесі, будуючи Божє царство тут, у цій 
реальності. 
 
Цей заклик охоплює всі сфери нашого життя, 
навіть такі діяльності, як Bina. 
 
Коли ви виділяєте частину довіри, яку ви 
заробили через свою працю, на користь Bina, ви 
здобуваєте права на акції Bina. Bina, у свою чергу, 
інвестує в бізнеси, набуваючи титули, які надають 
певні права на ці бізнеси. 
 
Але перш ніж перейти до наступної ідеї, що 
скажете про культуру, яку я згадував раніше, як ту, 
що панує через шахраїв і брехунів у бізнесі та 
повсякденному житті Мексики? 
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Here, 20th-century theologian Richard Niebuhr 
emphasized the importance of integrating faith 
into everyday life and proposed five paradigms 
that believers can adopt to face a challenging 
secular culture: 
 

1. Christ Against Culture. The injustice 
and corruption in the world would lead 
us to isolate ourselves and wait outside, 
without getting involved, as if business 
and politics were incompatible with faith. 
 

2. Christ of Culture. Here, there is no real 
tension between Christ and the demands 
of everyday culture. 

 
3. Christ Above Culture. In this paradigm, 

businesses that follow the values of 
God's kingdom find harmony with the 
world. 

 
4. Christ Beyond Culture. This view sees 

Christ’s calling as an ethical force that 
lifts us above the demands of the 
dominant culture. 

 
5. Christ and Culture in Paradox. The 

Christian lives in constant tension 
between the demands of the world and 
those of Christ, enduring the world’s 
corruption while awaiting final 
transformation. 
 

6. Christ, the Transformer of Culture. 
This recognizes the corruption in culture, 
but Christians, through the Holy Spirit, 
are called to redeem it by practicing 
business that reflects the values of God’s 
kingdom. 

 
All these ideas I have explained to you are the 
reference and prelude to consider Bina's role in 
the future. 
 

* * * 
 
 
 
 
 
 
 

У цьому контексті теолог ХХ століття Річард 
Нібур підкреслив важливість інтеграції віри в 
повсякденне життя та запропонував п'ять 
парадигм, які віруючі можуть прийняти, щоб 
впоратися з викликами секулярної культури: 
 
 

1. Христос проти культури. 
Несправедливість і корупція в світі 
змушують нас ізолюватися і чекати 
ззовні, не беручи участі, наче бізнес і 
політика несумісні з вірою. 

 

2. Христос культури. У цьому випадку 
немає реального напруження між 
Христом і вимогами повсякденної 
культури. 

 

3. Христос понад культурою. В цій 
парадигмі бізнеси, які дотримуються 
цінностей Божого царства, знаходять 
гармонію з світом. 

 

4. Христос поза культурою. Цей погляд 
бачить покликання Христа як етичну 
силу, що підносить нас над вимогами 
домінуючої культури. 

 

5. Христос і культура в парадоксі. 
Християнин живе в постійному 
напруженні між вимогами світу та 
вимогами Христа, витримуючи корупцію 
світу, чекаючи остаточної 
трансформації. 

 

6. Христос, трансформатор культури. Це 
визнає корупцію в культурі, але 
християни, через Святого Духа, 
покликані викупити її, практикуючи 
бізнес, що відображає цінності Божого 
царства. 

 
Усі ці ідеї, які я пояснив, є орієнтиром і прологом 
для розгляду ролі Bina в майбутньому. 
 

 
* * * 
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Bina as mission 
 
God cares deeply about what we do in this world. 
 
Since Bina’s intrinsic value lies in holding valuable 
assets, it’s possible that the best parts of our rights 
here will remain and transition into the new 
reality. 
 
If the viewpoint I’m proposing is correct, then 
God will use the best of Bina to help build the 
new reality where we will enjoy His Presence. 
 
For example, the rights you hold now in “the new 
Bina” may give us access to the best of “the new 
Alibaba.” 
 
To me, it would be logical for a rational 
businessperson, when considering this outlook, to 
focus on acquiring rights in the most valuable 
parts of each industry, as much as possible. 
 
With the capital you invest in Bina, we have the 
chance to select the best of each industry, as we 
have the “intrinsic value map” outlined in the 
ideas shared previously. 
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-
value/ 
 
However, you don’t need Bina to follow this 
approach. 
 
You could pursue this path on your own or trust 
it to someone you consider wise and careful. 
 
As for us, I believe that through Bina, we can 
fulfill this mission carefully and with integrity, 
within our abilities. 
 
So far, I believe I’ve followed the guidance of the 
Holy Spirit, and I’ll continue to treat Bina with the 
utmost respect as part of my service to God. 
 
The story of Noah in Genesis 6 is a fitting 
example here. 
 
God saw the corruption and violence in humanity, 
so He decided to bring judgment upon the ancient 
world. 
 
 

 
Bina як місія 
 
Бог глибоко переймається тим, що ми робимо в 
цьому світі. 
 
Оскільки внутрішня цінність Bina полягає в тому, 
щоб володіти цінними активами, є можливість, 
що найкращі частини наших прав тут залишаться 
і перейдуть у нову реальність. 
 
Якщо точка зору, яку я пропоную, правильна, то 
Бог використає найкраще з Bina, щоб допомогти 
побудувати нову реальність, де ми будемо 
насолоджуватися Його присутністю. 
 
Наприклад, права, які ви зараз маєте в "новому 
Bina", можуть дати нам доступ до найкращого з 
"нового Alibaba". 
 
Для мене було б логічно для раціонального 
підприємця, який розглядає цей погляд, 
зосередитися на придбанні прав у найцінніших 
частинах кожної галузі, наскільки це можливо. 
 
З капіталом, який ви інвестуєте в Bina, ми маємо 
можливість обрати найкраще з кожної галузі, 
оскільки у нас є "карта внутрішньої цінності", 
окреслена в ідеях, поділених раніше. 

https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-
value/  
 
 
Однак вам не обов'язково використовувати Bina, 
щоб слідувати цьому підходу. 
 
Ви можете йти цим шляхом самостійно або 
довірити це людині, яку ви вважаєте мудрою та 
обережною. 
 
Що стосується нас, я вірю, що через Bina ми 
можемо виконати цю місію обережно і з 
цілісністю, в межах наших можливостей. 
 
До цього часу я вірю, що я слідував вказівкам 
Святого Духа, і я буду продовжувати ставитися до 
Bina з найвищою повагою як частини мого 
служіння Богу. 
 
Історія Ноя в Книзі Буття 6 є доречним 
прикладом тут. 
 
Бог побачив корупцію та насильство в людстві, 
тому Він вирішив принести суд на давній світ. 
 
 
 

https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
https://bina.mx/inicio/global-map-of-intrinsic-value/
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However, Noah found grace before God’s eyes, 
and by following His instructions, he built an ark 
to save his family and a pair of each kind of every 
living creature. 
 
Noah didn’t have to bring every single animal on 
earth onto the ark. He only needed the feline 
ancestor of cats, lions, tigers, and pumas; the 
canine ancestor of wolves and domestic dogs; in 
other words, only the essential seed of each kind 
that needed to be preserved was enough. 
 
When the flood came, Noah and those on the ark 
survived, while everything else from the old world 
perished. 
 
Today, I see Bina as a modern ark, though our 
mission isn’t to preserve living creatures, but to 
acquire stakes in the world’s best businesses. 
 
I feel a deep sense of peace knowing that, in 
obedience, I’m doing my part by writing this letter 
to you, giving you a wider view of what we’ve built 
up to this point. To me, this is more than a 
meaningful story. 
 
I believe that Bina won’t be the only vehicle that 
moves into the next reality, but I’m confident it 
will be one that does. 
 
Our competitive edge, compared to other 
vehicles, doesn’t come from how clearly I 
understand this reality or the wisdom that has 
guided me to avoid harm. It simply comes from 
being blessed with obedient faith in the power of 
the Holy Spirit. 
 
With this perspective, I can confidently say that 
Bina is designed to move from the current world 
into the one that’s coming, where we will live 
eternally. 
 
So, at Bina, we will acquire shares in the most 
solid businesses across each industry, according to 
our abilities and resources. 
 
This vision is simple because I believe the Holy 
Spirit has designed our model, making it 
achievable and scalable based on the resources we 
receive. 
 

 
Однак Ной знайшов благодать у Божих очах, і, 
слідуючи Його вказівкам, він побудував ковчег, 
щоб врятувати свою сім’ю та пару кожного виду 
живих істот. 
 
 
Ной не повинен був брати кожну окрему тварину 
на землю на ковчег. Йому потрібен був тільки 
пращур котів, левів, тигрів і пуми, пращур собак і 
вовків; іншими словами, достатньо було тільки 
необхідного насіння кожного виду, який потрібно 
було зберегти. 
 
Коли прийшов потоп, Ной і ті, хто був у ковчезі, 
вижили, тоді як все інше з старого світу загинуло. 
 
 
 
Сьогодні я бачу Bina як сучасний ковчег, хоча 
наша місія не зберігати живі істоти, а здобувати 
частки у найкращих бізнесах світу. 
 
Я відчуваю глибоке почуття спокою, знаючи, що, 
будучи слухняним, я виконую свою частину, 
пишучи цей лист до вас і надаючи вам ширший 
погляд на те, що ми побудували до цього моменту. 
Для мене це більше, ніж просто значуща історія. 
 
 
Я вірю, що Bina не буде єдиним засобом, який 
перейде в наступну реальність, але я впевнений, 
що це буде один із них. 
 
Наша конкурентна перевага, порівняно з іншими 
засобами, не полягає в тому, наскільки чітко я 
розумію цю реальність чи в мудрості, яка 
допомогла мені уникнути шкоди. Вона просто 
полягає в тому, що нас благословила слухняна віра 
у силу Святого Духа. 
 
 
З цією перспективою я можу впевнено сказати, 
що Bina спроектована для того, щоб перейти з 
поточного світу в той, що настає, де ми будемо 
жити вічно. 
 
Отже, в Bina ми будемо здобувати частки в 
найміцніших бізнесах кожної галузі, відповідно до 
наших можливостей і ресурсів. 
 
Це бачення просте, оскільки я вірю, що Святий 
Дух спроектував нашу модель, роблячи її 
досяжною та масштабованою на основі ресурсів, 
які ми отримуємо. 
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With this thesis, Bina can welcome practically an 
unlimited number of new shareholders from all 
over the world as well, and I trust that as resources 
come in, the Lord will show me how to use them 
wisely to overcome the challenges the world will 
face in the coming years. 
 
How does this affect Bina as it is now? 
 
Today, I believe our position in Alibaba is 
exceptionally strong and valuable. However, if at 
any point I were to lose your trust, I would need 
to sell this position. 
 
I’m interested in keeping this investment and its 
potential. If you wish to exit, I won’t hold you 
back, but if you would consider giving me a little 
extra notice, it would allow one of the remaining 
shareholders to buy your share. 
 
The good news is that, so far, I feel I have the 
support of Bina’s main investors. As far as I 
know, none have committed funds that put their 
financial stability at risk. 
 
Also, Bina has no debts or obligations that limit 
us, which allows us to face any high-risk financial 
or economic challenges. 
 
We’ll see what happens after you receive this 
message. 
 
With this new strategy, I understand that as new 
contributions come in, the impact of our position 
in Alibaba will decrease, since we’ll be diversifying 
broadly into nearly all business sectors worldwide. 
 
In a way, we’ll be moving away from how I 
originally conceived Bina, which was similar to 
Berkshire Hathaway. We’ll still be a collection of 
strong businesses, but we’ll become more like a 
super index focused on the quality of the world’s 
most valuable businesses. 
 
Of course, we’re not in the United States of 1965, 
and I am not Warren Buffett. 
 
Although he doesn’t know I exist, I see Buffett as 
the best possible teacher I could get. I thank God 
for letting me witness the remarkable career of the 
greatest investor of all time. 
 

З цією тезою Bina може прийняти практично 
необмежену кількість нових акціонерів з усього 
світу, і я вірю, що, коли ресурси надійдуть, 
Господь покаже мені, як мудро їх використати, 
щоб подолати виклики, які світ зіткнеться в 
найближчі роки. 
 
 
Як це впливає на Bina такою, якою вона є зараз? 
 
Сьогодні я вірю, що наша позиція в Alibaba 
надзвичайно сильна та цінна. Однак, якщо в будь-
який момент я втратити вашу довіру, мені 
доведеться продати цю позицію. 
 
Я зацікавлений у тому, щоб зберегти цю 
інвестицію та її потенціал. Якщо ви хочете вийти, 
я не буду вас стримувати, але якщо ви зможете 
дати мені трохи більше часу, це дозволить одному 
з решти акціонерів купити вашу частку. 
 
Добра новина полягає в тому, що, на 
сьогоднішній день, я відчуваю підтримку 
основних інвесторів Bina. Наскільки я знаю, 
жоден з них не вкладав кошти, які ставлять їх 
фінансову стабільність під загрозу. 
 
Також у Bina немає боргів або зобов'язань, які б 
нас обмежували, що дає нам змогу зіткнутися з 
будь-якими фінансовими чи економічними 
викликами високого ризику. 
 
Подивимося, що станеться після того, як ви 
отримаєте це повідомлення. 
 
З цією новою стратегією я розумію, що з 
надходженням нових внесків вплив нашої позиції 
в Alibaba зменшиться, оскільки ми будемо широко 
диверсифікуватися практично у всі бізнес-сектори 
по всьому світу. 
 
Таким чином, ми відходимо від того, як я спочатку 
уявляв Bina, що було схоже на Berkshire Hathaway. 
Ми все ще будемо зібранням сильних бізнесів, але 
ми станемо більше схожими на суперіндекс, 
зосереджений на якості найбільш цінних бізнесів 
світу. 
 
Звісно, ми не в США 1965 року, і я не є Уорреном 
Баффетом. 
 
Хоча він не знає про моє існування, я бачу 
Баффета як найкращого вчителя, якого я міг би 
отримати. Я дякую Богові, що маю можливість 
спостерігати за видатною кар'єрою найбільшого 
інвестора всіх часів. 
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I am grateful to God and bless Warren Buffett’s 
life, as he has been a profound inspiration to me. 
Still, I don’t believe God’s intent for Bina was ever 
to copy Buffett’s approach exactly. 
 
Looking back, I now understand a bit better the 
purpose of restarting operations in 2021, which 
fills me with joy. 
 
For Bina, each investment decision will be more 
than just a calculation. 
 
Each acquisition will be backed by a thoughtful 
thesis, and one of my responsibilities is to ensure 
that every business we acquire has strong 
economic fundamentals and provides lasting 
intrinsic value, ideally relevant even in a 
transcendent vision like the “new Jerusalem.” 
 
This approach is an interesting challenge for me. 
 
I helped develop our algorithm, and I find in this 
work a source of enjoyment and satisfaction I 
never expected. 
 
I am not driven by any grand ambitions; I don’t 
believe Bina will save the world, nor do I think I 
am special for this task. 
 
I only know I have prepared my whole life to 
fulfill this responsibility. 
 
Bina is not something to boast about, nor is it a 
source of personal pride; rather, I see it as a duty. 
 
I don’t want anyone to feel pressured. We don’t 
need to convince anyone else to join Bina right 
now. 
 
Bina is exactly the size God wants it to be in 
November 2024. 
 
What I’ve learned in recent years is that truly 
valuable things, like Bina, don’t rely on a specific 
size to be meaningful; they rely on obedience to 
God. So, we work with what we have, just as 
Moses freed over a million people with only a 
staff, through the power of the Holy Spirit. 
 
 
 

Я вдячний Богу і благословляю життя Уоррена 
Баффета, оскільки він був глибоким натхненням 
для мене. Однак я не вірю, що мета Бога для Bina 
полягає в точному копіюванні підходу Баффета. 
 
Оглядаючись назад, тепер я трохи краще розумію 
мету відновлення операцій у 2021 році, що 
наповнює мене радістю. 
 
 
Для Bina кожне інвестиційне рішення буде більше, 
ніж просто розрахунок. 
 
Кожне придбання буде підтримано 
обґрунтованою тезою, і однією з моїх 
відповідальностей є забезпечити, щоб кожен 
бізнес, який ми набуваємо, мав сильні економічні 
основи та надавав стійку внутрішню цінність, 
бажано навіть у трансцендентному баченні, як 
"новий Єрусалим". 
 
Цей підхід є цікавим викликом для мене. 
 
Я допоміг розробити наш алгоритм, і я знаходжу в 
цій роботі джерело задоволення та радості, якого 
не очікував. 
 
Мене не рухають великі амбіції; я не вірю, що Bina 
врятує світ, і не думаю, що я особливий для цього 
завдання. 
 
 
Я лише знаю, що все своє життя я готувався до 
того, щоб виконати цю відповідальність. 
 
Bina не є чимось, чим можна пишатися, і це не є 
джерелом особистої гордості; я бачу це як 
обов'язок. 
 
Я не хочу, щоб хтось відчував тиск. Нам не 
потрібно переконувати інших приєднуватися до 
Bina прямо зараз. 
 
Bina має саме той розмір, який Бог хоче, щоб він 
був у листопаді 2024 року. 
 
Те, що я зрозумів за останні роки, це те, що 
справжньо цінні речі, як Bina, не залежать від 
конкретного розміру, щоб бути значущими; вони 
залежать від послуху Богові. Тому ми працюємо з 
тим, що маємо, так само, як Мойсей звільнив 
понад мільйон людей лише з палицею, через силу 
Святого Духа. 
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In other words, in the larger scheme of things, 
Bina’s initiative, though modest in size, has a 
unique importance. In Christ’s eyes, it’s 
comparable to Berkshire Hathaway, and that’s all 
that matters. 
 
Through the “Comunicación de Guillermo” 
newsletter, I’ll aim to connect with family offices 
and hedge funds within my reach. 
 
I’ve also received an invitation from Luis Rubén 
Chávez to collaborate with Zenfi, an opportunity 
to share some of my ideas in Mexico. 
 
It’s already a high-end financial health platform 
with over 1 million users. 
https://www.zenfi.mx/ 
 
When we agreed to work together on this, he 
mentioned something interesting at the end: 
“There’s no downside, only upside for both of 
us.” 
 
Rubén is right; through Zenfi’s blog, I can publish 
monthly. 
 
While I’ve noticed that several thousand people 
read my thoughts on personal finance, which is a 
small but satisfying contribution to financial 
health in Mexico, I’m not sure many of them are 
interested in Bina. You can see my blog posts to 
date here (in Spanish): 
https://blog.zenfi.mx/profile/guillermo-
estefani/ 
 
I am sure that Bina’s current shareholders are not 
the only wise people in the world, and that there 
are families with wise members who have many 
questions about what is going on and how the 
future will unfold. 
 
Perhaps some of them will find answers in Bina’s 
mission and in what I share here. 
 
God will provide new partners, shareholders, 
friends and resources. 
 
If no new resources come in, I believe that our 
geopolitical position and our stake in Alibaba are 
strong enough to bring good results over the 
coming years, even at our modest size—unless the 
value grows much faster than I expect. 

Інакшими словами, у більш широкому контексті 
ініціатива Bina, хоча і скромного розміру, має 
унікальне значення. В очах Христа це можна 
порівняти з Berkshire Hathaway, і це все, що має 
значення. 
 
Через розсилку "Comunicación de Guillermo" я 
намагатимусь налагодити зв'язки з сімейними 
офісами та хедж-фондами, що знаходяться в 
моєму досяжності. 
 
Також я отримав запрошення від Луїса Рубена 
Чавеса співпрацювати з Zenfi, що дає можливість 
поділитися деякими з моїх ідей у Мексиці. 
 
 
Це вже платформа для фінансового здоров’я 
високого класу з понад 1 мільйоном користувачів. 

https://www.zenfi.mx/  
 
Коли ми погодилися працювати разом, він сказав 
щось цікаве наприкінці: «Немає жодних мінусів, 
тільки плюси для нас обох». 
 
 
Рубен правий; через блог Zenfi я можу 
публікувати матеріали щомісяця. 
 
 
Хоча я помітив, що кілька тисяч людей читають 
мої думки про особисті фінанси, що є маленьким, 
але задовольняючим внеском у фінансове 
здоров’я в Мексиці, я не впевнений, що багато хто 
з них зацікавлений у Bina. Ви можете побачити 
мої пости в блозі на цей момент тут (іспанською): 

https://blog.zenfi.mx/profile/guillermo-estefani/  
 
 
 
Я впевнений, що поточні акціонери Bina не є 
єдиними мудрими людьми у світі, і що є сім'ї з 
мудрими членами, які мають багато запитань 
щодо того, що відбувається і як розвиватиметься 
майбутнє. 
 
Можливо, деякі з них знайдуть відповіді в місії 
Bina та в тому, що я ділюся тут. 
 
Бог надасть нових партнерів, акціонерів, друзів та 
ресурси. 
 
Якщо нові ресурси не надійдуть, я вірю, що наша 
геополітична позиція та частка в Alibaba 
достатньо сильні, щоб принести хороші 
результати в наступні роки, навіть при нашому 
скромному розмірі — якщо лише значення не 
зросте набагато швидше, ніж я очікую. 

https://www.zenfi.mx/
https://blog.zenfi.mx/profile/guillermo-estefani/
https://blog.zenfi.mx/profile/guillermo-estefani/
https://www.zenfi.mx/
https://blog.zenfi.mx/profile/guillermo-estefani/
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I genuinely hope to see the final shape that God 
will give to Bina over time. 
 
Our new investment vehicle will only be limited 
by the capacity of our Mexican brokerage. 
 
However, if we have enough resources, I don’t see 
any obstacle to scaling easily through a deal with 
an international brokerage that gives us access to 
all public companies worldwide. 
 
Now, coming back to the dilemma I present to 
you—assuming I am being fully honest with 
you—there is a chance that I may be wrong about 
everything I’ve said in this collection of ideas that 
I believe to be true. 
 
If that’s the case, in five years, each share of Bina 
will still represent a portion of the best businesses 
that exist in this world. 
 
I sincerely don’t see how things could go wrong if 
we follow this plan. In my view, only my teacher 
Warren Buffett has surpassed this brilliant idea.  
 
I don’t claim credit for it, because for something 
that some might see as “mundane” like designing 
Bina, all the glory and honor truly belong to Jesus 
Christ. 
 
In other words, I never would have come to this 
wonderful conclusion if I hadn’t gone through 
everything I’ve explained in this letter. So, the 
credit goes to Christ. For me, it’s a joint effort 
where He inspires, and I am the one who writes it 
down. 
 
Why does this message need to come in a letter 
like this? Why should it be me and not someone 
else writing to you? Why should you be the one 
reading this and not someone else? Why would 
something like this come from a country like 
Mexico? And why something so valuable from an 
unlikely region like Durango? 
 
My answer is that I have no idea why things are 
the way they are. Sometimes, I simply accept them 
with joy, trusting that God will do powerful work 
with His Mighty Hand. 
 
 

 
Я щиро сподіваюся побачити остаточну форму, 
яку Бог надасть Bina з часом. 
 
Наш новий інвестиційний інструмент буде 
обмежений тільки можливостями нашої 
мексиканської брокерської компанії. 
 
Проте, якщо у нас буде достатньо ресурсів, я не 
бачу жодних перешкод для легкого розширення 
через угоду з міжнародною брокерською 
компанією, яка дасть нам доступ до всіх публічних 
компаній у світі. 
 
Тепер повернемося до дилеми, яку я вам 
представляю — припускаючи, що я повністю 
чесний з вами — є ймовірність, що я можу 
помилятися у всьому, що я сказав у цьому зібранні 
ідей, які я вважаю істинними. 
 
Якщо це так, через п’ять років кожна акція Bina все 
одно буде представляти частину найкращих 
бізнесів, що існують у цьому світі. 
 
Я щиро не бачу, як усе може піти не так, якщо ми 
будемо слідувати цьому плану. На мою думку, 
тільки мій вчитель Уоррен Баффет перевершив 
цю блискучу ідею. 
 
Я не претендую на заслуги за це, тому що для 
чогось, що деякі можуть вважати «буденним», як 
розробка Bina, вся слава і честь справжні належать 
Ісусу Христу. 
 
Інакше кажучи, я ніколи не дійшов би до цього 
чудового висновку, якби не пройшов через усе, 
що я пояснив у цьому листі. Тому заслуга 
належить Христу. Для мене це спільна робота, де 
Він надихає, а я записую це. 
 
 
 
Чому це повідомлення має бути в листі такого 
типу? Чому саме я, а не хтось інший, пишу вам? 
Чому саме ви повинні читати це, а не хтось 
інший? Чому щось подібне повинно прийти з 
такої країни, як Мексика? І чому щось настільки 
цінне з малоймовірного регіону, як Дюранго? 
 
Моя відповідь така: я не маю жодного уявлення, 
чому все так, як є. Іноді я просто приймаю це з 
радістю, довіряючи, що Бог зробить могутню 
справу Своєю Великою Рукою. 
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What I am sure of is that these actions will be 
written in the Book of Life, and in the future, we 
will share them joyfully with other generations. 
 
If you came across this message by what seems 
like chance and want to learn how to become part 
of Bina, send me a message at 
bina.ormasel@gmail.com 
 
 

Я впевнений, що ці дії будуть записані в Книзі 
Життя, і в майбутньому ми будемо радісно 
ділитися ними з іншими поколіннями. 
 
Якщо ви натрапили на це повідомлення, здається, 
випадково, і хочете дізнатися, як стати частиною 
Bina, надішліть мені повідомлення на 

bina.ormasel@gmail.com . 
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